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Sayın Bakanımızın Venezuela Dışişleri Bakanı Jorge Arreaza’yla görüşmesi 

 1 Nisan 2019 

Görüşmede, Sayın Bakanımız meşru hükümetleri değiştirmeyi amaçlayan yabancı müdahalelere, demokratik 

olmayan yöntemlere ve tek taraflı yaptırımlara karşı olduğumuzu vurguladı. 

Sayın Bakanımız Venezuela halkıyla tam dayanışma içinde olduğumuzu ifade etti. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-venezuela-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

Pentagon doğruladı: F-35 ekipmanlarının Türkiye'ye sevkiyatı durduruldu 

1 Nisan 2019 

Diğer yandan Pentagon'un açıklamasında, "Türkiye'nin F-35 savaş uçakları için ürettiği parçaların yerini 

alabilecek ikincil kaynakları oluşturuyoruz" ifadeleri yer buldu. 

Reuters'ın haberine göre ABD, F-35 uçaklarıyla alakalı olan bazı ekipmanların Türkiye'ye teslimini askıya aldığını 

duyurdu. 

Konuyla ilişkili kaynaklara dayandırılan haberde, ABD'li yetkililerin söz konusu askıya alma işlemini Türk 

yetkililere bildirdikleri açıklandı. 

https://tr.sputniknews.com/abd/201904011038558567-pentagon-turkiye-yaptirim/  

 

SC-20, Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Hami Aksoy’un Sayın Bakanımıza Bulgaristan Dinler Kanunu 

Bağlamında Atfedilen İfadeler Hakkındaki Soruya Cevabı 

1 Nisan 2019 

Bulgaristan’la çok yakın ve iyi ilişkilere sahibiz. Bulgaristan'daki soydaşlarımız da Bulgaristan'la ilişkilerimize 

özel bir değer katmaktadır. İki komşu, dost ve müttefik ülke olarak Türkiye ve Bulgaristan birbirlerinin içişlerine 

karışmama ilkesine özen göstermektedir. 

Diğer taraftan, iki ülke Dışişleri Bakanlarının birçok konuda birbirleriyle yapıcı ve dostane diyalog ve istişare 

halinde olmaları gayet doğaldır. Bu çerçevede, Sayın Bakanımızın geçtiğimiz günlerde, Bulgaristan’da 

parlamentodan geçen Dinler Yasası değişiklikleri ve uluslararası normlar konusunda Bulgar Dışişleri Bakanıyla 

geçmişte yaptığı bir görüşmeye atıfta bulunduğu bir konuşmanın, kelimeler yanlış çevrilerek Bulgaristan 

basınında farklı şekilde yorumlandığı ve çarpıtıldığı görülmektedir. Bazı art niyetli çevrelerin Türk-Bulgar 

dostluğunu zedelemek amacıyla bu yolu denedikleri düşünülmektedir. Ancak sağlam temeller üzerine kurulu olan 

Bulgaristan ile dostluğumuz bu gibi oyunlarla bozulamayacaktır. 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-20_-bulgaristan-dinler-kanunu-baglaminda-atfedilen-ifadeler-hk-sc.tr.mfa  

 

SC-21, Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Hami Aksoy’un Avrupa Konseyi Yerel ve Bölgesel Yönetimler Kongresi 

Seçim Gözlem Misyonu’nun Ülkemizde 31 Mart 2019 Tarihinde Gerçekleştirilen Yerel Seçimlere Yönelik 

Gözlem Faaliyetleri Hakkındaki Soruya Cevabı 

1 Nisan 2019 

Ülkemizde 31 Mart 2019 tarihinde düzenlenen yerel seçimler, serbest demokratik seçim usullerine uygun olarak 

yüzde 84’ten yüksek bir katılımla tamamlanmıştır. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-venezuela-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa
https://tr.sputniknews.com/abd/201904011038558567-pentagon-turkiye-yaptirim/
http://www.mfa.gov.tr/sc_-20_-bulgaristan-dinler-kanunu-baglaminda-atfedilen-ifadeler-hk-sc.tr.mfa
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Seçimler çerçevesinde, uluslararası kurumlarla yapıcı işbirliğimizin göstergesi olarak kurucu üyesi olduğumuz 

Avrupa Konseyi’nin yerel yönetimlerinin temsil edildiği organı Yerel ve Bölgesel Yönetimler Kongresi’nden 

(YBYK) bir heyet yerel seçimleri izlemek üzere ülkemize davet edilmiştir. Bu, YBYK’nın ülkemizdeki seçimleri 

izlemesi bakımından bir ilki teşkil etmiştir. 

Bu çerçevede, toplam 22 kişilik heyet 10 takım halinde çeşitli illerimizde seçimleri gözlemlemiştir. Makamlarımız 

Gözlem Misyonu’nun faaliyetleri için ülke genelinde her türlü işbirliği ve kolaylığı göstermiştir. 

Nitekim, YBYK Seçim Gözlem Misyonu, gözlem yaptıkları yerlerde oy verme sürecine tam erişim 

sağlayabildiklerini, sandık kurullarının görevlerini yetkin bir şekilde yürüttüklerini, Yüksek Seçim Kurulu’ndan 

seçim sandık kurullarına kadar tüm düzeyde teknik yetkinlikten etkilendiklerini açıklamış ve seçimlerin düzgün 

bir şekilde gerçekleştirilmiş olduğunu duyurmuştur. 

Öte yandan, ülkemizin bütünlüğü ve güvenliği üzerindeki mutlak hakkını teyit etmekle birlikte, YBYK heyetinin, 

Gözlem Misyonu’nun görev tanımı dışında kalması gereken ve ne yazık ki gözlemcilerce doğru anlaşılmadığı 

görülen bazı siyasi nitelikli hususları dile getirmek suretiyle, adil ve özgür seçim ortamı konusunda beyan ettiği 

şüphe yersizdir. 

Avrupa’da seçimlerde en yüksek katılım oranına sahip ülkelerin başında gelen Türkiye, demokrasisinin 

olgunluğuna duyduğu güven ve uluslararası insan hakları mekanizmalarıyla işbirliğine atfettiği önem 

çerçevesinde, bundan böyle de seçim gözlem faaliyetlerine yapıcı yaklaşımını sürdürecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-21_-ybyk-secim-gozlem-misyonu-hk-sc.tr.mfa 

 

No: 84, Sayın Bakanımızın NATO Dışişleri Bakanları Toplantısı Vesilesiyle ABD’ye Yapacağı Ziyaret Hk. 

 1 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız, NATO’nun kuruluşunun 70. yıldönümünde 3-4 Nisan 2019 tarihlerinde Vaşington’da 

düzenlenecek olan NATO Dışişleri Bakanları Toplantısına katılmak üzere ABD’yi ziyaret edecektir. 

Toplantıda, Transatlantik bağın yanısıra, İttifak dayanışmasının ve uyumunun önemi üzerinde durulması, ayrıca 

geçmiş deneyimler ışığında, NATO’nun güncel güvenlik sınamalarına mukabele edebilme yeteneğinin 

korunmasının öneminin vurgulanması öngörülmektedir. 

Sayın Bakanımızın ABD’de bulunacağı süre zarfında Vaşington’da ikili temaslarda bulunması, New York, Miami 

ve Kuzey Carolina’da Türk-Amerikan toplumu, iş çevreleri, yerel makamlar ve Müslüman toplumun 

temsilcileriyle biraraya gelmesi öngörülmektedir. 

Sayın Bakanımız ayrıca, Yeni Zelanda’da gerçekleştirilen terör saldırılarının kınanması ve bu tür eylemlere karşı 

önlemler alınması amacıyla, Türkiye öncülüğünde bir grup ülke tarafından karar tasarısı sunulması münasebetiyle 

BM Genel Kurul toplantısına katılacak ve Kurul’a hitap edecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_84_-sayin-bakanimizin-nato-disisleri-bakanlari-toplantisina-katilimi-hk.tr.mfa  

 

No: 86, Prof.Dr. Aşkın Asan’ın GREVIO Üyeliğine Seçilmesi Hk 

 1 Nisan 2019 

Kadına Yönelik Şiddet ve Aile İçi Şiddetin Önlenmesi ve Bunlarla Mücadeleye Dair Avrupa Konseyi 

Sözleşmesi’nin denetim organı GREVIO’nun yenilenen 10 üyesine yönelik seçimler 1 Nisan 2019 tarihinde 

Strazburg’da düzenlenmiş ve adayımız Prof. Dr. Aşkın Asan GREVIO üyeliğine seçilmiştir. 

Avrupa Konseyi'nin Dönem Başkanlığını üstlendiğimiz 2011 yılında İstanbul'da imzaya açılan, 1 Ağustos 2014 

tarihinde yürürlüğe giren ve İstanbul Sözleşmesi olarak da anılan bahsekonu Sözleşme ilk olarak ülkemiz 

tarafından imzalanmış ve onaylanmıştır. 

Prof. Dr. Asan’ın GREVIO’nun bağımsız uzmanları arasında yer almasını, İstanbul Sözleşmesi ile ülkemiz 

arasındaki güçlü bağın devamı olarak memnuniyetle karşılamaktayız. 

Ülkemiz uluslararası hukukta kadın hakları konusunda en yüksek standartları temsil eden İstanbul Sözleşmesi’nin 

uygulanması ve yaygınlaştırılması çabalarına aktif katkı sağlamaya ve bu alanda öncü rol oynamaya devam 

edecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_86_-askin-asan-in-grevio-uyeligine-secilmesi-hk.tr.mfa 

 

Bakan Çavuşoğlu'ndan önemli açıklamalar 

2 Nisan 2019 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, BM Genel Kurulunda ırkçılık ve yabancı düşmanlığı konusunda düzenlenen 

oturumda konuşma yaptı. Çavuşoğlu, "Bugün teröristlere karşı dimdik duruyor ve dünyaya şu mesajı veriyoruz; 

pompalamaya çalıştığınız kin, nefret, korku ve şiddet sarmalında yok olup gideceksiniz." dedi. 

Çavuşoğlu, Birleşmiş Milletler Genel Kurulunda ırkçılık, yabancı düşmanlığı ve hoşgörüsüzlüğün ortadan 

kaldırılması konulu oturumda konuştu. 

Bugün insanlığın vicdani meclisi olarak kurulan BM çatısı altında, herkes için gittikçe büyüyen bir tehdidi ele 

almak ve ortak tehdide karşı ortak bir duruş göstermek üzere bir araya geldiklerini söyleyen Çavuşoğlu, “BM 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-21_-ybyk-secim-gozlem-misyonu-hk-sc.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_84_-sayin-bakanimizin-nato-disisleri-bakanlari-toplantisina-katilimi-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_86_-askin-asan-in-grevio-uyeligine-secilmesi-hk.tr.mfa
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Genel Kurulu, bugün en temel değerimiz olan insan hayatının kutsallığı etrafında bizleri bir araya getiriyor ancak 

bu temel değerimiz, teröristlerin ve terörizmin açık saldırısı altında." diye konuştu. 

"15 Mart’ta Yeni Zelanda’nın Christchurch şehrinde, arkasında son derece organize bir akıl ve planlama olan, 

faşist ve barbar terörist, orada ibadetlerini yerine getiren 51 Müslümanı şehit edip pek çok kişiyi yaralarken esasen 

insanlığın ortak değerlerini hedef almıştır." diyen Çavuşoğlu, bugün burada İslam ve insanlık düşmanı saldırıyı 

kınamak ve saldırının kurbanlarını anmak üzere son derece anlamlı bir dayanışma gösterildiğini ifade etti. 

Çavuşoğlu, “Bugün teröristlere karşı dimdik duruyor ve dünyaya şu mesajı veriyoruz; pompalamaya çalıştığınız 

kin, nefret, korku ve şiddet sarmalında yok olup gideceksiniz ve asla başaramayacaksınız. Burada Birleşmiş 

Milletler Genel Kurul çatısı altında her inançtan, her coğrafyadan, her ırk ve milliyetten temsilcilerin bu kararlılığı 

ortaya koyması sizin kirli ideolojilerinize ve menfur saldırılarınıza karşı verilmiş en anlamlı cevaptır.” ifadesini 

kullandı. 

Türk halkı adına, kutsal ibadet mekanlarında vahşice katledilen masum insanların ailelerine en içten başsağlığı 

dileklerini ileten Çavuşoğlu, Yeni Zelanda hükümetine ve halkına da taziyelerini sundu. 

Dayanışma göstermek için Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan'ın, Cumhurbaşkanı Yardımcısı Fuat Oktay ve 

kendisini terör saldırılarının hemen sonrasında Yeni Zelanda’yı ziyaret etmek için görevlendirdiğini hatırlatan 

Çavuşoğlu, sözlerini şöyle sürdürdü: 

"Başbakan Sayın Ardern ve hükümetinin liderliğinde Yeni Zelanda halkının güçlü duruşuna ve vakarına, ayrıca 

ülkelerinde yaşayan Müslüman toplumunu nasıl içten şekilde sahiplendiklerine bizzat şahit olduk. Sizlerin de 

bildiği gibi Türkiye terörün her türlüsüne karşı hem ulusal hem de uluslararası ölçekte yıllardır son derece kararlı 

mücadele ortaya koyan bir ülkedir. Bugün aynı anda hem DEAŞ'la hem PKK/PYD/YPG ile hem DHKP-C ile 

hem de FETÖ ile aynı anda amansız ve kararlı bir mücadele yürütüyoruz. Terörizme karşı küresel ölçekte 

mücadeleye yönelik çabaları güçlendirmek, Türkiye’nin en önemli önceliklerinden biri olmaya her daim devam 

edecek.” 

İslam İşbirliği Teşkilatı (İİT) Zirvesi Dönem Başkanı sıfatıyla 22 Mart’ta İstanbul’da İİT Acil İcra Komitesi 

Toplantısı düzenlediklerini hatırlatan Çavuşoğlu, toplantının ortak bildirisinde de vurgulandığı üzere "arkasındaki 

amaç ne olursa olsun, nerede ve kim tarafından gerçekleştirilirse gerçekleştirilsin ve kimi hedef alırsa alsın hiçbir 

terör eyleminin mazur görülemeyeceği ve gösterilemeyeceğini" belirtti. 

Çavuşoğlu şöyle devam etti: 

“Christchurch saldırısının oluşturduğu trajedi, hoşgörüsüzlük, ırkçılık, İslam ve yabancı düşmanlığının bütün 

insanlık için sanılandan çok daha büyük tehditleri besleyip büyüttüğünü dünyaya göstermiştir. Şüphesiz ki bu 

olgular birbiriyle bağlantılı. Müslüman düşmanlığı ve ırkçılık çoğu zaman birbiriyle iç içe. Artık ırkçı, yabancı 

düşmanı, İslam karşıtı söylemler ve şiddet daha fazla gözardı edilemez. BM Genel Kurulu dahil olmak üzere 

uluslararası camia da bu anlamda sorumluluktan muaf sayılamaz. Yabancı düşmanlığı ve ırkçılığa karşı insanlığın 

ortak sesinin duyulması şart. Dolayısıyla işte tam burada ve şu anda göçmenler, azınlıklar ve bütün inanç sahipleri 

de dahil olmak üzere hepimizin, tek bir bütün olan insanlığın parçası olduğumuzu vurgulayan küresel bir 

seferberlik ilan edilmelidir. Müslüman karşıtlığı, antisemitizm ve Hıristiyan karşıtlığı dahil ırkçılığın hiçbir 

şeklinin asla hoş görülemeyeceği duyurulmalıdır." 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bakan-cavusoglundan-onemli-aciklamalar-41170301 

 

 
Sayın Bakanımızın ABD’yi ziyareti 

2-6 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız bir dizi etkinliğe katılmak üzere ABD’yi ziyaret etti. Bu çerçevede, Sayın Bakanımız ilk önce 

Yeni Zelanda’daki terör saldırılarının kınanması amacıyla toplanan BM Genel Kuruluna hitap etmek üzere New 

York’u ziyaret etti. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bakan-cavusoglundan-onemli-aciklamalar-41170301
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2 Nisan 2019 tarihinde Sayın Bakanımız Yeni Zelanda’daki terör saldırılarının ardından Türkiye’nin çağrısıyla 

toplanan BM Genel Kurulunda yaptığı konuşmada, terörizmin dini, dili, milleti olmadığını, terörün her türlüsüne 

karşı olduğumuzu ve İslamiyeti terörle yan yana gösterenlerin terörü beslediğini vurguladı. 

Toplantıda, Türkiye tarafından sunulan “Dini nefretin teşvik ettiği terör ve diğer şiddet eylemleriyle mücadele” 

başlıklı Karar kabul edildi. 

 
Aynı gün Sayın Bakanımız BM Medeniyetler İttifakı Yüksek Temsilcisi Miguel Moratinos’la da bir görüşme 

gerçekleştirdi. 

Görüşmede, Sayın Bakanımız ittifakın, İslamofobi, yabancı düşmanlığı ve nefret söylemine karşı küresel 

mücadelede önemli rol üstlenmesi gerektiğini vurguladı. 

 
Bilahare Sayın Bakanımız New York’ta yeni Türkevi inşaatında incelemelerde bulundu. 

Sayın Bakanımız 2017 Eylül ayında Sayın Cumhurbaşkanımızın temellerini attığı, yurtdışındaki en büyük 

yatırımımız olan yeni Türkevi’nin kaba inşaatının tamamlandığını, güçlü devletimizin gurur abidesi olarak New 

York’un kalbinde yükseldiğini ifade etti. 

Sayın Bakanımız ayrıca, Chatham Belediye Başkanı Tayfun Selen, Paterson Belediye Başkan Yardımcısı Derya 

Taşkın ve Türk-Amerikan toplumunun temsilcileriyle de biraraya geldi. 

New York’un ardından, Sayın Bakanımız 3-4 Nisan 2019 tarihlerinde NATO’nun kuruluşunun 70. yıldönümünde 

NATO Dışişleri Bakanları Toplantısına katılmak üzere Vaşington’u ziyaret etti. 

 
Sayın Bakanımız Kuzey Makedonya Dışişleri Bakanı Nikola Dimitrov’la bir görüşme gerçekleştirdi. Görüşmede 

ikili ilişkiler ve bölgesel konular ele alındı. Sayın Bakanımız Türkiye’nin, Kuzey Makedonya’yı NATO’nun 30. 

üyesi olarak en kısa zamanda görmek istediğini bir kez daha vurguladı. 

Aynı gün, Sayın Bakanımız “Türkiye’nin NATO’daki Rolü ve Bölgesel Güvenlik” başlıklı panelde yaptığı 

konuşmada, Türkiye’nin NATO, NATO’nun da Türkiye için önemli olduğunu vurguladı. Sayın Bakanımız 

İttifakın temel kavramının dayanışma olduğunu hatırlatarak, başta terörle mücadele olmak üzere her alanda 

dayanışma beklentimizi yineledi. 

Sayın Bakanımız Çekya Dışişleri Bakanı Tomas Petricek’le de biraraya geldi. Görüşmede ikili ticaret hacmimiz 

ve karşılıklı yatırımlarımız başta olmak üzere Türkiye-Çekya ilişkileri değerlendirildi. 

Sayın Bakanımız ABD Dışişleri Bakanı Mike Pompeo’yla da biraraya geldi. Sayın Bakanımız ikili ilişkilerimizde 

yer alan sınamalar ve ortak gündemimizdeki konular hakkında yapıcı bir görüşme gerçekleştirdiklerini ifade etti. 

Bilahare Sayın Bakanımız Temsilciler Meclisi Dış İlişkiler Komitesi Başkanı Eliot Engel, Kıdemli Üyesi Michael 

McCaul, Temsilciler Meclisi üyeleri William Keating ve Üye Adam Kinzinger’le biraraya geldi. 

Görüşmede, Sayın Bakanımız Kongre’nin ilişkilerimizde daha yapıcı bir rol üstlenmesi gerektiğini ve ülkemizin 

tek taraflı dayatmaları kabul etmeyeceğini ifade etti. 

Sayın Bakanımız 4 Nisan 2019 tarihinde NATO Dışişleri Bakanları Toplantısının ilk oturumunda yaptığı 

konuşmada, 70. yıldönümünde NATO’nun geleceği için birlik, uyum ve dayanışmanın kilit unsurlar olduğunu 

ifade etti. 

Sayın Bakanımız NATO Dışişleri Bakanları Toplantısının II. Oturumunda ise, toplumları tehdit eden terörle 

mücadelede ayrım olmadan tam dayanışma ve kararlılık çağrısında bulundu. 
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 Sayın Bakanımız NATO Toplantıları marjında, Almanya Dışişleri Bakanı Heiko Maas, Norveç Dışişleri Bakanı 

Eriksen Soreide, Karadağ Dışişleri Bakanı Srdjan Darmanoviç, Bulgaristan Dışişleri Bakanı Ekatirana Zaharieva 

ve Fransa Dışişleri Bakanı Jean-Yves Le Drian’la da ikili görüşmeler gerçekleştirdi. 

Bilahare Sayın Bakanımız ABD Ulusal Güvenlik Danışmanı John Bolton’la da yapıcı bir görüşme gerçekleştirdi. 

Sayın Bakanımız 5 Nisan 2019 tarihinde Miami'ye geçti ve Amerikalı Müslüman toplumunun temsilcileriyle 

biraraya geldi. 

Görüşmede, tüm Müslümanların karşı karşıya olduğu sınamalar görüşüldü. Sayın Bakanımız Amerikalı 

Müslümanların yaptıklarının dünyaya ilham verdiğini ve İslamofobiyle mücadeledeki rollerinin eşsiz ve önemli 

olduğunu vurguladı. 

Aynı gün Sayın Bakanımız Miami Konferans ve Turizm Ofisi Başkanı William Talbert’le de biraraya geldi. 

Miami’nin turizm modelinin ele alındığı görüşmede Sayın Bakanımız hedefimizin 70 milyon turist ve 70 milyar 

dolar gelire ulaşmak olduğunu ifade etti. 

Bilahare, Sayın Bakanımız Antalya’nın kardeş şehri olan Miami’nin Belediye Başkanı Francis Suarez’le de bir 

görüşme gerçekleştirdi. Görüşmede, özellikle turizm ve ekonomi alanlarında işbirliği imkanları ele alındı. 

6 Nisan 2019 tarihinde Sayın Bakanımız Kuzey Karolina eyaletine geçti ve Prof. Aziz Sancar’la biraraya geldi. 

Sayın Bakanımız bayrağımızı bilim dünyasında en yüksek mertebeye taşıyan Prof. Aziz Sancar’ı başarılarından 

dolayı bir kez daha tebrik ettiğini ve Kuzey Karolina’daki Türkevi’nin geliştirilmesi amacıyla Sancar ailesine her 

türlü desteği vermeye devam edeceğimizi ifade etti. 

 Aynı gün Sayın Bakanımız Kuzey Karolina Üniversitesi Türk Öğrenci Birliği ve Türk vatandaşlarıyla da biraraya 

geldi. Sayın Bakanımız ülkemizden binlerce kilometre uzakta yaptıkları özverili çalışmalarından dolayı teşekkür 

etti. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-abd-yi-ziyareti-nisan-2019.tr.mfa 

 

İrlanda Adasında Brexit Sancısı/ Dilek Yiğit 

3 Nisan 2019 

Brexit süreci tamamlandığında,  er ya da geç Kuzey  İrlanda ile İrlanda Cumhuriyeti arasında sınır oluşacak. 

Oluşacak sınırı “İrlandalıların Birliğine” vurulmuş bir darbe olarak gören Katolikler, Kuzey İrlanda’nın Birleşik 

Krallık’ın parçası olma durumunu tekrar sorgulamaya başladılar. 

Üstelik Haziran 2016’da yapılan referandumda Kuzey İrlanda halkının %55.78’i Birleşik Krallık’ın Avrupa 

Birliği üyeliğinin devamı yönünde oy kullandı. Anket çalışmaları, referandum sonrası Kuzey İrlandalıların 

Avrupa Birliğe üyeliğine verdikleri desteğin arttığını gösteriyor. Bunun anlamı şu ki; Birleşik Krallık Avrupa 

Birliği’nden ayrıldığında, bu ayrılış Kuzey İrlanda halkının tercihine rağmen gerçekleşmiş olacak. Aidiyet 

duygularını İrlanda Cumhuriyeti’ne ve Birleşik Krallık’a yöneltenler arasındaki ayrıma, Avrupa Birliği’ne aidiyet 

duyanlar ve duymayanlar arasındaki ayrım da eklendi ve bu ikincisi birincisini besliyor. 

Neticede Kuzey İrlanda’nın Birleşik Krallık’ın parçası olması sorgulanmaya başlamış ise, Hayırlı Cuma 

Anlaşmasının getirdiği barış ortamı tehdit altındadır; adada farklılaşan aidiyetlerin üstündeki örtü Brexit nedeniyle 

kalkıyor demektir 

http://soyledik.com/tr/makale/7847/irlanda-adasinda-brexit-sancisi--doc-dr-dilek-yigit.html 

 

 
Putin ve Erdoğan’dan 3. Zirve: Türkiye - Rusya ilişkileri tüm boyutlarıyla ele alındı 

3 Nisan 2019 

Rusya'da düzenlenen Türkiye - Rusya 8. Üst düzey işbirliği toplantısı sona erdi. Suriye gündeminden S-400 

anlaşmasına, vize serbestisinden ticarette yerli para kullanımına kadar birçok başlığın ele alındığı toplantıda, ticari 

ilişkilerde işbirliği vurgusu öne çıktı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-abd-yi-ziyareti-nisan-2019.tr.mfa
http://soyledik.com/tr/makale/7847/irlanda-adasinda-brexit-sancisi--doc-dr-dilek-yigit.html
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Erdoğan, "Türkiye'de yatırım yapmak isteyen Rus firmalarına her türlü kolaylığı sağlayacağız" derken, 
Vladimir Putin ise yabancı yatırımcıların Rusya'da kendilerini rahat ve güvende hissetmeleri için 
gereken her şeyi yapma sözü vermişti. 
İkili görüşmelerin sona ermesinin ardından kameraların karşısına geçen Putin ile Erdoğan'ın basın toplantısında 

ise iki ülke arasındaki ilişkilerde ticari işbirliği vurgusu öne çıktı.  

S-400 gündeminden Suriye'de çözüme ilişkin atılması planlanan adımlara kadar birçok başka başlığın da ele 

alındığı görüşmelerde, Rusya ile Türkiye arasındaki ikili ve bölgesel ilişkilere dair işbirliğinin bundan sonra da 

süreceği bildirildi. 

Erdoğan: S-400 konusunda yol haritamızı zaten çizmişiz, bu saatten sonra bize 'Vazgeç' diyenler demek ki bizi 

tanımıyorlar 

Türkiye ile ABD arasında gerilime neden olan S-400 alımı konusuna da değinen Erdoğan ise "Biz S-400 

konusunda yol haritamızı zaten çizmişiz, bu saatten sonra bize 'Vazgeç' diyenler demek ki bizi tanımıyorlar. Biz 

sözleşmeyi yaptıysak, o iş bitmiştir. Bu, bizim egemenlik hakkımızdır ve kendi tasarrufumuzdur" ifadelerini 

kullandı. 

'ERDOĞAN'LA SADECE BİRBİRİMİZİ ÖVMÜYORUZ, TARTIŞIYORUZ DA' 

Putin, Erdoğan'la Moskova'da yaptıkları görüşmelerin iş odaklı ve somut içerikli olduğunu ancak fikir 

ayrılıklarının da yaşandığını vurguladı. Rus lider, "Örneğin, Rus metalurji sektörüne yönelik vergilerin 

basitleştirilmesine ilişkin konularda tartıştık. Her şeye rağmen çözümler bulunacak. Arayacağız ve bulacağız. Zira 

Türk pazarına ve Türk partnerlerimizle ilişkilere değer veriyoruz. Ama siz sadece Erdoğan'la birbirimizi 

övdüğümüzü ve başarılarımızı konuştuğumuzu sanıyorsanız yanılıyorsunuz" diye konuştu. 

'RUSYA İLE TÜRKİYE, YÜKSEK TEKNOLOJİLİ ASKERİ ARAÇLARI MÜŞTEREK BİR ŞEKİLDE 

ÜRETEBİLİR' 

Putin, askeri ve teknik alanda işbirliği yapması için imkan bulunduğunu ve iki ülkenin yüksek teknolojili askeri 

araçları müşterek bir şekilde üretebileceğini ifade etti. 

‘ERDOĞAN İKİ ÜLKE ARASINDAKİ TİCARİ İLİŞKİLERDE YERLİ PARA KULLANIMI KONUSUNU 

GÜNDEME GETİRDİ' 

Putin, şöyle konuştu: "Türkiye Cumhurbaşkanı bugün ülkelerimizin arasındaki ticari işlemlerde yerli para 

kullanımının genişletilmesi konusunu gündeme getirdi. Karşılıklı ilgi çeken diğer konular da var ve tüm bu 

planların hayata geçirilmesi şüphesiz ekonomik ilişkilerimizin gelişmesi açısından faydalı olacak, ekonominin 

gelişimine katkı sağlayacak ve eminim ki ülkelerimizdeki sosyal alanı da etkileyecek." 

‘GAZPROM GAZ FİYATLARINI PİYASA KOŞULLARINDA OLUŞTURUYOR' 

Gaz fiyatlarının Rus doğalgaz şirketi Gazprom'un iradesiyle oluşmadığına dikkat çeken Putin, "Fiyatlar piyasa 

koşullarına göre oluşuyor. Piyasadaki fiyat, direktif olarak Gazprom tarafından tayin edilmiyor. Burada sorunlar 

var, Türk dostlarımız ticari gerekçelerle bir takım formatlar üzerinde duruyor, Gazprom farklı çözümler sunuyor. 

Fakat her şeye rağmen çözümler bulunacak. Onları arayıp bulacağız, çünkü Türkiye pazarına değer veriyoruz" 

diye konuştu. 

Erdoğan: Bizim asıl amacımız Suriye'nin toprak bütünlüğünü korumak 

Suriye'deki YPG varlığına ilişkin sorulan bir soruyu yanıtlayan Erdoğan, "Birkaç ay önce İdlib'de durum çok 

farklıydı, şimdi ise tam aksine herkes dönmeye başladı. Ancak bu bizi memnun ediyor mu? Hayır. Çünkü içerideki 

sıkıntılar kısmen de olsa devam ediyor. Ancak, Afrin nasıl daha sakin bir hale geldiyse, İdlib'te de bu duruma 

ulaşılabilir. Bunun için çalışmalarımızı sürdürüyoruz ancak bunun için bölgenin tamamen terörden arındırılması 

lazım. Bizim asıl amacımız Suriye'nin toprak bütünlüğünü korumak. YPG bizim için terör örgütüdür" dedi. 

Erdoğan: İdlib'de atmamız gereken adımları attık, atmaya da devam edeceğiz, geri dönmemiz mümkün değil 

Putin, Erdoğan'la İdlib meselesini ele aldıklarını belirterek Moskova'nın pozisyonunu şöyle açıkladı: "İdlib sorunu 

sancılı. Soçi'de üzerinde mutabakat sağladığımız parametreleri gerçekleştirmeyi henüz başaramadık ancak İdlib 

sorununun çözülebilir olduğunu düşünüyorum. Rusya ve Türkiye'nin savunma bakanları da kısa süre bir araya 

gelerek bu konuyu istişare etti. Ortak devriyelere başladık. Henüz denetim merkezini kurmayı başaramadık ancak 

bunu yapacağımızdan eminim. Barış süreci için gerekli koşulların sağlanması için İdlib sorununun mutlaka 

çözülmesi gerekiyor ve bunu ancak birlikte çalışarak başarabiliriz." 

Erdoğan ise, "İdlib'de yaşanacak herhangi bir boşalma halinde gelecekleri yer diğerleri gibi Türkiye olacak. Bizim 

için hassas bir bölge ve bu sebeple Rusya ile müşterek çalışma durumumuz var. Türkiye de, Rusya da, rejim de 

bu bölgede kendisine göre çalışmaları yürütüyor. İdlib'de atmamız gereken adımları attık, atmaya da devam 

edeceğiz, geri dönmemiz mümkün değil" ifadelerini kullandı. 

Putin: Doğalgaz fiyatları önemli bir konu ancak asıl önemli olan Rusya'dan Türkiye'ye yapılan gaz sevkiyatının 

istikrarlı olması 

Türk Akımı projesine değinen Putin ise, "Somut çalışmaya ve işe odaklı bir toplantı oldu. Türk ortaklarımızla 

kurduğumuz ilişkilere önem veriyoruz. Doğalgaz fiyatları önemli bir konu ancak önemli olan Rusya'dan 

Türkiye'ye yapılan gaz sevkiyatının istikrarlı olması. Rusya, doğalgaz konusunda taahhütlerini yerine getiriyor" 
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dedi. 

Putin ayrıca, "Güncel uluslararası sorunlara ilişkin görüş alışverişi sırasında elbette Suriye'deki duruma büyük 

önem verdik. Rusya ve Türkiye'nin İran'ın katılımıyla Astana formatında çalışmalarını sürdüreceğinin altını 

çizmeliyim. Şu anda, teröristlerin önemli bölümü yenilgiye uğratılmışken sahadaki durumun normalleştirilmesine 

ve BM Güvenlik Konseyi'nin 2254 sayılı kararına istinaden siyasi çözüm sürecine odaklanmamız gerekir. Bu 

bağlamda, Suriye anayasa komitesinin kurulmasına katkı sunmak için Suriye hükümeti, muhalefeti ve BM ile 

koordineli çalışmalar yürütme konusunda Erdoğan'la mutabakat sağladık" dedi. 

Rus lider, "Öncelikli hedefimiz, Suriye'nin altyapısının yeniden inşası için insani destek sunulmasını sağlamak. 

Demek istediğim, konutlar, hastaneler, okullar, su ve enerji tedarik tesisleri inşa edilmesi. Tüm uluslararası 

kamuoyunun bu süreçte katılım sağlaması önemli. Suriyeli sığınmacıların dönmesi için gerekli koşulları anca 

birlikte çalışarak sağlayabiliriz" dedi. 

Erdoğan: Türkiye ile Rusya arasındaki ticari ilişkilerde yerli para kullanımı konusu, görüşmelerimizdeki en 

önemli maddelerden biri 

Vize serbestisi ve milli paralarla ticaret yapma konusuna ilişkin kendisine sorulan soru üzerine konuşan Erdoğan, 

şunları söyledi: 

"Türkiye ile Rusya arasındaki ticari ilişkilerde yerli para kullanımı konusu, görüşmelerimizdeki en önemli 

maddelerden birini oluşturuyor. Rusya'nın lehinde bir ticaret hacmi konusu zaten açık ve net ortada. Biz doğalgaz 

ihtiyacımızın neredeyse yüzde 50'ye yakın bir kısmını Rusya'dan karşılıyoruz. Bu ticaret hacminin aleyhimizde 

olması buradan kaynaklanıyor." 

Erdoğan: Rusya ile ticaret hacmi hedefimiz 100 milyar dolar 

Putin'in ardından söz alan Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ise düzenlenen toplantı ve Türkiye-Rusya 

ilişkilerine dair şunları söyledi: 

"Üst düzey işbirliği konseyinin 8. toplantısını tammalamış bulunuyoruz. Ticari hacmimiz 26 milyar dolara ulaştı. 

Bu bir başarı olsa da, belirlediğimiz hedef 100 milray dolardır. Türk ve Rus iş dünyasıyla bir araya gelerek yatırım 

fırsatlarını ele aldık." 

 
Görüşmelerde Suriye konusunda değinildiğini de belirten Erdoğan "Suriye ve diğer meselelere ilişkin fikir 

teatisinde bulunduk. ABD'nin bölgeden çekilme kararını ve İdlib başta olmak üzere arazideki gelişmeleri 

değerlendirdik. Suriye'de barış ve istikrarın tesisi yönünde önümüzdeki dönemde birlikte atabileceğimiz önemli 

adımları da bir arada istişare ettik. Milli güvenliğimize kast eden terör odaklarını suriye'den söküp atma 

kararlılığımız devam etmektedir" ifadelerini kullandı. 

Erdoğan ayrıca, "Suriye'deki sorunların siyasi yolla çözülebileceği konusunda hemfikiriz" dedi. 

Putin, Türkiye vatandaşlarına yönelik vizelerin tamamen kalkması konusunda şu ifadeleri kullandı: "Vize 

rejiminin kaldırılması, bölgede güvenliğin sağlanmasına ve Suriye krizinin çözümüne bağlı. Rus ve Türk 

istihbarat kurumları, belirli parametreler üzerinde çalışma yapması gerekiyor. Bu konuda yapılan çalışmalar var. 

Türkiye'deki tüm hizmet pasaportu sahiplerinin vizesiz rejimden yararlanması konusunda fiilen anlaşma sağladık. 

Üstelik Türkiye'de bu pasaportlara sahip kişilerin sayısı Rusya'nın üç katı." 

https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038676515-turkiye-rusya-isbirligi-toplantisi-sona-erdi/ 

 

No: 88, NATO’nun Kuruluşunun 70. Yılı Hk. 

 4 Nisan 2019 

Bugün, NATO İttifakı’nın kuruluşunun 70. yıldönümüdür. Bu vesileyle Vaşington’da yapılmakta olan NATO 

Dışişleri Bakanları toplantısında da teyit edildiği üzere, günümüzde de güvenlik ortamının getirdiği sınamalarla 

https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038676515-turkiye-rusya-isbirligi-toplantisi-sona-erdi/
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mücadelede NATO’nun çok önemli bir rolü bulunmaktadır. 

İttifakı bugünlere getiren özgün niteliği, Müttefiklerin paylaştıkları değerler ve ortak tehditlere karşı kolektif 

güvenlik düşüncesi içinde hareket edilmesi anlayışı olagelmiştir. NATO, aynı zamanda, siyasi-askeri bir İttifak 

olarak, Transatlantik bağın vücut bulduğu, önemli bir istişare forumudur. Bunun yanısıra, başta ortak ülkelerle 

farklı alanlarda yürütülen faaliyetlerle olmak üzere, İttifak kendini güncel gelişmelere göre uyarlayabilmiştir. 

Bu özellikleriyle NATO, Türkiye’nin savunma ve güvenlik planlamalarında merkezi konumunu sürdürmektedir. 

Türkiye, 67 yıldır üyesi bulunduğu NATO’ya en kapsamlı katkıları sunan Müttefiklerin başında gelmektedir. 

NATO’ya doğrudan yaptığı katkılarla ve başta terörizm olmak üzere, güncel güvenlik sınamalarıyla yürüttüğü 

kapsamlı ve kararlı mücadeleyle, Türkiye Avrupa-Atlantik coğrafyasının, dolayısıyla Müttefiklerinin bekasına 

önemli bir katma değer sunmaktadır. Bu çerçevede, doğrudan maruz kaldığı tehditler başta olmak üzere, güncel 

güvenlik sınamaları karşısında Müttefiklerinin de aynı şekilde, kendisiyle tam dayanışma içinde hareket 

etmelerini beklemektedir. 

Bu anlayışla Türkiye, Müttefiklerarası dayanışmanın, işbirliğinin ve uyumun daha da güçlendirilmesine ve 

İttifak’ın hem mevcut, hem gelecekteki güvenlik sınamalarına mukabele yeteneğinin geliştirilmesine yönelik 

desteğini sürdürecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_88_-nato-nun-kurulusunun-70-inci-yili-hk.tr.mfa  

 

'Türkiye, NATO’dan ihraç edilebilir mi?' 

5 Nisan 2019 

Kommersant gazetesine konuşan Türk uzmanlar, iki ülke arasındaki krizin sonucu ne olursa olsun Türkiye’nin 

NATO’dan çıkmasının mümkün görünmediğini görüşünde birleşti. 

ABD Başkan Yardımcısı Mike Pence, Türkiye'nin Rusya'dan S-400 hava savunma sistemi almak ve NATO 

ortaklığı arasında seçim yapması gerektiğini dile getirmişti. Cumhurbaşkanı Yardımcısı Fuat Oktay da ABD'nin 

Türkiye'nin müttefiki olarak mı kalacağına yoksa iki ülke arasındaki dostluğu riske mi edeceğine karar vermesi 

gerektiğini söylemişti. 

Rusya'nın başkenti Moskova'da Valday Tartışma Kulübü çerçevesinde ‘Rusya-Türkiye ilişkilerinde Suriye 

faktörü' konulu toplantıya katılan Türk uzmanlar, Kommersant gazetesinin, "Türkiye, NATO'dan ihraç edilebilir 

mi?" sorusuna yanıt verdi. 

SETA'dan Strateji Araştırmaları Direktörü Hasan Basri Yalçın, NATO'nun kendi kurumlarına sahip bir örgüt 

olduğunu ve Türkiye'nin bu örgütte veto hakkına sahip olduğunu hatırlattı. Yalçın, Türkiye'nin NATO üyesi olup 

olmadığına ABD'nin karar verme hakkına sahip olmadığını kaydetti. 

SETA Avrupa Araştırmaları Direktörü Enes Bayraklı da Türkiye'yi NATO'dan ihraç edecek bir mekanizmanın 

bulunmadığını vurguladı. Zaten ABD'nin de böyle bir isteğe sahip olmadığını belirten uzman, böyle bir adımın 

bedelinin çok ağır olacağını söyledi. Hiçbir ülkenin Türkiye'nin yerini alamayacağını dile getiren Bayraklı, bunun 

jeopolitik bir deprem olacağını belirterek, "Türkiye NATO'dan ayrılırsa bu tamamen farklı bir NATO olur" dedi. 

https://tr.sputniknews.com/rus_medyasi/201904051038625108-turkiye-nato-ihrac/  

 

‘Türkiye’deki ABD üs ve tesislerine yaptırım, masaya bir seçenek olarak konmalı’ 

5 Nisan 2019 

Emekli Tuğgeneral Babüroğlu’na göre Türkiye, Suriye’de bir, iki noktada cep oluşturmak için “sınırlı” bir 

operasyon yapabilir. Ancak öncelikle Süleyman Şah Türbesi’nin Rusya’yla da anlaşarak eski yerine 

konuşlandırılması gerektiğini belirten Babüroğlu, “Türkiye’deki ABD üs ve tesislere uygulanabilecek yaptırımlar 

da masaya konmalı” dedi. 

Babüroğlu, öteden beri ABD'nin Türkiye'nin, PYD-PKK'yı hedef alarak Suriye'ye yapacağı operasyona karşı 

olduğunu, önümüzdeki dönemde de bu tür bir operasyona sıcak bakmayacağını ifade ederek, "Türkiye ile ABD 

arasında operasyon yönünden önemli ve ciddi bir anlaşmazlık ve uyuşmazlık var. ABD Türkiye'nin operasyon 

yapmasını istemiyor çünkü PYD-PKK terör örgütüne zarar verilmesini istemiyor, ana konu bu" dedi. 

https://tr.sputniknews.com/columnists/201904051038623473-turkiye-abd-us-tesis-yaptirim-secenek/ 

 

'Kıbrıs'ta yeni bir yol gerekiyor' 

5 Nisan 2019 

Yakın Doğu Üniversitesi tarafından 1-3 Nisan'da KKTC'nin başkenti Lefkoşa'da düzenlenen "İkinci Uluslararası 

Kıbrıs Konferansı - Kıbrıs Konusu: Kıbrıs'ın Dünü, Bugünü ve Geleceğe İlişkin Vizyonu" konferansı kapsamında 

uzmanlar, AA muhabirine değerlendirmelerde bulundu. 

21. Yüzyıl Türkiye Enstitüsü Balkan ve Kıbrıs Araştırmaları Merkezi Başkanı Gözde Kılıç Yaşın, 2017'de 

Kıbrıs müzakerelerinin yapıldığı Crans-Montana'da "yönetim ve güç paylaşımı" başlığında yeterli ilerleme 

sağlanamadığı halde "güvenlik ve garantiler"i konuşmak için Türkiye'nin masaya davet edildiğini ve ortada 

olmayan plana son noktayı koymasının istendiğine dikkati çekti. 

http://www.mfa.gov.tr/no_88_-nato-nun-kurulusunun-70-inci-yili-hk.tr.mfa
https://tr.sputniknews.com/rus_medyasi/201904051038625108-turkiye-nato-ihrac/
https://tr.sputniknews.com/columnists/201904051038623473-turkiye-abd-us-tesis-yaptirim-secenek/
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Müzakere sürecinde bir yanda Türkiye'nin Garanti ve İttifak Anlaşmasında taviz vermeye zorlanırken diğer yanda 

dönüşümlü başkanlık konusundaki tartışmanın sürdüğünü kaydeden Yaşın, "Halbuki tüm konularda uzlaşı 

sağlandıktan sonra garantörlük sisteminin tartışılması gerekiyordu. Rum tarafı Türkiye üzerinde uluslararası baskı 

kurmaya o kadar odaklandı ki müzakerelerin özünün ne olduğunu unuttu." şeklinde konuştu. 

"Türkler şu an Rumların ismini kullandığı devletin kurucu ortağı" 

Yaşın, Kıbrıs müzakerelerinde garantörlük müessesini tartışabilmek için önce Türklerin uluslararası 

anlaşmalardan kaynaklanan hakkı olan yönetime eşit katılımını sağlayan, adil, sürdürülebilir bir anlaşmayı 

görmek gerektiğinin altını çizerek, buna karşın müzakerelerde bir anlaşma zemini bile olmadığına işaret etti. 

Rum tarafının, Türk askerinin Ada'dan çıkması ve garantörlüğün iptalini sağlamak ve ancak bundan sonra, 

koşullarını kendi belirleyeceği şekilde Türklerle bir arada yaşamayı düşünmek istediğini kaydeden Yaşın, "Gerçi 

Rum tarafı bir yandan da Rusya ve Fransa'ya askeri üs veriyor. Birleşmeyi, Türkleri mevcut Rum devleti çatısı 

altına geri kabul ederek yapmak istiyor ve Türkleri azınlık görüyor. Ne var ki Türkler şu an Rumların ismini 

kullandığı devletin kurucu ortağı. Devletin yeniden iki ortaklı yapıda tesis edilmesi gerekir." diye konuştu. 

"Türklerin de gerçekte ne istediğini söylemesinin tam sırası" 

Yaşın, Rum yönetiminin, Avrupa Birliği (AB) üyesi olduktan sonra Kıbrıs'ta federasyon temelli bir çözüm 

bulunmasının imkansızlaştığı görüşünü savunarak, "BM, biri tanınmış diğeri tanınmamış iki devletin adil bir 

şekilde, eşit taraflar olarak masaya oturmasını sağlayamadı. Rum tarafı tanınmış devlet olmanın avantajını masada 

kullandı." dedi. 

Her halükarda federasyon modelinin artık bir seçenek olmadığını kaydeden Yaşın, "Türklerin de gerçekte ne 

istediğini söylemesinin tam sırası. Bu konuda basına açıklanan son kamuoyu yoklamaları halkın yüzde 84'ünün 

KKTC'nin tanınmasını istediğini söylüyordu. Kısa net soruları olan benzer kamuoyu yoklamaları yeniden 

yapılabilir." önerisinde bulundu. 

Yaşın, Rum tarafının Kıbrıs'ta egemenliği ve refahı Türklerle paylaşmak istemediğinin açık olduğunu belirterek, 

"Kıbrıs'ta federasyon hedefli müzakere sürecinin sona erdiğini düşünüyorum. Yeni bir yol gerekiyor. Bu da ya 

konfederasyon olur ya iki ayrı resmen tanınmış devlet olur. Konfederasyon seçeneğinde de ilk etapta olacak olan 

iki devletin birbirini karşılıklı tanımasıdır." ifadelerini kullandı. 

https://www.aa.com.tr/tr/dunya/kibrista-yeni-bir-yol-gerekiyor/1443099  

 

No: 89, Eritre Enformasyon Bakanlığı’nın 3 Nisan 2019 Tarihinde Yaptığı Açıklama Hk.  

6 Nisan 2019 

Eritre Enformasyon Bakanlığı’nın 3 Nisan 2019 tarihli açıklamasında Türkiye’ye yapılan mesnetsiz atıflar 

üzüntüyle karşılanmıştır. Sözkonusu ifadelerin yanlış bilgilendirmeden kaynaklandığına inanıyoruz. 

Afrika’nın stratejik ortaklarından biri olarak Türkiye, Afrika ülkeleriyle çok boyutlu işbirliğini sürdürmekte ve 

Kıta’nın güvenliği ve istikrarına büyük önem atfetmektedir. Bu kapsamda, Etiyopya ve Eritre ilişkilerindeki 

normalleşme sürecinden ve Afrika Boynuzu’nun istikrarı bağlamında meydana gelen gelişmelerden duyulan 

memnuniyet muhtelif vesilelerle kamuoyuyla paylaşılmıştır. 

http://www.mfa.gov.tr/no_89_-eritre-enformasyon-bakanliginin-aciklamalari-hk.tr.mfa  

 

ABD medyası: Türkiye'nin S-400'leri satın alması F-35 teknolojilerini açığa çıkarabilir 

6 Nisan 2019 

ABD Virginia merkezli Air Force Times gazetesi, Türkiye'nin Rus S-400 füze savunma sistemleri ile birlikte 

Amerikan F-35 avcı uçaklarını kullanmasının, ‘hayalet' uçakların gizli teknolojilerinin açığa çıkmasına yol 

açabileceğini yazdı. 

Türkiye'nin Rus S-400 füze savunma sistemleri ile birlikte Amerikan F-35 avcı uçaklarını kullanmasının, radarlara 

görünmeme özelliği olan bu uçakların gizli teknolojilerinin açığa çıkmasına yol açabileceğini yazan gazete, S-

400'lerin F-35 ve ABD menşeili diğer uçakların işlevleri ile ilgili verilere ulaşabileceğini ve sonuçta bu bilgilerin 

Rusya'nın eline geçebileceğini ileri sürdü. 

Makalede, NATO ülkelerinin taktik bilgileri iletmek için kullandığı ve ittifakın askeri uçaklarına, gemilerine ve 

kara kuvvetlerine gerçek zamanlı veri paylaşımı olanağı tanıyan ‘Link 16' adlı sistemlerinin de tehlikeye maruz 

kalabileceği ifade edildi. 

NATO uçaklarının ayrıca IFF olarak bilinen dost-düşman tanıma sistemi kullandıkları belirtilen yazıda, Türk F-

35 uçaklarının S-400'lerin menzilinde uçması için Rus hava savunma sistemlerinin IFF aygıtlarıyla donatılması 

gerektiği, böyle bir durumunsa Link 16 ve IFF sistemlerinin teknik verilerinin açığa çıkmasına yol açabileceği 

iddia edildi. 

Radar sistemlerinin tasarımcısının açıklamalarını aktaran gazete, "F-35'in S-400 sistemlerinin hemen yakınından 

geçmesi durumunda zaman içerisinde bu F-35'in görünmezliği ile ilgili gizli özelliklere ulaşılabilir ve ‘stels' 

olanakları daha ayrıntılı incelenebilir" ifadelerini kullandı. 

Air Force Times, böylelikle Türkiye'nin S-400'lere sahip olmasının, ABD Hava Kuvvetleri'nin İncirlik Hava 

https://www.aa.com.tr/tr/dunya/kibrista-yeni-bir-yol-gerekiyor/1443099
http://www.mfa.gov.tr/no_89_-eritre-enformasyon-bakanliginin-aciklamalari-hk.tr.mfa
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Üssü'nden F-35 uçakları kullanmasını dahi zora sokacağını vurguladı. 

Türk yetkililer birçok kez, ABD'nin tüm baskılarına rağmen Ankara'nın S-400 hava savunma sistemlerini alımı 

konusunda kararlı olduğunu vurgulamıştı. En son Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, S-400'lerin alım 

sürecinin işlediğini, teslimatların önümüzdeki temmuzda başlayacağını duyurmuştu. 

https://tr.sputniknews.com/analiz/201904061038650272-abd-medyasi-turkiye-s-satin-almasi-f-teknoloji-aciga-

cikarabilr/ 

 

O ülke Uygur Türkleri için ayağa kalktı  

6 Nisan 2019 

Avustralya'nın Melbourne kentinde Çin'in Uyur Türklerine uyguladığı baskı ve zulüm protesto edildi. Gösteri'de 

Doğu Türkistan'da bulunan toplama kamplarının kapatılması çağrısında bulunuldu.  

Uluslararası kamuoyu Çin'in Uygurlara yönelik politikalarına tepki gösteriyor. Avrupa Birliği, Uluslararası Af 

Örgütü, İnsan Hakları İzleme Örgütü başta olmak üzere pek çok uluslararası örgüt de Çin'den toplama 

kamplarında tutulan Uygur Türklerinin serbest bırakılmasını ve kampların kapatılmasını istedi.Birleşmiş 

Milletlere göre 1 milyon kadar Uygur Türkü Çin tarafından toplama kamplarında tutuluyor. Çin makamları 

iddiaları reddederek buraların İslam'ın radikalleşmesine karşı kurulan 'mesleki eğitim merkezleri' olduğunu iddia 

ediyor.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/o-ulke-uygur-turkleri-icin-ayaga-kalkti-229512h.htm 

 

 
Sayın Bakanımızın Kosova Dışişleri Bakanı Behgjet Pacolli’yle görüşmesi 

 7 Nisan 2019 

Görüşmede, Türkiye-Kosova ikili ilişkileri ve bölgesel gelişmeler ele alındı. 
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-kosova-db-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

No: 90, Libya’nın Batı Bölgelerinde Meydana Gelen Son Gelişmeler Hk.  

7 Nisan 2019 

Libya’da Trablus’a yönelik askeri harekat sonucunda ortaya çıkan tehlikeli tırmanmadan büyük endişe 

duyulmaktadır. Bu tür teşebbüsler sivil halka zarar vermekten ve ülkeyi istikrarsızlığa sürüklemekten başka bir 

sonuca hizmet etmeyecek, ayrıca BM kolaylaştırıcılığında yürütülen siyasi süreci sekteye uğratacaktır. 

Bu itibarla, gerginliğin süratle azaltılması ve sükûnetin sağlanması için sağduyunun ve aklıselimin hakim 

kılınması şarttır. BM Genel Sekreterinin ve BM Libya Özel Temsilcisinin ülkede gerginliğin azaltılması 

yönündeki çabalarına tam destek veren Türkiye tüm uluslararası camianın da bu hususta ortak tutum ve kararlılık 

sergilemesine önem atfetmektedir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_90_-libya-nin-bati-bolgelerinde-meydana-gelen-son-gelismeler-hk.tr.mfa  

 

Libya için Seyahat ve Güvenlik Uyarısı 

 7 Nisan 2019 

Libya’da yaşanan gelişmeler ve özellikle Trablus civarındaki çatışmalar dikkate alınarak, Libya’ya seyahat etmeyi 

öngören vatandaşlarımızın son gelişmeleri takip etmeleri ve seyahat planlarını bu çerçevede gözden geçirmeleri 

önerilmektedir. 

Trablus Büyükelçiliğimiz ve Misurata Başkonsolosluğumuz faaliyetlerine normal şekilde devam etmektedir. 

Gerekli durumlarda Trablus Büyükelçiliğimiz (+218 21 340 11 40 / 41 / 43 / 44 ), Misurata Başkonsolosluğumuz 

(+218 94 800 5436, +218 91 711 7154) ve Bakanlığımız Konsolosluk Çağrı Merkezi (0312 292 2929) ile irtibata 

geçilmesi mümkündür. 

Kamuoyuna saygıyla duyurulur. 

http://www.mfa.gov.tr/libya-icin-seyahat-uyarisi_-7-nisan-2019.tr.mfa  

https://tr.sputniknews.com/analiz/201904061038650272-abd-medyasi-turkiye-s-satin-almasi-f-teknoloji-aciga-cikarabilr/
https://tr.sputniknews.com/analiz/201904061038650272-abd-medyasi-turkiye-s-satin-almasi-f-teknoloji-aciga-cikarabilr/
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/o-ulke-uygur-turkleri-icin-ayaga-kalkti-229512h.htm
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-kosova-db-ile-gorusmesi.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_90_-libya-nin-bati-bolgelerinde-meydana-gelen-son-gelismeler-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/libya-icin-seyahat-uyarisi_-7-nisan-2019.tr.mfa
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SC-25,  Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Hami Aksoy’un AB Komisyonu Başkan Yardımcısı’nın Ülkemizdeki 

Yerel Seçim Sonuçlarına İlişkin İfadeleri Hakkındaki Soruya Cevabı 

7 Nisan 2019 

AB Komisyonu Başkan Yardımcısı Timmermans’ın 31 Mart yerel seçim sonuçlarıyla ilgili bazı basın yayın 

organlarında yer alan ifadeleri hayal kırıklığı ve şaşkınlıkla karşılanmıştır. 

Türk halkı 31 Mart’ta bir kez daha Avrupa ülkelerinde nadir görülen bir katılım oranıyla sandığa gitmiş ve 

demokrasiye bağlılığını bir kez daha tescil etmiştir. Milletimizin sandıkta verdiği mesaj Türkiye’de istikrar ve 

güven ortamının devamına olan inanç ve desteğinin yansımasıdır. Buna rağmen, Avrupa Birliği yetkililerinin 

henüz bazı yerlerde resmi sonuçlar açıklanmadığı halde buralardaki sonuçların tanınması yönünde yaptığı çağrılar 

talihsiz bir gaf olarak kayıtlara geçmiştir. Hukuki çerçevede ilçe, il ve Yüksek Seçim Kurulu nezdinde yapılan 

itiraz ve başvuruların sonucunu beklemek hukuka saygının bir gereğidir. Bu nedenle sözkonusu ifadeler, 

demokratik ve hukuki değerlere bağlılık anlamında son dönemde daha da fazla sorgulanmakta olan AB’nin çifte 

standartlarının başka bir örneğini oluşturmuştur. 

Türkiye reform kararlılığını samimiyetle ve aynı sağlam iradeyle sürdürmektedir. Milletimizin demokrasiye olan 

bağlılığı 31 Mart yerel seçimlerinde bir kez daha tescillenmiş olup, reform kararlılığımız ortadayken Avrupa 

Birliği yetkililerinin hukuki sürece saygı göstermeksizin keyfi ve aceleci açıklamaları büyük bir talihsizlik 

olmuştur. AB yetkililerini siyasi heves ve tercihleri uğruna Avrupa Birliği’nin temsil ettiği demokratik ve hukuki 

değerleri aşındırmamaya davet ediyoruz. 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-25_-ab-komisyon-baskan-yardimcisinin-ulkemizdeki-yerel-secimlerle-ilgili-

ifadeleri-hk-sc.tr.mfa  

 

 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, Türkiye-Rusya Üst Düzey İşbirliği Konseyi’nin sekizinci 

toplantısına katılmak üzere, 8 Nisan 2019 tarihinde Rusya’ya bir ziyaret gerçekleştirdi. 

8 Nisan 2019 

Türkiye-Rusya Üst Düzey İşbirliği Konsey Toplantısı öncesi Rusya Devlet Başkanı Vladimir Putin ile baş başa 

görüşme gerçekleştiren Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türk ve Rus iş dünyasının temsilcileriyle de bir araya geldi. 

https://www.tccb.gov.tr/yurt-disi-ziyaretler/355/103870/rusya  

 

Rus vekil: Ankara ABD’ye karşılık olarak Moskova ile ortaklığı seçiyor 

8 Nisan 2019 

Rusya-Türkiye Parlamentolararası Dostluk Grubu Başkan Yardımcısı Dmitriy Savelyev, bu yıl üçüncü kez 

görüşen Rus lider Putin ve Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın buluşmasının Rusya ve Türkiye arasındaki pozitif 

ilişkilerin gelişmesi ve ortak pozisyonların pekişmesi için teşvik olacağını belirtti. 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-25_-ab-komisyon-baskan-yardimcisinin-ulkemizdeki-yerel-secimlerle-ilgili-ifadeleri-hk-sc.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sc_-25_-ab-komisyon-baskan-yardimcisinin-ulkemizdeki-yerel-secimlerle-ilgili-ifadeleri-hk-sc.tr.mfa
https://www.tccb.gov.tr/yurt-disi-ziyaretler/355/103870/rusya
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Rus-Türk işbirliğinin iki komşu ülkenin birbirilerinin ulusal çıkarlarına karşılıklı saygıya dayandığını vurgulayan 

Savelyev, bu durumun ABD'nin açıkça sinirlenmesine neden olduğuna dikkat çekti: 

"Amerikalı politikacılar, Türk Akımı projesini ‘Moskova'nın zararlı etkisinin bir aracı' olarak adlandırıyor, 

Rusya'dan S-400 füze savunma sistemlerinin satın alınması durumundaysa Ankara'yı yaptırımlarla tehdit ediyor. 

Her şeye rağmen yıl sonuna kadar Rus gazının ilk metreküpleri Karadeniz'in dibinden akmaya başlayacak, S-

400'lerin Türkiye'de konuşlandırılmasının ise ekim ayında yapılması planlandı. Cumhurbaşkanı Erdoğan, ülkeyi 

daha fazla jeopolitik bağımsızlık kazanacak şekilde yönlendiriyor. Türkiye'yi kendi maşası olarak gören ABD'ye 

karşılık olarak Ankara, Moskova ile ortaklığı seçiyor. Karşılıklı çıkarlara ve ülkelerden her birinin ulusal 

çıkarlarının gözetilmesine dayalı bu birlik, ülkelerin egemenliğini ve dünya arenasındaki siyasi ağırlıklarını 

sınırlamıyor, aksine güçlendiriyor." 

https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038676788-rus-vekil-ankara-abd-karsilik-olarak-moskova-

ortakligi-seciyor/  

 

Putin: Gündem S-400'lerin sevkiyatının tamamlanması, Türkiye'ye Rusya yapımı başka askeri ürünler de 

sevk edebiliriz 

8 Nisan 2019 

Rusya Devlet Başkanı Vladimir Putin, Türkiye ile askeri-teknik alanda iş birliğinin devam ettiğini belirterek, 

"Gündemimizde askeri-teknik iş birliğinin yanı sıra S-400 sistemlerinin Türkiye'ye sevkiyatının tamamlanması 

var" dedi. Putin, Türkiye'ye başka modern Rusya yapımı askeri ürünler sevk etme projelerinin de olduğunu 

söyledi. 

8. Üst Düzey İşbirliği Konseyi toplantısına katılmak için Moskova'da bulunan Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 

Erdoğan ile Rusya lideri Vladimir Putin'in baş başa görüşmesi sona erdi. 

Putin, "Türkiye ile pekiştirilmiş ve ilerlemiş iş birliği çerçevesinde ilişkileri geliştirme kararı aldık. Ticaret 

alanında var olan bazı kısıtlamaların kaldırılmasının, ticaret ilişkilerimizin gelişmesine yardımcı olacağına 

inanıyorum. Ticaretini yaptığımız ürünlerin çeşidini artırabiliriz. Akkuyu nükleer güç projesinin inşaatına ek 

finansman kaynaklarının çekilmesi planlanıyor. Türkiye'de bunu yapabilecek yatırımcılar var" diye konuştu. 

Rusya lideri, "Türkiye'nin Karadeniz kıyısındaki doğalgaz alım terminalinin inşaatını tamamlamalıyız ki, Türk 

Akımı Türkiye ile anlaştığımız gibi bu yılın sonunda hizmete girebilsin" ifadesini kullandı. 

https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038672779-erdogan-putin-rusya-suriye-turkiye-ikili-gorusme/ 

 

Rus uzman: Erdoğan'ın hırsları NATO'ya uygun değil 

8 Nisan 2019 

Erdoğan'ın "Rusya'nın S-400 teklifi, ABD'nin Patriot teklifinden daha iyi" açıklamasını Russia Today (RT) 

televizyonuna değerlendiren Blohin, "Erdoğan'ın hırsları, NATO için uygun değil. Bu tutum, Washington'da 

nefret uyandırıyor. Eğer Erdoğan bu kadar hırslı davranmaya devam ederse, ABD, Türkiye'deki durumu içeriden 

zayıflatacak. Ayrıca Türkiye'ye yaptırım uygulanacak" dedi. 

'NATO İÇİNDE KRİZ YAŞANIYOR' 

Ankara'nın kendi yolundan ilerlemeye devam edeceğini düşünen Blohin, "Türkiye, ABD'den sonra NATO'nun 

ikinci büyük ordusuna sahip. İkinci güçlü ordunun İttifak'ın mimarı, koordinatörü durumundaki Washington'la 

işbirliği yapmak istememesi, muhtemelen NATO'da kriz yaşandığına tanıklık ediyor. Zira blok içinde demir 

disiplin uygulanması gerekir" ifadelerini kullandı. 

'ABD, VENEZÜELLA'DAKİ SÜRECİ TÜRKİYE'DE UYGULAMAYA ÇALIŞACAK' 

Blohin'e göre Ankara'nın böyle davranmaya devam etmesi halinde, Washington, Venezüella'daki sürecin 

benzerini Türkiye'de uygulama girişiminde bulunabilir. 

https://tr.sputniknews.com/analiz/201904081038670857-rus-uzman-erdogan-nato-hirs-uygun-degil/  

 

“Batı Şeria, kesinlikle Filistinlilerin topraklarıdır” 

8 Nisan 2019 

Rusya ziyareti öncesi basın mensuplarının sorularını cevaplayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, İsrail Başbakanı 

Netanyahu’nun Batı Şeria’ya ilişkin açıklaması hakkında, “Filistinlilerin topraklarında İsrail’in işgal adımlarından 

bir tanesi olacaktır. Batı Şeria, kesinlikle Filistinlilerin topraklarıdır. Bu konuda bizler Filistinlilerin yanında yer 

almaya devam edeceğiz” dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, İsrail Başbakanı Binyamin Netenyahu’nun Batı Şeria’da yer alan yasa dışı Yahudi 

yerleşim yerlerinin İsrail’e ilhakına ilişkin açıklamalarını da “Netanyahu’nun yaptığı her iş bir defa uluslararası 

hukuka aykırıdır” sözleriyle değerlendirdi. Cumhurbaşkanı Erdoğan, ABD’nin attığı adımlara Birleşmiş 

Milletlerin uymadığını, Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi’nden buna dair olumlu bir karar çıkmadığını 

belirterek, “Aynı takım elbiseyle, aynı kravatla vesaire çıkıp Amerika’da bir basın toplantısı yapmak suretiyle 

âdeta oldu bittiye bu işi getirmek istemeleri ve yarın İsrail’le yapılacak seçim öncesi bir seçim yatırımı 

https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038676788-rus-vekil-ankara-abd-karsilik-olarak-moskova-ortakligi-seciyor/
https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038676788-rus-vekil-ankara-abd-karsilik-olarak-moskova-ortakligi-seciyor/
https://tr.sputniknews.com/rusya/201904081038672779-erdogan-putin-rusya-suriye-turkiye-ikili-gorusme/
https://tr.sputniknews.com/analiz/201904081038670857-rus-uzman-erdogan-nato-hirs-uygun-degil/
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noktasından böyle bir adımın atılması ve Orta Doğu’ya maalesef yeniden bir karanlık gelecek bunların hazırlaması 

kabul edilebilir bir şey değildir” değerlendirmesinde bulundu. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103835/-bati-seria-kesinlikle-filistinlilerin-topraklaridir-  

 

 
 

“Rusya ile enerji alanındaki iş birliğimiz, ekonomik ilişkilerimizin taşıyıcı sütunlarındandır" 

8 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türk ve Rus iş dünyası temsilcilerine hitaben yaptığı konuşmada, “Enerji alanındaki 

Türk-Rus iş birliği, ekonomik ilişkilerimizin taşıyıcı sütunlarından biridir. Başta Mavi Akım, Türk Akım ve 

Akkuyu Nükleer Santrali olmak üzere bu konulardaki bütün ortaklıklarımız uzun vadeli ve stratejik tercihlerdir” 

dedi. 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ve Rusya Devlet Başkanı Vladimir Putin, Rusya’nın başkenti Moskova’da 

gerçekleştirilen 8. Türkiye–Rusya Üst Düzey İşbirliği Konsey Toplantısı’nın ardından Türk ve Rus iş dünyasının 

temsilcileriyle bir araya geldi. 

Türk ve Rus iş adamlarına hitap eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, iki ülkenin yoğunlaşan diyalogunun ekonomik 

ilişkiler ve iş dünyasına olumlu yansıdığını belirterek, 1990’lardan itibaren ekonomik ve ticari ilişkilerin Türk-

Rus iş birliğinin adeta lokomotifi olduğunu söyledi. 

“GÖRÜŞMELERİMİZDE, İŞ ADAMLARIMIZA EN ÜST DÜZEYDE SİYASİ DESTEĞİMİZİ TEYİT 

ETTİK” 

Rusya Devlet Başkanı Putin ile baş başa ve heyetleri arası gerçekleştirilen görüşmelerde siyasi, askerî, ticari, 

ekonomik ve kültürel alanlardaki ilişkinin ele alındığına işaret eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Ayrıca, bu 

formatta iş dünyamızla biraraya gelmek, Sayın Putin’le bir süredir üzerinde durduğumuz bir fikirdi, hamdolsun 

onu da bugün gerçekleştirmiş olduk. Böylelikle hem iş adamlarımızın görüşlerini dinlemek, hem de en üst 

düzeyde siyasi desteğimizi teyit etmek istedik” dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Rusya’da yaklaşık bin 300 Türk girişimcinin iş yaptığını, bunun da iki ülke iş 

dünyasının ilişkileri bakımından önemli olduğunu sözlerine ekleyerek, iş adamlarının sorunlarının tespiti ve 

çözümü için tüm ilgili kurumların çalışmalarını sürdürdüğünü kaydetti. 

“DENGELİ BİR TİCARET YAPISIYLA 100 MİLYAR DOLARLIK TİCARET HACMİNE ULAŞMAK İÇİN 

YENİ YOLLAR BULACAĞIZ” 

Rusya’nın, Türkiye’nin ticari ortakları arasında üçüncü sırada yer aldığına dikkati çeken Cumhurbaşkanı Erdoğan,  

şöyle devam etti: “Ticaret hacmimiz 2018 yılında yüzde 15 gibi ciddi bir artışla 26 milyar dolara ulaştı. Ancak bu 

rakam hâlen 100 milyar dolarlık hedefimizin gerisinde. Özellikle işlenmiş tarım ürünleri, ilaç, kozmetik ürünleri, 

otomotiv yan sanayi ürünleri, hazır giyim, inşaat malzemeleri, makine ve mobilya gibi ürünlerde Rusya’nın 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103835/-bati-seria-kesinlikle-filistinlilerin-topraklaridir-
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önemli miktarda ithalatı bulunuyor. Ülkemiz ise bu sektörlerde dünyaya kaliteli ve uygun fiyatlı ürün arz ediyor. 

Fakat bu ürünlerde bile Rusya’ya ihracatımız olması gerekenin şu anda çok altında seyrediyor. Amacımız, dengeli 

bir ticaret yapısıyla değerli dostumla hedef olarak belirlediğimiz 100 milyar dolarlık ticaret hacmine ulaşmak için 

yeni yollar bulmaktır.” 

Rusya’ya ticari ilişkilerde mümkün olan her türlü kolaylığın gösterilmesi konusunda ilgili bakanlıklara talimat 

verdiğini belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Rus makamlarından beklentimiz de başta ulaştırma ve vize 

konularında olmak üzere tabii ki aynı yöndedir. Bu noktada temel hedefimiz; tarımda, gümrüklerde, ezcümle ticari 

ilişkilerimizin her alanında üçüncü ülkelerin firmalarına tanınan imkânların Türk şirketlerine de sağlanmasıdır” 

diye konuştu. 

“RUSYA’YA YATIRIM YAPAN FİRMALARIMIZA RUS HÜKÛMETİNİN DAHA FAZLA DESTEK 

VERECEĞİNE İNANIYORUM” 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, 1990’lı yıllardan itibaren Rusya’da iş yapan Türk müteahhitlerinin proje portföylerinin 

giderek zenginleştiğini ifade ederek, Türk firmalarının şimdiye kadar 73 milyar dolar tutarında bin 961 proje 

üstlendiğini, Türk müteşebbislerinin Rusya ekonomisinin hemen her sektöründe önemli yatırımları bulunduğunu, 

10 milyar dolar tutarında sermayeye sahip bin 500’den fazla Türk şirketinin Rusya’da istihdam ve refaha katkı 

sunduğunu anlattı. 

“Rusya’nın geleceğine güvenerek yatırım yapan firmalarımıza Rus hükûmetinin daha fazla destek vereceğine 

inanıyorum” diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, Rusya’nın da Türkiye’de 10 milyar doların üzerinde yatırımı 

bulunduğunu, petrokimya ve ileri teknoloji alanlarında Rus firmalarının Türk ekonomisine ciddi katma değer 

sağladığını sözlerine ekledi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’de yatırım yapmak isteyen Rus iş adamlarına tüm kolaylıkları sağlamaya hazır 

olduklarına vurgu yaparak, “Bu şirketleri özellikle küresel sermayeli firmalar veya Rus firmaları olarak değil 

kendi şirketlerimiz olarak kabul ettiğimizi de bilmenizi istiyorum” ifadesini kullandı. 

Enerji alanındaki iş birliğinin iki ülke ekonomik ilişkilerinin taşıyıcı sütunlarından birisi olduğunu dile getiren 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, başta Mavi Akım, Türk Akımı, Akkuyu Nükleer Santrali olmak üzere bu konulardaki 

bütün ortaklıkların uzun vadeli ve stratejik tercihler olduğunu vurguladı. 

MİLLÎ PARALARLA TİCARET 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Gerek şahsımın, gerek Sayın Putin’in ısrarla üzerinde durduğu millî paralarla ticarete 

de değinmeyi arzu ediyorum. Bu şekilde üçüncü ülkelerin dayatmalarından ve döviz piyasalarındaki manipülatif 

girişimlerden korunma imkânı elde edilmiş olacaktır. Sizlere gereken kolaylıkların sağlanması ve yatırımların 

teşvik edilmesi hususunda üzerimize düşeni yerine getirme iradesine sahibiz” değerlendirmesinde bulundu. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103848/-rusya-ile-enerji-alanindaki-is-birligimiz-ekonomik-

iliskilerimizin-tasiyici-sutunlarindandir-  

 

"Türkiye ve Rusya’nın ikili ticaret hacmini 100 milyar dolara ulaştırmayı hedefliyoruz" 

8 Nisan 2019 

Türkiye–Rusya Üst Düzey İşbirliği Konsey Toplantısı’nın açılışında yaptığı konuşmada Cumhurbaşkanı Erdoğan, 

Türkiye ve Rusya’nın ikili ticaret hacminin 100 milyar dolara ulaştırmak konusundaki hedeflerini yineleyerek, 

“Mevcut durumun muhasebesini yapıp gelecek dönem için yeni hedeflere kilitleniyoruz. Gerek stratejik, gerek 

askerî, gerek ekonomik, ticari, kültürel, bütün bu alanlarda çalışmalarımızı gayretle devam ettireceğiz” dedi. 

Türkiye ve Rusya’nın Akkuyu Santrali’nin temelini attığını, Türk Akım Doğalgaz Boru Hattı’nın deniz kısmını 

tamamladığını, bu yılsonu itibariyle de projenin kara kısmını tamamlamayı hedeflediklerini belirten 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, geçen sene 6 milyon Rus vatandaşının Türkiye’yi ziyaret ederek yeni bir rekor 

kırıldığını söyledi. 

Türk iş adamlarının Rusya’ya katkılarının sürdüğünü, bin 300 kadar Türk iş adamının hâlen Rusya’da yatırımcı 

olarak bulunduğunu sözlerine ekleyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, beş gün önce de Türk şirketi ESTA tarafından 

bir Alman otomotiv firması için inşa edilen fabrikanın açılışının Rusya Devlet Başkanı Putin tarafından 

gerçekleştirildiğini anımsattı. 

Rusya Devlet Başkanı Putin, “Rusya-Türkiye arasında pekiştirilmiş, ilerlenmiş çok yönlü iş birliği çerçevesinde 

ilişkileri geliştirmeyi kararlaştırdık. Bugün önde gelen bakanlar ve iş adamlarını en büyük ikili projeleri 

görüşmeye davet ediyorum ve sonra ikili ilişkilerimizin gelecekte nasıl geliştirdiğimizi konuşabiliriz” diye 

konuştu. Astana sürecinin garantörleri Rusya ve Türkiye olarak Suriye’de gerginliği düşürme bakımından çok 

ciddi çaba gösterdiklerine dikkati çeken Rusya Devlet Başkanı Putin, Suriye’de anayasa komitesinin hızlı bir 

şekilde faaliyete geçirilmesi için çalıştıklarını vurguladı. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103847/-turkiye-ve-rusya-nin-ikili-ticaret-hacmini-100-milyar-dolara-

ulastirmayi-hedefliyoruz-  

 

 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103848/-rusya-ile-enerji-alanindaki-is-birligimiz-ekonomik-iliskilerimizin-tasiyici-sutunlarindandir-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103848/-rusya-ile-enerji-alanindaki-is-birligimiz-ekonomik-iliskilerimizin-tasiyici-sutunlarindandir-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103847/-turkiye-ve-rusya-nin-ikili-ticaret-hacmini-100-milyar-dolara-ulastirmayi-hedefliyoruz-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103847/-turkiye-ve-rusya-nin-ikili-ticaret-hacmini-100-milyar-dolara-ulastirmayi-hedefliyoruz-
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Trump, İran Devrim Muhafızları’nı terör örgütü ilan etti  

8 Nisan 2019 

ABD Başkanı Trump, İran Devrim Muhafızlarının terör örgütü listesine alındığını açıkladı. İran ise ABD 

ordusunu terör örgütü listesine aldı.  

Devrim Muhafızları'nın dışarda faaliyet gösteren, Kasım Süleymani'nin komuta ettiği kolu Kudüs Gücü'nü de 

listeye aldıklarının altını çizen Trump, İran'ın eylemlerinin diğer hükümetlerinkilerden temelden farklı olduğunu, 

Tahran'ın küresel terörist kampanyasını yönlendirmedeki baş aracının Devrim Muhafızları olduğunu iddia etti.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/trump-iran-devrim-muhafizlarini-teror-orgutu-ilan-etti-229701h.htm 

 

 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, Bolivya Devlet Başkanı Morales ile ortak basın toplantısında açıklamalarda 

bulundu. 

9 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın açıklamalarından satır başları şöyle; 

- Bolivya'nın da Ankara Büyükelçiliği kararı almış olması bizi memnun etti. 

- Kendilerine gereken her türlü desteği vereceğimizi ifade etmek isterim. 

- Bu amaçla 2020 yılında her iki ülkede özel etkinlikler düzenleyeceğiz. 

- Ekonomik ve ticari ilişkilerimiz ciddi sıçrama yaşamış durumda. 

- Bu rakamların çok çok düşük olduğunu ve kendimize yeni bir hedef belirtmemiz gerek diye düşündük. 

- Bu tarihi ziyaret önemli bir köşe taşı olacak. 

- Bolivya'nın Filistin davasına özellikle de Kudüs'ün statüsü ve Filistinli sivillerin korunmasına yönelik verdiği 

desteğe teşekkür ediyorum. Golan Tepeleri ile alakalı yaklaşımını da takdirle izliyoruz. 

Morales'in açıklamalarından satır başları; 

- Türkiye ile bu dostluğu kurduğumuz için çok memnunuz. Çok teşekkürler ederiz sayın Cumhurbaşkanı. 

- Venezuela halkı devrimci bir halktır. Venezuela, halkının onurunu savunan bir ülke. 

- Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın yıl sonunda ziyaretini bekliyoruz. 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/cumhurbaskani-erdogandan-onemli-aciklamalar-41177590 

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/trump-iran-devrim-muhafizlarini-teror-orgutu-ilan-etti-229701h.htm
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/cumhurbaskani-erdogandan-onemli-aciklamalar-41177590
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Bolivya Devlet Başkanı Morales, Cumhurbaşkanı Erdoğan tarafından Cumhurbaşkanlığı Külliyesi önünde 

düzenlenen resmî törenle karşılandı. Baş başa ve heyetler arası görüşmelerin ardından Cumhurbaşkanı Erdoğan 

ve Bolivya Devlet Başkanı Morales ortak basın toplantısı düzenleyerek basın mensuplarına açıklamalarda 

bulundu. 

https://www.tccb.gov.tr/konuklar/356/103903/bolivya 

 

AİHM'e Türk kadın yargıç 

9 Nisan 2019 

Doç. Dr. Saadet Yüksel, Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi (AİHM) üyeliğine seçildi. 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/son-dakika-aihme-turk-kadin-yargic-41177629 

 

Bulgaristan Göçmen Akınına Karşı Türkiye Sınırına Asker Gönderdi 

9 Nisan 2019 

Türkiye'nin çeşitli bölgelerinden sosyal medyada 'Edirne Umut Yolculuğu' adıyla paylaşımlar yapan grup 

tarafından örgütlenen düzensiz göçmenler, 'Türkiye sınır kapılarını açacak' söylentileri ile toplanıp Yunanistan' a 

toplu halde yürüyerek geçmek için Edirne'ye akın etti. Son 4 günde kente gelen 1955 göçmen yakalandı. Göçmen 

akını üzerine Bulgaristan Başbakanı Boyko Borisov, bakanlarıyla acil toplantı yaparak, sınırdaki önlemleri en üst 

seviyeye çıkarılması talimatı verip, bölgeye asker gönderildiğini söyledi. Türkiye'de yaşayan çoğunluğu 

Afganistan ve İranlı kaçak göçmenler, sosyal medyada 'Edirne Umut Yolculuğu' adıyla açılan hesaplardan, 

Türkiye'nin sınır kapılarına açacağını ve Yunanistan ile Bulgaristan'a geçiş yapacaklarını belirterek, Edirne'de 

toplanma çağrıları yaptı. Çağrılar üzerine göçmenler son 4 gündür Edirne'ye akın akın gelmeye başladı. Edirne'de 

Emniyet Müdürlüğü ve İl Jandarma Komutanlığı ekipleri de kentin giriş noktaları ve otogarda yoğun önlemler 

aldı. 4 günde Edirne'ye gelen 1955 göçmen yakalandı. Göçmenlerin 1100'ü Edirne kent merkezinde diğer 855 

göçmen ise Yunanistan ve Bulgaristan sınırında jandarma ve hudut askerler tarafından yakalandı. 

BULGARİSTAN ALARMA GEÇTİ 

Bulgaristan da olası göçmen akınına karşı Türkiye sınırındaki önlemleri en üst seviyeye çıkardı. Yunanistan'dan 

da göçmenlerin toplu halde hareket etmesi üzerine, Bulgaristan Başbakanı Boyko Borisov, bugün İçişleri Bakanı 

Mladen Marinov, Başbakan Yardımcısı ve Savunma Bakanı Krasimir Karaçanov ile sınır polis yöneticileriyle acil 

bir toplantı düzenledi. Savunma Bakanı Karaçanov, olası mülteci akınını karşı ordunun hazır olduğunu açıkladı. 

Başbakan Borisov, Avrupa'da mülteci göçün yüzde 95 azaldığı ve Avrupa Parlamentosu seçimlerine yakın bir 

dönemde ortaya çıktığını belirterek, Yasa dışı göçün Balkan yolunu kestik. Türkiye ile sınırı iyi koruyoruz, 

sığınmacı anlaşması iyi çalışıyor, fakat Yunanistan ile problemler sürüyor. Selanik Bulgaristan'a çok yakın ve 

tedbirleri artırmalıyız dedi. Borisov, sınır bölgesine Bulgar jandarma güçlerini gönderdiklerini, silah ve asker 

yığdıklarını ifade ederek, olası göçmen dalgasının sınırdan ülkeye yayılmasını önlemek için seferber olacaklarını 

https://www.tccb.gov.tr/konuklar/356/103903/bolivya
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/son-dakika-aihme-turk-kadin-yargic-41177629
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kaydetti. Borisov, ülkedeki mülteci kamplarının kontrol edilmesini, güvenlik ve sınır birimlerinin durumla ilgili 

acil bilgi vermesini ve ihtiyaç halinde Yunan sınırına özel kuvvetler gönderilmesi talimatını verdi. 

'3 BİN ASKERİ YUNANİSTAN SINIRINA GÖNDERMEYE HAZIRIZ' 

Başbakan Yardımcısı ve Savunma Bakanı Krasimir Karakaçanov, ordunun da muhtemel yasa dışı göçmen 

dalgasına karşı koymak için hazır olduğunu ifade etti. Karakaçanov, Yunanistan'dan bu sığınmacı akımının Batı 

Avrupa'ya geçmek üzere, Bulgar sınırına yönelmesi halinde ilk 24 saatte bin 200 askeri, daha sonra da toplam 

3000 askeri gönderebiliriz dedi. 

YUNANİSTAN VE TÜRKİYE SINIRINDA ÖNLEMLER ARTIRILDI 

İçişleri Bakanı Mladen Marinov, Türkiye ve Yunanistan sınırında kontrolleri artıracaklarını ve jandarma ekiplerini 

yoğunlaştıracaklarını söyledi. Marinov, Türkiye'de de, Yunanistan'da şu an durum kontrol altına alınmışa 

benziyor. Fakat ciddi gerginlik ve kitle gruplar halinde sırından geçmek için ciddi teşebbüsler var. Sosyal 

medyadan yayılan yanlış ve yalan bilgilere inanan göçmenler, büyük gruplar halinde toplanarak, Batı Avrupa'ya 

yola çıkmaya hazırlanıyor. Biz bu kitlesel yeni göçe karşı koymaya hazırız dedi. 

YUNANİSTAN DA ÖNLEMLERİ ARTIRDI 

Göçmenlerin sınırı geçmek için Edirne'ye akın etmeleri üzerine Bulgaristan'ın yanı sıra Yunanistan da Türkiye 

sınırındaki önlemleri en üst seviyeye çıkardığı belirtildi. 

https://www.haberler.com/bulgaristan-gocmen-akinina-karsi-turkiye-sinirina-11929424-haberi/ 

 

ABD Senatosu'ndan tehdit: Türkiye, ABD ile Rusya arasında seçim yapacak, başka yolu yok 

9 Nisan 2019 

ABD Senatosu'nun dış ilişkiler ve savunma alanında önemli rol oynayan dört üyesi, New York Times'ta 

yayımladıkları ortak makalede, Rus yapımı S-400 hava savunma sisteminin F-35 yeni nesil savaş uçağını 

düşürecek şekilde tasarlandığını iddia etti. Türkiye'yi S-400 alması halinde olası her türlü yaptırımla tehdit etti. 

'YA F-35 YA DA S-400, İKİSİ BİRDEN OLMAZ' 

BBC Türkçe'nin aktardığı makalede 'Türkiye'nin yılsonuna kadar ya F-35 yeni nesil savaş uçağına ya da Rus 

yapımı S-400 karadan havaya füze savunma sisteminden birine sahip olmuş olacağı ancak her ikisine birden aynı 

anda sahip olamayacağı' vurgulandı. 

'TÜRKİYE'NİN DÜNYADAKİ YERİ AÇISINDAN ÇOK DERİN SONUÇLAR' 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan'ın yapacağı tercihin 'Türkiye'nin dünyadaki yeri, ABD ile ilişkileri ve 

NATO'daki konumu açısından çok derin sonuçlar' ortaya çıkartacağı savunularak şu yorumlar yapıldı: 

"Türkiye'nin S-400 alması, NATO kapsamında verdiği taahhütleri ihlal edecek ve müttefikleriyle birlikte 

operasyon yapma kabiliyetini azaltacak. 

'RUS RADARI F-35'İ ÇÖZER' 

Radar sisteminin Rus ordusuna F-35'in nasıl çalıştığını anlama olanağı tanımasından dolayı S-400'ün satın 

alınması kabul edilemez bir risktir. Bu tehdit, Pentagon'u geçen hafta içerisinde Türkiye'nin F-35'leriyle ilgili bazı 

faaliyetlerini askıya almaya zorladı. 

'2012'DEN BERİ PATRIOT TEKLİF EDİYORUZ' 

Türkiye'nin hava savunma konusunda meşru ihtiyaçları var. 2012 yılından beri ABD S-400'e alternatif olarak 

Patriot hava savunma sistemlerini öneriyor, ancak bu öneri Türkiye tarafından reddedildi. 

Türkiye'ye S-400'ün temmuz ayında, F-35'lerin ise kasım ayında teslim edilmesi planlanıyor ve bu nedenle de 

artık Sayın Erdoğan'ın bir tercih yapması gerekiyor. Umudumuz, S-400'den vazgeçip Türkiye'yi havadan Patriot 

sistemiyle koruması ve F-35 anlaşmasını kurtarması. 

'PATRIOT'U DEĞİL, S-400'Ü TERCİH EDERSE, CAATSA KAPSAMINDA YAPTIRIM' 

Eğer Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın tercihi bu yönde olmaz ve S-400'lerin teslimatını kabul ederse, Türkiye'ye 

ABD’nin Düşmanlarıyla Yaptırımlar Yoluyla Mücadele Etme Yasası (CAATSA) kapsamında ABD hukuku 

çerçevesinde yaptırım uygulanacaktır. 

'TÜRK EKONOMİSİNE AĞIR HASAR VERİR' 

Bu yaptırımlar Türkiye'nin ekonomisine ağır hasar vereceği gibi uluslararası piyasaları da olumsuz etkileyecek, 

doğrudan yabancı yatırımları kaçıracak ve Türkiye'nin havacılık ve savunma sanayine zarar verecektir. 

'HİÇBİR F-35 TÜRKİYE TOPRAKLARINA ULAŞAMAZ' 

Dahası, hiçbir F-35 uçağı Türkiye'nin topraklarına ulaşmayacaktır ve Türkiye'nin parça üretimi, tamirat ve bakım 

hizmeti gibi F-35 programına katılımı da durdurularak, programın üretim ve arz zincirinden Türk şirketleri 

çıkartılacaktır. 

'YERİ DOLDURULMAZ DEĞİL' 

Bunun olması için her türlü yasal adım atmaya kararlıyız. Türkiye, F-35 programının önemli bir ortağıdır ancak 

yeri doldurulamaz değildir." 

'RUSYA İLE İLİŞKİLER BOZULURSA HER TÜRLÜ YARDIM EDERİZ' 

Türkiye ile ABD arasında Suriye, Karadeniz, terörle mücadele ve diğer ikili meselelerde daha fazla işbirliği 

https://www.haberler.com/bulgaristan-gocmen-akinina-karsi-turkiye-sinirina-11929424-haberi/
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yapmak isteğinden söz eden, ancak F-35 programının yanı sıra Türkiye'nin de dahil olduğu NATO ittifakının 

yeteneklerini de korumayı amaçladıklarını dile getiren 4 senatör şöyle devam etti: 

29 Eylül 2018'de F-35 Lightning jetleri, İngiltere'nin en büyük savaş gemisi HMS Queen Elizabeth'den ilk gece 

uçuşu denemelerine başladı. 

"Türkiye'nin Rusya ile Suriye, enerji, tarım, turizm ve daha birçok alanda ihtiyaçlara dayanan bir ilişkisi olduğunu 

anlıyoruz. Cumhurbaşkanı Erdoğan, S-400'den vazgeçerse, Sayın Putin de bu alanlardan birinde karşılık verebilir. 

Böylesine tatsız bir durum olması halinde, bu fırtına dinene kadar Türkiye'ye yardımcı olmak için elimizden gelen 

her şeyi yapmaya kararlıyız. 

'PUTİN TÜRKİYE'NİN MÜTTEFİĞİ OLAMAZ' 

S-400 satın alarak Kremlin'e hürmet göstermek Türkiye'nin çıkarına değildir. Putin, Sovyetler Birliği ya da çarlık 

rejimi döneminden daha fazla Türkiye'nin müttefiki değildir. Putin, S-400'ler ile Türkiye'yi Batı'dan ayırmaya 

çalışıyor. 

Eğer bunda başarılı olursa, Türkiye'nin çıkarına attığı adımlar daha da azalacaktır. Türkiye müttefiklerinden ne 

kadar koparsa, Putin'in de bu ilişkide sahip olduğu güç o kadar artar. Rusya ne yapabiliyorsa yapar, Türkiye'de 

bunun acısını çeker. 

Putin, Batı'ya stratejik bir şekilde çapalanmış olan ve NATO'ya bağlı bir Türkiye'den hem korkuyor hem de buna 

saygı duyuyor. Sayın Erdoğan'ın ülkesi için bu geleceği Putin'in bölücü S-400 taktiğini reddederek, hava savunma 

ihtiyacını Patriot sistemi ile karşılayarak ve F-35 programında önemli bir ortak olmaya devam ederek seçmesini 

umuyoruz." 

https://tr.sputniknews.com/abd/201904091038697190-dort-abd-li-senatorden-ortak-makale-turkiye-abd-ile-

rusya-arasinda-secim-yapmak-zorunda/ 

 

 
Erdoğan Trump'ı yumuşak karnından vurmuş: Başkanlık yetkilerini Kongre'ye kaptırma 

9 Nisan 2019 

ABC News: ABD Dışişleri ve Savunma Bakanlıklarından yetkililer, Trump'ı, S-400'den vazgeçmesi konusunda 

Erdoğan'a sert ültimatom vermesi için 'çalıştırdı'. Ama 22 Şubat'taki telefon görüşmesinde Erdoğan "Kongre 

Türkiye'ye yaptırım uygulayarak sizin başkanlık yetkilerinizi gasp ediyor" deyince Trump'ın süngüsü düştü. 

Türkiye'nin Rusya'dan S-400 alma sürecinin NATO sistemleriyle uyuşmadığı gerekçesiyle yapılan tüm tehditlere 

rağmen hala engellenememiş olmasıyla ilgili ABD Dışişleri ve Savunma Bakanlıkları yetkililerinin Başkan 

Donald Trump'ı suçladığı belirtildi. Başkan Yardımcısı Mike Pence, Dışişleri Bakanı Mike Pompeo ve Savunma 

Bakanı Vekili Patrick Shanahan dahil üst düzey yetkililerin aylardır Ankara'yı Amerikan Patriot sistemi yerine 

Rus S-400 sistemi almaması için uyardığını hatırlatan ABC News, Trump'ın bu konuda sert bir ültimatom 

vermemesinin ise yetkililerin tepkisini çektiğini aktardı.  

Meseleyi bilen kaynaklara dayandırıldığı kaydedilen haberde, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan'ın Rusya 

Devlet Başkanı Vladimir Putin'le S-400 müzAkarelerini bizzat yürüttüğüne dikkat çekilerek, ABD'li yetkililerin 

Trump'ın Erdoğan'a yapacağı baskının S-400 anlaşmasını sona erdirmesine umut bağladığı belirtildi.  

Ancak habere göre 22 Şubat tarihli Erdoğan-Trump telefon görüşmesi hiç de onların umduğu gibi geçmedi. 

Telefon konuşmasıyla ilgili bilgilendirilmiş üç ABD'li yetkiliye göre, Trump'ın yaptırım tehdidini geri püskürten 

Erdoğan, Kongre'nin S-400 anlaşması üzerinden Türkiye'ye yaptırım uygulayarak Başkan'ın yürütme yetkilerini 

ihlal ettiğini savundu. 

https://tr.sputniknews.com/abd/201904091038697190-dort-abd-li-senatorden-ortak-makale-turkiye-abd-ile-rusya-arasinda-secim-yapmak-zorunda/
https://tr.sputniknews.com/abd/201904091038697190-dort-abd-li-senatorden-ortak-makale-turkiye-abd-ile-rusya-arasinda-secim-yapmak-zorunda/
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İki ABD'li yetkili de Erdoğan'ın Trump'a şöyle dediğini iddia etti: "Kongre'nin  ABD’nin Düşmanlarıyla 

Yaptırımlar Yoluyla Mücadele Etme Yasası'na (CAATSA) dayanarak Türkiye'ye yaptırım çıkarması olasılığı 

anayasaya aykırı, zira böylelikle sizin yürütme yetkinizi elinizden alıyorlar." Bunun üzerine Trump meseleyi 

Kongre ile görüşeceğini söyleyerek konu değiştirdi. 

Üçüncü ABD'li yetkiliye göre Trump'ın karşılığı belli bir çerçeveye oturmadığından neyin yumuşak karnı 

olduğunu Erdoğan gördü. 

Öncesinde ABD Dışişleri ve Savunma Bakanlıklarından yetkililerin Trump'ı Erdoğan'la telefon görüşmesine ve 

görüşmede ortaya çıkabilecek çapanoğullarına hazırlamak için büyük çaba sarf ettiğini aktaran ABC News, daha 

önce Pompeo ve Shanahan'ın da Erdoğan'la konuştuğunu ama hiçbir ilerleme kaydedemediğini hatırlattı. 

Bir ABD'li yetkili "Bu yüzden bu meselede Trump'ın rolü kritik önemde. Çünkü Erdoğan kendisiyle görüşen 

temsilcileri dinlemiyor" dedi. 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu'nun çarşamba günkü açıklamasında ABD yönetiminden farklı ve çelişkili 

sinyaller geldiğini ve 22 Şubat'taki telefon görüşmesinde Trump'ın Erdoğan'a "Meseleyi halledeceğim" sözü 

verdiğini söylediğine de dikkat çekildi. 

Washington'daki NATO'nu 70. yıldönümü kutlamasında konuşan Çavuşoğlu, ABD'li yetkililerin Türkiye'ye 100 

adet F-35 teslimatını iptal etme tehditlerini dert etmedikleri, çünkü Trump'ın güvence verdiğini dile getirdi: 

"Trump telefonda ABD'nin Türkiye'ye Patriot satmayarak hata yaptığını kabul etti ve Erdoğan'a meseleyi 

halledeceği sözü verdi. Kendisi ABD'nin Başkanı… Sorunu çözmek için elinden geleni yapacağına söz verdi." 

Bununla birlikte ABC News "ABD Başkanı'nın anlaşmayı durdurup durdurmayacağı meçhuldü, çünkü 

(karşısında) egemen bir ülke var" yorumunu yaptı. 

Putin ile Erdoğan'ın 8 Nisan'da Moskova'da gerçekleştirdiği zirvede Rusya Devlet Başkanı şunları söyledi: 

"Ülkelerimiz arasındaki askeri-teknik işbirliğini güçlendirmek için görevler var önümüzde. Türkiye'ye S-400 hava 

savunma sistemi sevkiyatı anlaşmasının gerçekleştirip tamamlanması, ikili ilişkilerdeki önceliğimiz. Türkiye ile 

gündemimizde, bu ülkeye başka modern Rusya yapımı askeri ürünler sevk etme projelerimiz de var." 

Diğer taraftan S-400'e misilleme olarak Türkiye'ye F-35 teslimatını engelemeye yönelik bir tasarı ABD 

Kongresi'nin alt kanadı Temsilciler Meclisi'nde kabul edildi ve ardından Senato için de hazırlandı. 

https://tr.sputniknews.com/abd/201904091038689025-erdogan-trump-i-yumusak-karnindan-vurmus-baskanlik-

yetkilerini-kongre-ye-kaptirma/  

 

No: 92, Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi’ne Türk Yargıç Seçimi Hk.  

9 Nisan 2019 

Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi’ne (AİHM) Türk yargıç seçim süreci 9 Nisan 2019 tarihinde Avrupa Konseyi 

Parlamenter Meclisi’nde (AKPM) yapılan oylama ile tamamlanmıştır. 

Avrupa Konseyi’nin 47 üyesinin milletvekillerinden oluşan AKPM’de yapılan seçimlerde adaylarımızdan Doç. 

Dr. Saadet Yüksel AİHM’de görev yapacak yeni Türk yargıç olarak seçilmiştir. 

AİHM’de görev yapacak nitelikli yargıç adaylarının belirlenmesi amacıyla Hükümetimiz tarafından titiz bir süreç 

yürütülmüştür. Bu sürecin sonucunda, 9 yıl görev yapacak yeni yargıcımızın seçilmiş olmasından memnuniyet 

duyuyoruz. 

http://www.mfa.gov.tr/no_92_-aihm-ne-turk-yargic-secimi-hk.tr.mfa  

 

SC-26,  Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Hami Aksoy’un FETÖ Mensupları Hamdi Akın İpek, Talip Büyük, Ali 

Çelik ve Mustafa Yeşil’in Birleşik Krallık’tan Ülkemize İadelerine İlişkin Sürecin Olumsuz Sonuçlanması 

Hakkındaki Soruya Cevabı 

9 Nisan 2019 

Terör örgütü FETÖ mensupları Hamdi Akın İpek, Ali Çelik, Talip Büyük ve Mustafa Yeşil’in Birleşik Krallık’tan 

ülkemize iadelerinin reddine dair Londra Westminster Kaza Mahkemesi’nin kararına karşı yenilenen temyiz izni 

talebimizin bugün (9 Nisan) Yüksek Mahkeme tarafından reddedilmesi hayal kırıklığına sebep olmuştur. 

251 masum vatandaşımızın şehit edildiği ve binlercesinin de yaralandığı 15 Temmuz hain darbe girişiminin 

arkasındaki FETÖ mensuplarının ülkemize iadeleri yönündeki beklentimiz ve çabalarımız devam edecektir. 

Sözkonusu terör örgütünün sadece Türkiye değil bulunduğu her ülke için tehdit olduğu unutulmamalı, terörle 

mücadelede uluslararası işbirliğinin büyük önem taşıdığı bilinmelidir. 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-26_-feto-mensuplarinin-iadesinin-reddi-hk-sc.tr.mfa 

https://tr.sputniknews.com/abd/201904091038689025-erdogan-trump-i-yumusak-karnindan-vurmus-baskanlik-yetkilerini-kongre-ye-kaptirma/
https://tr.sputniknews.com/abd/201904091038689025-erdogan-trump-i-yumusak-karnindan-vurmus-baskanlik-yetkilerini-kongre-ye-kaptirma/
http://www.mfa.gov.tr/no_92_-aihm-ne-turk-yargic-secimi-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sc_-26_-feto-mensuplarinin-iadesinin-reddi-hk-sc.tr.mfa
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Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Katar Başbakan Yardımcısı ve Dışişleri Bakanı Şeyh Muhammed bin 

Abdurrahman bin Casim El Sani'yle görüşmesi 

 9 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız 2018’de %57 büyüyen Katar’la ticaret hacmimizi ve karşılıklı yatırımlarımızı daha da 

artıracağımızı ve sadece Körfez ihtilafında değil, aynı zamanda Libya’dan Yemen’e, Eritre’den Suriye’ye birçok 

bölgesel meselede de Katar’la benzer görüşlerimiz olduğunu vurguladı. Görüşmenin ardından, iki Bakan ortak 

basın toplantısı düzenledi. 

ımcısı ve Dışişleri Bakanı Şeyh Muhammed bin Sayın Bakanımız ziyaret öncesinde, Katar Başbakan Yard

Abdurrahman bin Casim El Sani, İtalya Dışişleri Bakanı Enzo Moavero Milanesi, İngiltere Dışişleri Bakanı 

Jeremy Hunt, Almanya Dışişleri Bakanı Heiko Maas ve AB Yüksek Temsilcisi Federica Mogherini’yle Libya 

sunda telefon görüşmeleri gerçekleştirdi.  Sayın Bakanımız Libya’da gerginliğin azaltılması için uluslararası konu

camianın ortak tutum ve kararlılık sergilemesi gerektiğini vurguladı. 

Sayın Bakanımız aynı gün ayrıca, Vatikan’ın Ankara Büyükelçisi Paul Fitzpatrick Russell ve Gürcistan’ın Ankara 

Büyükelçisi Giorgi Janjgava’yla da birer görüşme gerçekleştirdi. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-katar-bsbk-yrd-ve-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

 
“Bolivya’nın Filistin davasına verdiği desteğe teşekkür ediyoruz" 

9 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Bolivya Devlet Başkanı Morales ile düzenlediği ortak basın toplantısında, “Türkiye ve 

Bolivya birçok konuda benzer tutumlara sahiptir. Dünyada aşırı sağın ve İslam düşmanı hareketlerin 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-katar-bsbk-yrd-ve-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa
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yükselişinden endişe duyduğumuzu bir kez daha dile getirmek istiyoruz. Her türlü ayrımcılığı, ötekileştirmeyi ve 

dışlamayı reddediyoruz. Bolivya'nın Filistin davasına, özellikle de Kudüs'ün statüsü ve Filistinli sivillerin 

korunmasına yönelik verdiği desteğe teşekkür ediyorum. Bunun yanında Golan Tepeleri'yle alakalı yaklaşımını 

da takdirle izliyoruz” dedi. 

Gerçekleştirilen görüşmelerde Karma Ekonomik Komisyonu’nun ilk toplantısının bu yıl içinde yapılmasında 

mutabık kaldıklarını sözlerine ekleyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, iki ülke ekonomik ve ticari ilişkilerinin son 

dönemde ciddi sıçrama yaşadığını, ticaret hacminin son 2 yılda yüzde 250 oranında artışla 113 milyon dolara 

ulaştığını açıkladı. Cumhurbaşkanı Erdoğan, Bolivya Devlet Başkanı Morales ile ticaret hacmini 500 milyon 

dolara çıkartma hedefi koyduklarını kaydetti. 

… 

Bolivya’nın kendi doğal kaynaklarına katma değer vermeye başladığını belirten Bolivya Devlet Başkanı Morales, 

“Lityum sanayileşmesine de başladığımızı ifade etmek istiyorum. Biliyorum ki Türkiye bu büyük sanayinin bir 

parçası olmak istiyor, bunu biliyorum. 2030 yılına yönelik planlar bunlar, 41 lityum tesisi kuracağız, lityum, 

hidroksit, katot, batarya tesisleri, potasyum klorür tesisleri iki bölgede, Oruro ve Potosi’de yapılacak, kurulacak. 

Potosi’de en fazla tesisi kuracağız ve bazı malların üretimini de başka tesislerde gerçekleştireceğiz. Ve lityum alt 

ürünleri için de farklı tesisler, 7 tesis kuracağız, bunlar eczacılık alanında da, ilaç sektöründe de hizmet verecek. 

Başka ülkeleri, Türkiye’yi de ekliyoruz bu anlamda” sözlerine yer verdi… Ülkesinde Türk dizileri ve Türk Hava 

Yolları’nın çok meşhur olduğunu ifade eden Bolivya Devlet Başkanı Morales, 2020 yılının ilk çeyreğinde Türk 

Hava Yolları’nın doğrudan uçuş planı olduğunu duyduğunu, bunun da kendilerini çok mutlu ettiğini söyledi. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103896/-bolivya-nin-filistin-davasina-verdigi-destege-tesekkur-ediyoruz- 

 

Bosna Hersek'te cami inşaatına ırkçı saldırı  

10 Nisan 2019 

Bosna Hersek’in Banja Luka şehrinde inşası devam eden tarihi Arnaudiye Camisi’nin duvarlarına "4S" olarak da 

bilinen "Sadece Birleşme Sırpları Korur" anlamını taşıyan sembolün ve ayrıca Nazilerin sembolü olan gamalı 

haçın çizilmesi tepki çekti. Banja Luka şehrinde 1595'te inşa edilen Arnaudiye Camisi, 1993 yılında Sırplar 

tarafından temellerine kadar yıkılmıştı. Vakıflar Genel Müdürlüğü, tarihi Osmanlı camisinin yeniden inşasına 

2017'de başlamıştı.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/bosna-hersekte-cami-insaatina-irkci-saldiri-229929h.htm 

 

Ermeni tasarısı İtalyan Parlamentosunda 

10 Nisan 2019 

İtalyan parlamentosuna sunulan önergede, hükümete 1915 olaylarının resmen “Ermeni soykırımı” olarak 

tanınması çağrısı yapıldı. 

İtalyan parlamentosunun alt kanadı olan Temsilciler Meclisi'ne, hükümetten 1915 olaylarının resmen “Ermeni 

soykırımı” olarak tanınmasını talep eden bir önerge sunuldu. Deutsche Welle Türkçe’nin La Repubblica 

gazetesinden aktardığı habere göre tavsiye metninin Çarşamba günü oylamaya sunulması bekleniyor. 

Koalisyon ortaklarından Beş Yıldız Hareketi öncülüğünde sunulan önergede, “Ermeni soykırımının resmen 

tanınması ve uluslararası düzeyde yankı yaratılması” talep ediliyor. Pazartesi günü önergenin tartışıldığı oturumda 

konuşan Parlamento ile İlişkilerden Sorumlu Başbakanlık Müsteşarı Vincenzo Santangelo, önergenin Türk ve 

Ermeni halkları arasında barışın sağlanmasına katkı sağlamasını dilediğini belirtti. İtalyan Müsteşar, bu 

"katliamlarla” önyargısız bir şekilde hesaplaşılması gerektiğini söyleyerek, amaçlarının “bu vahşetin kurbanlarını 

onurlandırmak” ve Türkiye ile Ermenistan’ın geçmişte yaşanan olaylara ilişkin uzlaşma yolunu açmak olduğunu 

ifade etti. 

İtalyan basının İtalya’nın Ankara Büyükelçisi Massimo Gaiani'nin Türk Dışişleri Bakanlığı’na çağrıldığını yazdı. 

Ansa haber ajansının diplomatik kaynaklara dayandırdığı haberinde, Türkiye'nin Büyükelçi Gaiani'ye bu tasarıdan 

dolayı "üzüntülerini” bildirdiği ve İtalya’nın bu konudaki duruşuna açıklık getirmesini istediği belirtildi. 

2000 YILINDA ALINAN KARAR 

1915 olayları, Temsilciler Meclisi'nin gündemine 2000 yılında da gelmişti. Temsilciler Meclisi’nin 16 Kasım 

2000 tarihli kararında, Avrupa Parlamentosu’nun Ermeni soykırımının tanınmasına yönelik kararına atıfta 

bulunulmuş ve hükümete 1915’te yaşananlara ilişkin girişimde bulunma çağrısı yapılmıştı. 

Ancak bu karar sonrasında soykırım resmi olarak tanınmamış, sadece bazı bölgesel yönetim ve belediyeler bu 

olayları “soykırım” olarak nitelendirmişti. 

https://odatv.com/ermeni-tasarisi-bu-kez-hangi-ulkede-10041903.html 

 

 

 

 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103896/-bolivya-nin-filistin-davasina-verdigi-destege-tesekkur-ediyoruz-
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/bosna-hersekte-cami-insaatina-irkci-saldiri-229929h.htm
https://odatv.com/ermeni-tasarisi-bu-kez-hangi-ulkede-10041903.html


  Türk Dış Politikası Gündemi  

23 

 

              

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Wittenburg Konferansı Yedinci Toplantısına katılmak üzere Hollanda’yı 

ziyareti 

10-11 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız, Türkiye-Hollanda (Wittenburg) Konferansı’nın yedinci toplantısını gerçekleştirmek ve 

Amsterdam Başkonsolosluğumuzun resmi açılışını yapmak üzere 10 – yı ’11 Nisan 2019 tarihlerinde Hollanda

Hollandalı iş insanlarıyla Amsterdam’da biraraya geldi.  ziyaret etti.  10 Nisan Çarşamba günü, Sayın Bakanımız

Sayın Bakanımız doğrudan yabancı yatırımlarda Hollanda’nın Türkiye’de birinci sırada olduğunu ve Türkiye’nin 

ülke arasındaki ticaret  de en fazla yatırım yaptığı ülkenin Hollanda olduğunu belirtti. Sayın Bakanımız ayrıca iki

hacminin bu yıl 10 milyar doları kolayca aşacağını ifadeyle iş insanlarımızın vizyonu ve gayreti sayesinde 

ekonomik ilişkilerimizin daha da gelişeceğini vurguladı. 

Sayın Bakanımız 11 Nisan 2019 tarihinde Wittenburg Konferanslarının yedinci toplantısına katıldı. Sayın 

Bakanımız Türkiye-Hollanda ilişkilerinin karşılıklı yatırımlardan güvenlik ve terörizmle mücadeleye kadar pek 

çok alanda geniş yelpazeli işbirliğine sahip olduğunu vurguladı. Sayın Bakanımız Wittenburg Konferanslarının 

11. yılında çeşitli Çalışma Gruplarının toplantılarıyla ilişkilerimizin geliştirilmesine katkıda bulunduğunu ifade 

etti. 

Aynı gün Sayın Bakanımız Amsterdam Başkonsolosluğumuzun yeni hizmet binasının açılışını gerçekleştirdi.  

1912’de inşa edilen tarihi binanın, Amsterdam’ın kalbindeki Müzeler Meydanında bulunduğunu ifade etti ve 

Hollanda’daki vatandaşlarımız ve Türkiye-Hollanda dostluğu için hayırlı olmasını vurguladı. 

Sayın Bakanımız ziyaret sırasında, Amsterdam’da Uluslararası Demokratlar Birliği (UID) temsilcileriyle biraraya 

geldi. Sayın Bakanımız Türkiye-Hollanda ilişkilerinde, aramızda dostluk köprüsü vazifesi gören Hollanda Türk 

toplumunun her zaman için önceliğimiz olduğunu ve olmaya devam edeceğini vurguladı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-hollandayi-ziyareti-11-09-2019.tr.mfa  

 

No: 93, Yunanistan ile Yapılacak Siyasi İstişareler Hk. 

 10 Nisan 2019 

Türkiye ve Yunanistan Dışişleri Bakanlıkları arasındaki düzenli siyasi istişareler çerçevesinde Bakan Yardımcısı 

Büyükelçi Sedat Önal ile Yunanistan Dışişleri Bakanlığı Genel Sekreteri Büyükelçi Dimitrios Paraskevopoulos 

başkanlığındaki heyetler arasında 12 Nisan 2019 tarihinde Atina’da görüşmeler yapılacaktır. 

Siyasi istişarelerde, ikili ilişkiler, bölgesel ve uluslararası konular ele alınacaktır. 

http://www.mfa.gov.tr/no_93_-yunanistan-ile-yapilacak-siyasi-istisareler-hk.tr.mfa  

 

No: 95, İtalya Temsilciler Meclisinin 1915 Olaylarının İtalyan Hükümetince Soykırım Olarak Tanınmasını 

Talep Eden Önergesi Hk. 

 10 Nisan 2019 

İtalya Temsilciler Meclisinin 10 Nisan 2019 tarihli önergesi Ermeni iddialarının iç siyasi çıkar hesapları için bir 

araç olarak kullanılmasının yeni bir örneğidir. Bu önergeyi şiddetle kınıyoruz. 

Önergenin, Türkiye-İtalya ilişkilerini sabote etmeyi görev edinmiş Matteo Salvini’nin lideri olduğu Lega Partisi 

tarafından hazırlanması şaşırtıcı olmamıştır. 

Şaşırtıcı ve üzücü olan anılan Meclisin, Lega Partisi’nin Avrupa Parlamentosu seçimlerindeki konumunu 

güçlendirmek maksadıyla sahnelediği oyuna alet olmasıdır. 

Esasen bilinen Ermeni iddialarının sürekli olarak ya seçimler öncesinde ya da Türkiye karşıtlığı bağlamında 

gündeme getirilmesi, bu iddiaların siyasi niteliğini ve tarihi gerçeklerle bağdaşmadığını açıkça ortaya 

koymaktadır. Bu çabalar, hiç bir tarafa yarar sağlamadığı gibi geleceğe dönük iyi niyetli girişimlerin de önünü 

tıkamaktadır. 

Bu önergenin ülkemizle tarihi bağları ve çok yoğun ticari işbirliği bulunan stratejik ortağımız İtalya ile 

ilişkilerimiz üzerinde muhtelif yansımaları olması kaçınılmazdır. 

Tarihi siyasallaştıran tüm girişimler gibi bu önergenin de Türkiye açısından hiçbir hükmü yoktur. 

http://www.mfa.gov.tr/no_95_-italya-temsilciler-meclisi-nin-1915-olaylari-hk.tr.mfa 

 

Türkiye'ye karşı yeni hamle 

10 Nisan 2019 

ABD Kongresi'ne, Türkiye'de ABD vatandaşlarının ve ABD diplomatik misyonlarında çalışan Türklerin 

tutuklanmasından sorumlu üst düzey Türk yetkililere yaptırım uygulanmasını öneren bir tasarı sunuldu. 

Tasarıda ABD yönetiminden, "haksız tutuklamalardan" sorumlu tüm üst düzey Türk yetkililere yaptırım 

uygulaması, bu yetkililerin ABD'ye girişlerinin yasaklanması ve ABD'deki mal varlıklarının dondurulması 

istendi. 

Tasarı Cumhuriyetçi senatör Roger Wicker ile Demokrat senatör Ben Cardin tarafından ABD Kongresi'nde 

Avrupa Güvenlik ve İşbirliği Komisyonu olarak da bilinen Helsinki Komisyonu'na sunuldu. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-hollandayi-ziyareti-11-09-2019.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_93_-yunanistan-ile-yapilacak-siyasi-istisareler-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_95_-italya-temsilciler-meclisi-nin-1915-olaylari-hk.tr.mfa
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BBC Türkçe’nin haberine göre; tasarıda ABD Başkanı Donald Trump'tan Türkiye'ye temel hak ve özgürlüklere 

saygı duyması çağrısı yapması da istendi. 

"ABD vatandaşlarını ve diplomatik misyon çalışanlarını siyasi kovuşturmalardan koruma tasarısı 2019" başlığını 

taşıyan tasarı metninde Türkiye'de binlerce kişinin siyasi gerekçeli tutuklamaların kurbanı olduğu belirtildi. 

“PERSONELİMİZE YÖNELİK BU TACİZİ DURDURMALI” 

Senatör Cardin açıklamasında "Türk hükümetinin Amerikan vatandaşlarını ve ABD tarafından istihdam edilen 

Türkiye vatandaşlarını haksız şekilde tutuklaması insan hakları ihlalidir. Tasarımız Türkiye'nin bu davalarda 

yıllarca inatçılık etmesine ABD'nin tolerans göstermeyeceğini açıkça ortaya koyuyor" ifadelerini kullandı. 

Senatör Roger Wicker da komiteye yaptığı sunumda "ABD vatandaşı Serkan Gölge'nin Türkiye'de 

tutuklanmasının üzerinden 2 buçuk yıldan uzun süre geçti. O günden bu yana iki Amerikalının - Pastör Andrew 

Brunson ve ABD hükümetine çalışan yerel bir yetkilinin- dayanaksız terör suçlamalarıyla sahte cezalar aldığını 

gördük. İstanbul'daki konsolosluğumuzda görevli en az iki yerel görevlinin de herhangi bir kabahate yönelik 

inandırıcı delil olmasa da, siyasi motivasyonlarla yargılanma süreci devam ediyor. Türk yetkililer derhal 

vatandaşlarımıza ve personelimize yönelik bu tacizi durdurmalı" dedi. Senatör Wicker tutuklamalarla ilgili olarak 

Washington Post gazetesinde yayımlanan bir makale de yazdı. 

Tasarıda imzası bulunan 4 diğer senatörden biri olan Cumhuriyetçi Thom Tillis "Türkiye geçen Ekim ayında 

doğru yönde bir adım atarak Pastör Andrew Brunson'ı serbest bırakmış olsa da, Türkiye'nin iyi niyet göstergesi 

olarak daha fazla adım atması ve bir NATO müttefiki gibi davranması gerekiyor" dedi. 

2017'de ABD'nin Türkiye'deki diplomatik misyonlarında çalışan bazı yetkililerin gözaltına alınması sonrası iki 

ülke arasında kriz yaşanmış ve Washington ile Ankara karşılıklı olarak vize uygulamalarını askıya almıştı. 

Özellikle Amerikalı pastör Andrew Brunson'ın tutukluluğu iki ülke arasındaki gerilimi daha da artırmış, Ekim 

2016'da gözaltına alınıp Aralık 2016'da tutuklanan Brunson, geçen yıl Ekim ayında serbest bırakılmıştı. 

TÜRKİYE'DE TUTUKLU KAÇ ABD VATANDAŞI VE PERSONELİ VAR? 

Türkiye'de tutuklu kaç ABD vatandaşı olduğuna dair net bilgi bulunmuyor ancak BBC Türkçe'den İrem Köker'in 

geçen Ağustos ayında yaptığı araştırmaya göre Türkiye'de tutuklu bulunan ABD vatandaşı sayısı en az 6, tutuklu 

konsolosluk çalışanı ise 3. Yine Ağustos 2018 itibarıyla ABD basınında yer alan haberlerde ise 12 Amerikan 

vatandaşının ve diplomatik misyonda görevli üç yerli çalışanın tutuklu olduğu belirtiliyor. 

Gülen yapılanmasına ilişkin dava kapsamında yargılanan Türkiye-ABD çifte vatandaşı ve NASA çalışanı Serkan 

Gölge'ye "terör örgütü üyeliğinden" geçen yıl 7 yıl 6 ay hapis ceası verilmiş, itiraz sonucu mahkeme terör örgütü 

üyeliği mahkumiyetini terör örgütüne yardım etmeye çevirmiş ve cezayı 5 yıla düşürmüştü. 

İstanbul 14. Ağır Ceza Mahkemesi geçen ay da yine Gülen yapılanmasına yönelik soruşturma kapsamında tutuklu 

bulunan ABD İstanbul Başkonsolosluğu irtibat görevlisi Metin Topuz'un tutukluluk halinin devamına karar 

vermişti 

https://odatv.com/turkiyeye-karsi-yeni-hamle-10041930.html  

 

 
"Karşılıklı saygı ve eşit ortaklık temelinde, Afrika ülkeleriyle iş birliğimizi daha ileriye taşımaya 

kararlıyız" 

11 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Burkina Faso Cumhurbaşkanı Kabore ile gerçekleştirdikleri ortak basın toplantısında 

https://odatv.com/turkiyeye-karsi-yeni-hamle-10041930.html
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yaptığı açıklamada, “Afrika kıtası ülkelerine yönelik dışlayıcı, kibirli ve müdahaleci tavırların bizim nezdimizde 

hiçbir değeri yoktur. Afrikalı dostlarımız kendi sorunlarına yine kendi değerleri, hassasiyetleri ve dinamikleri 

çerçevesinde çözümler üretecek birikime fazlasıyla sahiptir. Karşılıklı saygı ve eşit ortaklık temelinde, Burkina 

Faso ve Afrika ülkeleriyle iş birliğimizi daha ileriye taşımaya kararlıyız” dedi. 

Türkiye ve Burkina Faso arasındaki 62 milyon dolar civarındaki ticaret hacminin ülkelerin nüfusu 

düşünüldüğünde istenilenin çok altında olduğunu ifade eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, ticaret rakamını beraber 

çalışarak artırma kararlılığını teyit ettiklerini kaydetti.  Türk özel sektörünü Burkina Faso ile ticaret ve yatırım 

yapmaları yönünde teşvik etmeye devam ettiklerini belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, özellikle tekstil ve 

madencilik alanlarında şirketlerin Burkina Faso’da projeler üstlenmesinden memnuniyet duyduklarını dile getirdi. 

… 

TİKA’nın içme suyuna erişim başta olmak üzere, sağlık, eğitim ve tarımsal iş birliği gibi çeşitli alanlarda Burkina 

Faso’ya yardım yaptığını sözlerine ekleyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, Burkina Faso’nun 2014 yılı sonunda 

yaşanan olaylarda zarar gören Meclis binasının tadilatı ve tefrişinin Türkiye tarafından gerçekleştirildiğini, yeni 

Meclis projesiyle ilgili de incelemelerin yapıldığını kaydetti. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103939/-karsilikli-saygi-ve-esit-ortaklik-temelinde-afrika-ulkeleriyle-is-

birligimizi-daha-ileriye-tasimaya-kararliyiz-  

 

No: 96, Fransa Cumhurbaşkanı Emmanuel Macron’un 24 Nisan’ı “Anma Günü” İlan Etmesi Hk.  

11 Nisan 2019 

Fransa Cumhurbaşkanı Macron’un Cumhurbaşkanlığı kararnamesiyle “24 Nisan’ı anma” günü ilan etmesini 

şiddetle kınıyoruz. 

Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi ile Fransız Anayasa Mahkemesi içtihatları, 1915 olaylarının meşru bir tartışma 

konusu olduğunu tespit etmiştir. Evrensel hukuka göre, Ermeni tezlerinin siyasi girişimlerle dayatılması ifade 

özgürlüğüne aykırıdır. 

Cumhurbaşkanı Macron’un bu kararı, Fransa’da yerleşik 700 binden fazla nüfusa sahip Türk toplumunu derinden 

incitmiştir. 

Fransa’nın dostane olmaktan uzak bu tutumunun, Türkiye ile ilişkilerini menfi şekilde etkilemesi kaçınılmazdır. 

Türkiye, 104 yıllık sözkonusu tarihi olayın Ortak Tarih Komisyonu kurularak araştırılmasını önermektedir. 

Tüm bu hususları bildiği halde, seçim kampanyasında oy kazanmak adına Ermeni çevrelere yaranmaya çalışan 

Macron, tarihi siyasileştiren popülist bir lider olarak hatırlanacaktır. 

Fransa’nın, Kurtuluş Savaşı’nda Anadolu’nun bir kısmını işgal ederek, Ermeni isyancıları sivil halka karşı 

insanlık dışı katliamlar gerçekleştirmeye teşvik ettiği tarihi bir gerçektir. 

Fransa ve dünyanın her yerindeki Türkler ile Müslümanlar, Ermeni isyancılarca katledilen 500 binden fazla 

Osmanlı vatandaşı Türk ve Müslümanın hatırasına yönelik bu saygısızlığı unutmayacaktır. 

Macron’un oy elde etmek uğruna, diplomatlarımızı şehit eden terör örgütlerinin Fransa’daki bugünkü uzantılarını 

memnun etmek amacıyla aldığı bu karar, müttefiklik ilişkisiyle de bağdaşmamaktadır. 

Bu tutuma her vesileyle gereken cevap verilecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_96_-fransa-cbsk-nin-24-nisan-i-anma-gunu-ilan-etmesi-hk.tr.mfa  

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Angola Dışişleri Bakanı Manuel Domingos Augusto’yla görüşmesi 

13 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız 13 Nisan 2019 tarihinde Angola’dan ülkemizi ziyaret eden ilk Dışişleri Bakanı olan Manuel 

Domingos Augusto’yla Antalya’da bir görüşme gerçekleştirdi.  Sayın Bakanımız THY’nin doğrudan seferleri ve 

enerji ve savunma sanayii alanlarında işbirliğiyle Angola’yla ilişkilerimizi daha da güçlendireceğimizi ifade etti.  

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-angola-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

No: 100, Kuveyt ile Konsolosluk İstişareleri Hk.  

14 Nisan 2019 

Türkiye - Kuveyt I. Konsolosluk İstişareleri, Bakan Yardımcımız Yavuz Selim Kıran ile Kuveyt Dışişleri Bakan 

Yardımcısı Büyükelçi Sami Al-Hamad eşbaşkanlığında 15 Nisan 2019 tarihinde Kuveyt’te gerçekleştirilecektir. 

İstişarelerde, Türkiye-Kuveyt konsolosluk ilişkileri tüm veçheleriyle ele alınacaktır. Sayın Bakan Yardımcımız 

bu vesileyle, Kuveyt’te bulunan vatandaşlarımız ve Türk işadamlarıyla biraraya gelecek, Kuveyt Türk Okulunu 

ziyaret edecek ve yeni Kuveyt Havalimanı inşaatını yerinde inceleyecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_100_-kuveyt-ile-konsolosluk-istisareleri-hk.tr.mfa  

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Belarus Dışişleri Bakanı Vladimir Makei’yle görüşmesi 

15 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız 15 Nisan 2019 tarihinde Belarus Dışişleri Bakan Vladimir Makei’yle biraraya geldi. Sayın 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103939/-karsilikli-saygi-ve-esit-ortaklik-temelinde-afrika-ulkeleriyle-is-birligimizi-daha-ileriye-tasimaya-kararliyiz-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/103939/-karsilikli-saygi-ve-esit-ortaklik-temelinde-afrika-ulkeleriyle-is-birligimizi-daha-ileriye-tasimaya-kararliyiz-
http://www.mfa.gov.tr/no_96_-fransa-cbsk-nin-24-nisan-i-anma-gunu-ilan-etmesi-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-angola-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_100_-kuveyt-ile-konsolosluk-istisareleri-hk.tr.mfa
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Bakanımız, Sayın Cumhurbaşkanımız ve Belarus Devlet Başkanı Aleksandr Lukaşenko’nun belirlediği 1 milyar 

Dolar ikili ticaret hacmi hedefine çok yaklaşıldığını ve ülkemizin Belarus’un Dünya Ticaret Örgütü üyeliği 

yönündeki kararlılığını desteklediğini belirtti. 

Görüşmenin ardından Sayın Bakanımız emekliye ayrılan Büyükelçi Erdoğan Şerif İşcan, AGİT Ukrayna Gözlem 

Misyonu Başkanlığına seçilen Büyükelçi Halit Çevik, Uluslararası Sergiler Bürosu Nezdinde Delege Büyükelçi 

Nurdan Bayraktar Golder’le birer görüşme gerçekleştirdi ve merkeze dönen Encemine Büyükelçisi Serdar Cengiz, 

Manila Büyükelçisi Esra Cankorur ve Priştine Büyükelçisi Kıvılcım Kılıç’la biraraya geldi. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-belarus-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Yeni Zelanda ve Macaristan’ın Ankara Büyükelçileriyle görüşmesi 

 16 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız Yeni Zelanda’nın Ankara Büyükelçisi Wendy Jane Hinton’la 16 Nisan 2019 tarihinde bir 

görüşme yaptı. Görüşmede, Christchurch terör saldırıları sonrasındaki gelişmeler değerlendirildi. Sayın 

Bakanımız Yeni Zelanda’ya bu süreçte sergilediği örnek ve ilkeli tutumdan dolayı teşekkür etti. 

Macaristan’ın yeni atanan Ankara Büyükelçisi Viktor Matis’le de bir görüşme gerçekleştiren Sayın Bakanımız, 

Büyükelçi Matis’e başarılar diledi. Sayın Bakanımız, önümüzdeki dönemde yapılacak üst düzey temaslarla 

Türkiye-Macaristan ilişkilerinin daha da gelişeceğini belirtti. 

Sayın Bakanımız aynı gün Sayın Cumhurbaşkanımızın başkanlığındaki heyetle, Belarus Devlet Başkanı 

Aleksandr Lukaşenko’nun ülkemizi ziyareti vesilesiyle yapılan görüşmelere katıldı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-yeni-zelanda-ve-macaristan-buyukelcileriyle-gorusmesi.tr.mfa  

 

Akar: CIA de bunu doğruladı, üzülerek söylüyorum ki, ABD, YPG'ye silah desteği veriyor 

16 Nisan 2019 

Sabah yazarı Dilek Güngör, Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar'ın ABD ile Türkiye arasında yaşanan gerilime 

dair yaptığı açıklamaları aktardı. 

Yazısına "Türkiye-ABD İş Konseyi (TAİK) tarafından Washington'da 'İşe Dönüş' temasıyla 37'ncisi düzenlenen 

yıllık konferansta konuşan Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, 'F-35 alıcısı değil ortağıyız' dedi" bilgisiyle 

başlayan Güngör, şöyle devam etti: 

"Türkiye'nin ciddi bir füze tehdidi altında olduğunu söyleyen Akar, tüm çabalarına rağmen, müttefiklerinden 

tatmin edici teklif alamadıklarını, Türkiye'nin NATO'ya bağlılığında değişiklik olmadığını belirtti. Akar, 

Türkiye'nin S-400 almasının F-35 programını etkilemesine anlam veremediğini söyledi. Akar, son dönemde 

Patriot için yeni teklif aldıklarını, bunu da incelediklerini belirtti. 

İki ülke arasındaki sorunları S-400, terör örgütü PKK/YPG, Ermeni meselesi ve FETÖ olarak sıralayan Akar, 

ABD ile Türkiye arasında geçmişe dayanan stratejik işbirliğinin bulunduğunu, aradaki sorunlara rağmen, geçmişte 

sıkıntıların üstesinden birlikte geldiklerini belirtti. Güvenlik ve savunmanın iki ülke arasındaki en önemli işbirliği 

olduğunu belirten Akar, iki ülkenin zaman zaman birbirini yanlış anladığını kaydetti. 

Türkiye'nin en büyük hedefinin terörü etkisiz hale getirmek olduğunu anlatan Akar, PKK ve YPG'nin aynı terör 

örgütü olduğunu belirterek, 'CIA de bunu doğruladı. Üzüntü olarak söylüyorum ki, ABD, YPG'ye silah desteği 

veriyor, bu kabul edilemez' dedi. 

DEAŞ'ın Müslümanları temsil edemeyeceği gibi, bu terör örgütlerinin de Kürt halkını temsil edemeyeceğini 

belirten Akar, İdlib'de yeni bir mülteci krizinin yaşanmasını engellediklerini ve insani yardımlara devam 

ettiklerini kaydetti. 

ABD'nin Suriye'den çekilmesinin Türkiye ile işbirliğiyle gerçekleşmesini, 20 mil derinlikte güvenlik bölgesi 

kurulmasını istediklerini söyleyen Akar, ABD'nin FETÖ sorununu anlaması gerektiğini, 15 Temmuz darbe 

girişimini gerçekleştiren bu örgütün liderinin Pensilvanya'da yaşadığı yerden okullar üzerinden yılda 150 milyon 

dolar kazandığını belirtti. 

Sözde Ermeni Soykırım meselesine değinen Akar, 1915 olaylarının ABD arşivlerindeki belgelerin Ermeni 

iddialarını desteklemediğini ifade etti. 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü İbrahim Kalın da ABD'nin Türkiye konusunda yaptırım dilini kullanmasının geri 

tepeceğine işaret ederek, 'ABD'nin dost ve müttefik olarak Türkiye'yi kaybetmeyi göze alabileceğine 

inanmıyorum' dedi. S-400 kararının bir gecede alınmadığına dikkat çeken Kalın, 'ABD tarafından sunulan paket 

ihtiyaçlarımızı tam olarak karşılamıyordu' diye konuştu. Kalın, Türkiye'nin F-35 projesinden dışlanmasının, tüm 

projenin zarar görmesine neden olacağını kaydetti. 

TAİK Başkanı Mehmet Ali Yalçındağ ise Ankara ile Washington arasındaki siyasi zorluklar ve diplomatik 

farklılıkların ileriye dönük iş ilişkilerine ağırlık verdiğini belirterek, bunun değişmesi gerektiğini söyledi. 

Yalçındağ, bu konuda bir konsey kurulmasını önerdi. Yalçındağ, ABD Türkiye ilişkilerinde yeterli uzmanlığa ve 

bağlılığa sahip bir konseyin bazen rahatsız edici olabilse de gerçekleri güçlü ve güvenli bir şekilde dile 

getirebileceğini söyledi. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-belarus-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-yeni-zelanda-ve-macaristan-buyukelcileriyle-gorusmesi.tr.mfa
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'SİZ OLMADAN ÇÖZÜLEMEZ' 

ABD'nin Suriye Özel Temsilcisi, eski Ankara Büyükelçisi James Jeffrey de Türkiye'nin desteği olmadan 

Suriye'deki krizin çözülemeyeceğini söyledi. ABD Başkanı Donald Trump'ın Türkiye'nin güvenlik kaygılarının 

farkında olduğunu söyleyen Jeffrey, Suriye krizinin aşılması için Türkiye ile birlikte çalışmaya devam 

edeceklerini belirtirken, YPG sorununa değinmemesi dikkat çekti." 

https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904161038776603-akar-cia-de-bunu-dogruladi-uzulerek-soyluyorum-ki-

abd-ypgye-silah-destegi-veriyor/  

 

Yunanlı subayın ilginç açıklaması/ Çeviri Turgut Adsız 

16 Nisan 2019 

Aka online' sitesinin aktardığına göre: Yunan hava kuvvetlerinde Albay Golas, Atina'nın gerçek herhangi bir 

savaşta İsrail'in yanında duracağını ve ileri derecede hazırlık durumunda olacağını belirtti. 

Ortak tatbikatlar Yunanistan, ABD, İsrail, İtalya ve  BAE hava kuvvetlerinin katılımıyla çeşitli hava silahları 

arasındaki işbirliğini artırmak amacıyla ve aralarında BAE'den pilotların bulunduğu 80 uçak ve 200 pilotun 

katılımıyla içinde bulunduğumuz hafta başında start aldı. İsrail ikinci kanalı, bugün gelecek BAE'den pilotların 

İsrail hava kuvvetinden pilotlar ile eğitim yapacağına kim inanırdı diye sordu? 

Çeviri yapılan kaynak: https://m.arabi21.com/story/1174270 

https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/yunanli-subayin-ilginc-aciklamasi 

 

Türkiye'yi bekleyen Brexit tehlikesi  

17 Nisan 2019 

İngiltere'nin Avrupa Birliği'nden anlaşmasız bir şekilde ayrılması halinde Türkiye’ye yıllık 2.4 milyar dolarlık 

fatura çıkacak.  

İngiltere halihazırda otomotiv, tekstil ve beyaz eşya gibi sektörlerde yer alan Türkiye merkezli şirketler için 

Almanya'dan sonra en büyük ikinci ihraç pazarı konumunda. Ancak İngiltere ile AB arasında 31 Ekim'e kadar 

ayrılık konusunda bir anlaşmaya varılamaması durumunda, Türk firmalar uzunca bir süre İngiltere pazarından 

mahrum kalma riskiyle karşı karşıya. Birleşmiş Milletler tarafından yapılan hesaplamalara göre böyle bir senaryo, 

Türkiye'nin İngiltere ile olan ticaretinden elde ettiği senelik 3,7 milyar dolarlık dış ticaret fazlasının yaklaşık 2,4 

milyar dolarından senelerce mahrum kalmasına yol açacak.  

SON GÜN 31 EKİM Bunun birincil sebebi ise Türkiye'nin İngiltere pazarına erişiminin AB ile 1995 yılında 

imzalanan, ancak Türkiye ile AB arasında 2016'dan beri süregelen diplomatik sorunlardan dolayı henüz 

güncellenmeyen, Gümrük Birliği anlaşması üzerinden gerçekleşiyor olması. AB ile İngiltere arasında Brexit 

konusunda 31 Ekim tarihine kadar bir anlaşmaya varılamaması durumunda, sadece İngiltere ile AB arasındaki 

ticaret ilişkileri sekteye uğramakla kalmayacak. Aynı zamanda İngiltere pazarına gümrüksüz erişim, Türkiye başta 

olmak üzere Güney Kore, Pakistan, Norveç gibi AB üyesi olmayan ülkeler için uzunca bir süre mümkün 

olmayacak. 

EN FAZLA TEKSTİL VE OTOMOTİVİ ETKİLİYOR Brexit ile özellikle otomotiv ve tekstil alanında ciddi bir 

ekonomik kayıp Türkiye'deki iş dünyasını vuracak. Her yıl Türkiye'de üretilen 170 bin otomobil İngiltere'ye 

gidiyor. Tekstil ve giyimde de yıllık ihracat rakamı 2 milyar dolar düzeyinde. Reuters'a konuşan İktisadi Kalkınma 

Vakfı Genel Sekreteri Çiğdem Nas'a göre ise her iki ülkenin de belirlenen tarihten önce bu meseleni üstesinden 

gelmek için önlem planlarını hazırlaması gerekiyor. Nas şunları söyledi:“Örneğin firmalar belli bir süre durumu 

idare etmek için diğer ülkede depolar kiralayarak stoklama yapabilir ancak bu kalıcı bir çözüm oluşturmaz elbette. 

Sert Brexit durumunda var olan ticari ağı değiştirmek çok zor olacaktır.”  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/turkiyeyi-bekleyen-brexit-tehlikesi-230797h.htm 

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun İran Dışişleri Bakanı Cevad Zarif’le görüşmesi 

 17 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız, Türkiye-İran ilişkilerinin her geçen gün güçlendiğini, bölgesel barış ve istikrara hizmet ettiğini 

ifade etti. Sayın Bakanımız İran’a yönelik tek taraflı yaptırımları doğru bulmadığımızı, yaptırımların İran halkına 

ve uluslararası işbirliğine zarar verdiğini ve İran’ın tecrit edilmesine değil, yapıcı katkılarına ihtiyaç olduğunu 

vurguladı. 

Görüşmenin ardından, iki Bakan ortak basın toplantısı düzenledi.  Dışişleri Bakanı Cevad Zarif, Sayın 

Cumhurbaşkanımız tarafından da kabul edildi. 

Aynı gün Sayın Bakanımız Kamerun’un ilk Ankara Büyükelçisi Victor Tchatchouwo’yla da bir görüşme 

gerçekleştirdi ve kendisine başarılar diledi. Sayın Bakanımız Türk şirketlerinin Kamerun’daki yatırımlarını 

artıracağını ifade etti. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimiz-in-iran-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904161038776603-akar-cia-de-bunu-dogruladi-uzulerek-soyluyorum-ki-abd-ypgye-silah-destegi-veriyor/
https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904161038776603-akar-cia-de-bunu-dogruladi-uzulerek-soyluyorum-ki-abd-ypgye-silah-destegi-veriyor/
https://m.arabi21.com/story/1174270
https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/yunanli-subayin-ilginc-aciklamasi
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/turkiyeyi-bekleyen-brexit-tehlikesi-230797h.htm
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimiz-in-iran-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa
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BM Genel Sekreteri Antonio Guterres Kıbrıs raporunu sundu 

17 Nisan 2019 

Birleşmiş Milletler (BM) Genel Sekreteri Antonio Guterres, hazırladığı Kıbrıs raporunda, “Devam eden 

istişarelerin, müzakerelerin yeniden başlamasını sağlayacağını umuyorum.” ifadesini kullandı. 

Guterres, Kıbrıs'ta 6 Ekim 2018-10 Nisan 2019'da tarafların “anlamlı ve sonuç odaklı” müzakerelere yeniden 

başlama noktasında kaydedilen ilerleme ve gelişmelere ilişkin raporunu BM Güvenlik Konseyine sundu.  

AA muhabirinin ulaştığı raporda Guterres, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti (KKTC) Cumhurbaşkanı Mustafa 

Akıncı ve Rum lider Nikos Anastasiadis'in 26 Ekim 2018 ve 26 Şubat 2019 tarihlerinde BM denetiminde yaptığı 

iki görüşmeyi “nadir bir fırsat” olarak nitelendirdi.  

Guterres, müzakerelere yeniden başlanması için belirlenecek şartlar konusunda iki liderin bu görüşmelerde yüz 

yüze yaptığı fikir alışverişinin ardından bazı önemli güven artırıcı önlemlerin de alındığını ifade etti. 

Antonio Guterres, Kıbrıs'ta 2018'in sonlarına doğru Rum ve Türk kesimi tarafından BM ve Dünya Bankasının da 

katılımıyla ortak yapılan anket sonucunun her iki toplumda da çoğunluğun barış planın nasıl olacağına dair çok 

az bilgi sahibi olduğunu ya da hiç olmadığını ortaya koyduğunu kaydetti.  

Anket sonuçlarının aynı zamanda, her iki toplumda çoğunluğun uzlaşma arzusunu dile getirdiğini ancak 

toplumların uzun süredir devam eden statükonun siyasi, ekonomik ve sosyal sonuçlarından kaygı duyduğunu da 

gösterdiğini belirten Guterres, müzakerelerle ilgili önemli konular hakkında iki taraftan yapılan “düello gibi 

açıklamaların siyasi süreçteki ortama katkıda bulunmadığını” ifade etti.  

Kıbrıs'taki barış gücü misyonunun bu süreçte ateşkes hattında ihlallerde artış gözlemlendiğini rapor ettiğini 

kaydeden Guterres, “ İki taraf da kamuoyunda kapsamlı bir çözüm için gerekli siyasi iradenin var olduğu 

konusundaki şüpheleri dindirmeyi genel olarak başaramadı. Barış sürecinin geleceğine dair belirsizliğin devam 

etmesi iki toplumu siyasi angajmandan caydırdığı izlenimi verdi, kamuoyu algı anketlerinde daha fazla katılım 

isteği olmasına rağmen. Bu belirsizlik ayrıca iki toplumun yeniden birleşmesi beklentilerine dair inancı 

aşındırıyor.” değerlendirmesinde bulundu.  

Guterres, sivil toplum düzeyinde de iki toplum arasında bazı önemli girişimler olduğuna işaret etti.  

Kıbrıs sorunu için görevlendirdiği geçici özel danışmanı Jane Holl Lute'un taraflarla ayrı ayrı görüşmeler 

yaptığını, Ada'yı 4 kez ziyaret ettiğini, garantör ülkeler Türkiye, Yunanistan ve İngiltere'den yetkililer ve Avrupa 

Birliği'nden temsilcilerle de görüştüğünü aktaran Guterres, istişareler sırasında tüm taraflar çözüm konusundaki 

taahhütlerini yinelese de bu yöndeki çabaların başarılı olamadığını belirtti.  

Guterres, “Ada'daki retorik, gerek ton gerek içerik olsun, toplumları bir araya getirecek ortak bir gelecek yerine 

toplumları bölmeye devam eden farklılıklara vurgu yapıyor. Her iki tarafta da yapılan iki görüşmenin ardından, 

müzakerelerin yeniden başlaması konusunda şüpheler devam ediyor.” değerlendirmesini yaptı.  

Bu süreçte Kıbrıs'ta 2 yeni sınır kapısının daha geçişlere açıldığına, cep telefonlarının adanın her iki tarafında da 

kullanılabilmesi gibi güven artırıcı önlemler alındığına ve her iki liderin de 18 bölgede mayınların temizlenmesi 

konusunda hemfikir olduğuna değinen Guterres, sürece dair gözlemlerini “Kıbrıs sorununa kalıcı çözüm öncelikle 

tarafların elinde. Çözüm için her iki tarafın da bütün konularda beklentilerinden daha azını kabul etmesi gerek. 

Kapsamlı bir çözüm büyüme, refah ve güven için fırsatlar yaracak, aksi takdirde bunlar olmayacak.” şeklinde 

ifade etti.  

İki liderin üzerinde uzlaştığı güven artırıcı önlemleri olumlu bir gelişme olarak nitelendiren ve liderlerin bu 

önlemlerin uygulanmasını sağlaması gerektiğini vurgulayan Guterres, çözümün sürdürülebilir olması için 

kutuplaştırıcı söylemler yerine açık ve yapıcı bir şekilde toplumların iyi bilgilendirilmesi gerektiğinin altını çizdi.  

Guterres, “Devam eden istişarelerin müzakerelerin yeniden başlamasını sağlayacağını umuyorum. Kıbrıs 

sorununa kalıcı bir çözüm bulunması için tüm gücümle arabuluculuk yapabilirim. İki lidere ve toplumlarına, 

garantör güçlere ve ilgili diğer taraflara yapıcı, yaratıcı ve gerekli aciliyet duygusuyla bu çabalara dahil olması 

çağrısı yapıyorum.” ifadelerini kullandı.  

İki bölgeli, iki toplumlu ve eşit siyasi hakların olduğu bir federasyon konusunda taraflara önemli konulardaki 

farklılıkları açığa kavuşturmak için daha önce teklif ettiği 6 noktayı yapıcı bir şekilde değerlendirme çağrısında 

da bulunan Guterres, “Müzakerelerin yeniden başlaması için gereken şartlar henüz meyve vermese de tarafların 

bu fırsatı farklılıkların üstesinden gelmek için kullanacağından hala umutluyum.” görüşünü dile getirdi.  

Geçici özel danışmanı Jane Holl Lute'un istişarelerini sürdürmeye devam edeceğini ifade eden Guterres, ayrıca 

Kıbrıs'ta ve çevresinde bulunan doğal kaynaklardan her iki toplumun da faydalanması gerektiğini yineledi. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bm-genel-sekreteri-antonio-guterres-kibris-raporunu-sundu-

41185207 

 

ABD'nin haritalarında skandal İsrail detayı  

18 Nisan 2019 

ABD Başkanı Donald Trump, 25 Mart'ta Beyaz Saray'da İsrail Başbakanı Binyamin Netanyahu ile yaptığı 

görüşmede "Golan Tepeleri üzerinde İsrail'in egemenliğini ABD'nin resmen tanıdığını" ilan eden başkanlık 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bm-genel-sekreteri-antonio-guterres-kibris-raporunu-sundu-41185207
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bm-genel-sekreteri-antonio-guterres-kibris-raporunu-sundu-41185207
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kararnamesini imzalamıştı. ABD'nin haritalarında bu bölge İsrail toprağı olarak yer almaya başladı.ABD Başkanı 

Donald Trump'ın Uluslararası Müzakereler Özel Temsilcisi Jason Greenblatt, Twitter hesabından "Golan Tepeleri 

üzerinde İsrail egemenliğini tanıyan bir bildiri yayımladıktan sonra  uluslararası harita sistemimizdeki yeni 

ilaveye hoş geldiniz" paylaşımında bulundu.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/abdnin-haritalarinda-skandal-israil-detayi-230873h.htm 

 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın: “Fırat'ın doğusunda oluşturulacak güvenli bölge Türkiye’nin 

kontrolünde olmalıdır” 

18 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın, Cumhurbaşkanlığı Kabinesi Toplantısı’na ilişkin yaptığı açıklamada, Fırat'ın 

doğusunda oluşturulacak güvenli bölge konusunda, “Bizim beklentimiz, talebimiz ve önceliğimiz, tabii ki güvenli 

bölgenin Türkiye’nin kontrolünde olmasıdır ve bu bölgenin hiçbir terör örgütüne, PYD, YPG, DEAŞ veya rejim 

unsurlarına bir güvenli bölge ya da nefes alacakları bir alan hâline gelmemesidir, bunun için de çalışmalarımız 

yoğun bir şekilde devam ediyor” dedi. 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü İbrahim Kalın, Cumhurbaşkanlığı Kabinesi Toplantısı’na ilişkin düzenlediği basın 

toplantısında, gündemdeki gelişmelere ilişkin açıklamalarda bulundu ve soruları cevapladı. 

Kamuoyu ile canlı olarak paylaşılan toplantıda, Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın şunları söyledi: “Suriye’yle 

ilgili bildiğiniz gibi süreci yakından takip etmeye devam ediyoruz. Suriye’nin toprak bütünlüğü ve siyasi birliği 

çerçevesinde buradaki savaşın sona erdirilmesi, Anayasa Komisyonu’nun kurulması ve siyasi geçiş sürecinin 

seçimler yoluyla sağlanması için çalışmalarımız yoğun bir şekilde devam ediyor. Geçtiğimiz bir önceki Pazartesi 

Sayın Cumhurbaşkanı’mızın Moskova’ya yaptığı ziyarette de bu konu Rus mevkidaşlarımızla ele alınmış idi. Şu 

anda tabi beklentimiz, orada özellikle Anayasa Komisyonu’nun bir an önce kurulması, üzerinde ihtilaf edilen 

birkaç isim vardı, bunların nihai olarak çözülerek Anayasa Komisyonu’nun çalışmalarına bir önce Birleşmiş 

Milletler çatısı altında başlaması... Bu anlamda Astana süreci başarılı bir şekilde devam ediyor. 

“İDLİB MUTABAKATININ KALICI HÂLE GETİRİLMESİ ÖNCELİKLİ HEDEFİMİZ” 

Bir diğer önceliğimiz, tabii İdlib’deki mevcut statünün korunması. Burada geçen yıl yine Sayın 

Cumhurbaşkanımızın kişisel girişim ve inisiyatifleriyle sağlanmış olan İdlib mutabakatının kalıcı hâle getirilmesi 

öncelikli hedefimiz, bunu da büyük oranda başarmış bulunuyoruz. Tabii İdlib’de sahada yaşanan gelişmelerin ve 

dinamiklerin çok kolay olmadığını, buranın çok kalabalık, yoğun, farklı dinamikleri içinde barındıran bir bölge 

olduğunu da ifade etmek isteriz. Fakat şu ana kadar mevcut statünün muhafaza edilmesi büyük bir insani dramın 

ve göç dalgasının da önüne geçmiş bulunuyor; bunu da zaten uluslararası toplum da takdirle izlemektedir. 

Aynı şekilde Afrin-Cerablus hattında da bildiğiniz gibi genel olarak bir sükûnetin hâkim olduğunu, istikrarın 

hâkim olduğunu rahatlıkla ifade edebiliriz. Bu aslında Türkiye’nin Suriye’de fiilen güvenli bölgenin nasıl 

olabileceğine dair gösterdiği en önemli başarıdır. 

Daha önce güvenli bölge ya da tampon bölge gibi konular gündeme geldiği zaman, bunun pratik olmadığı, 

uygulamasının zor olacağı, kimin nasıl kontrol edeceği, bu bölgelerde kimlerin olacağına dair çeşitli sorular, 

şüpheler, istifhamlar gündeme gelmişti. Fakat bu bölgeye baktığınızda, İdlib’de, Afrin’de ve ta Cerablus’a kadar 

olan, aslında ta Münbiç’e kadar olan Türkiye-Suriye sınırı içerisinde bugün güvenli bir bölge fiilen aslında 

oluşmuş durumda. Burada ne PKK terör örgütü vardır, burada ne DEAŞ terör örgütü vardır, ne de rejim unsurları 

vardır. Burada yerel halk kendi imkânlarıyla ve Türkiye’nin desteğiyle, bizim de ve uluslararası toplumun da 

desteklediği Hür Suriye Ordusu ve diğer Suriyeli unsurlarla kendi yönetimini sağlamakta, kendi ekonomisini 

yönetmekte, kendi iç dinamikleriyle bu bölgeyi güvenli bir şekilde yönetmeye devam etmektedir; aslında bu bile 

kendi başına büyük bir başarı… 

Bildiğiniz gibi bu bölgelere Türkiye’den dönen mülteci sayısı da 350 bini aşmış bulunmaktadır. Yani Suriye 

savaşı boyunca, yaklaşık sekiz yıldır devam eden bu savaş boyunca bu yoğunlukta bir geri dönüşün olduğu bir 

başka bölge de yoktur. Bu da aslında Türkiye’nin izlediği politikanın ve sahadaki uygulamaların başarısını 

göstermesi açısından özellikle not edilmeli. 

“MÜNBİÇ YOL HARİTASININ BİR AN ÖNCE HAYATA GEÇİRİLMESİNİ BEKLİYORUZ” 

Tabii Münbiç ve Fırat’ın doğusuyla ilgili Amerika Birleşik Devletleri’yle yürüttüğümüz müzakereler de devam 

ediyor. Evvelki gün Sayın Savuma Bakanımızın ve benim Washington’a yaptığımız ziyaret çerçevesinde de bu 

konuları etraflı bir şekilde ele alma imkânımız oldu. Aynı şekilde Hazine ve Maliye Bakanımız da kendi ekonomik 

konularının dışında Sayın Trump’la yaptığı görüşmede de bu konuları etraflı bir şekilde ele aldılar. 

Bizim beklentimiz, tabii ki Münbiç yol haritasının bir an önce hayata geçirilmesi ve Fırat’ın doğusunda hiçbir 

terör unsurunun barındırılmasına müsaade edilmemesi... Münbiç’te bildiğiniz gibi Türk ve Amerikan askerlerinin 

ortak devriye faaliyetleri devam ediyor, yeni devriye faaliyetlerinin yapılması için de görüşmeler sahada devam 

ediyor, ilgili askerî birliklerimiz ve istihbari unsurlarımız tarafından bu çalışma yürütülüyor. 

“GÜVENLİ BÖLGE, HİÇBİR TERÖR ÖRGÜTÜNÜN NEFES ALACAĞI BİR ALAN HÂLİNE 

GELMEMELİDİR” 

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/abdnin-haritalarinda-skandal-israil-detayi-230873h.htm
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Burada güvenli bölge meselesi de tabi öncelik arz eden bir konu. Sayın Trump’ın kamuoyuna açık bir şekilde 

deklare ettiği 20 mil, yani yaklaşık 32 kilometrelik güvenli bölge meselesi de bizim gündemimizde olmaya devam 

ediyor. Bizim beklentimiz, talebimiz ve önceliğimiz, tabii ki bu güvenli bölgenin Türkiye’nin kontrolünde 

olmasıdır ve bu bölgenin hiçbir terör örgütüne, PYD, YPG, DEAŞ veya rejim unsurlarına bir güvenli bölge ya da 

nefes alacakları bir alan hâline gelmemesidir, bunun için de çalışmalarımız yoğun bir şekilde devam ediyor. 

Burada Suriye’nin güvenliği çerçevesinde tabii ki bizim hem Astana sürecinde, hem Cenevre sürecindeki 

çalışmalarımız bundan sonra da devam edecek ve Türkiye aynı anda iki süreçte de bulunan hemen hemen tek 

ülke. Dolayısıyla hem Astana’da Rusya ve İran’la, hem de Cenevre’de uluslararası toplumun diğer aktörleriyle 

bu çalışmaları yoğun bir şekilde sürdürmeye devam edeceğiz. Irak’ta olsun, Suriye’de olsun veya dünyanın başka 

yerlerinde olsun, Türkiye’ye dönük tehditlere karşı her tür tedbir bundan sonra da alınmaya kararlı bir şekilde 

devam edecektir.” 

Soru: “Dün önemli bir misafir vardı Ankara’da; Cevad Zarif, Sayın Cumhurbaşkanı’yla da bir görüşme 

gerçekleştirdi. Bir önceki durağıysa Suriye Şam’dı ve Beşar Esed’le bir görüşme yaptı. Dün yaptığı açıklamada 

da o görüşmeyle ilgili bir raporu Sayın Cumhurbaşkanı’na sunacağını söyledi. O raporda tam olarak Şam’dan 

gelen net bir mesaj var mıydı? Ve Sayın Zarif Sayın Cumhurbaşkanıyla görüşmesinde herhangi bir arabuluculuk 

teklifinde bulundu mu? 

“SURİYE’DEKİ REJİMLE BİR TEMASIMIZ SÖZ KONUSU DEĞİL” 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın: “Şimdi öncelikle şunu söyleyeyim: Sayın Zarif’in Şam’dan sonra Ankara’ya 

gelip görüşmeler yapması bu tür yorumlara sebep olmuş olabilir; ama bizim böyle bir arabuluculuk arayışımız 

söz konusu değil, öncelikle onun altını çizmek isterim. Biz İran’la iyi ilişkiler içerisinde olan, Suriye konusunda 

birlikte çalıştığımız bir ülkedir İran bizim için; ama Suriye’de özellikle Esad rejiminin geleceği konusundaki görüş 

ayrılığımız da zaten bilinmektedir. 

Biz Suriye’nin toprak bütünlüğü ve siyasi birliği çerçevesinde meşru bir yönetimin iş başına gelmesi, bunun için 

de Anayasa Komisyonu’nun kurulması ve seçimlerin yapılmasıyla ilgili çerçevemizi zaten baştan beri net bir 

şekilde ortaya koymuş bulunuyoruz. O manada rejimle bir temasımız, diyalogumuz bizim söz konusu değil. Oraya 

dönük bir mesaj iletmemiz gerektiğinde biz bunu zaten İran ve Rusya üzerinden yapmaktayız. 

Bunu da tabii ki öncellikle sınır güvenliğimizin sağlanması çerçevesinde yürütüyoruz bu görüşmeleri de. Bundan 

sonrasıyla ilgili de, yani çatışmaların sona erdirilmesi ve siyasi sürecin hayata geçirilmesinde tabii ki İran’la yakın 

çalışmaya devam edeceğiz. Ama kastettiğiniz ya da bahsettiğiniz manada bir arabuluculuk süreci söz konusu 

değil.” 

Soru: “Yine Cevad Zarif’in dünkü basın açıklamasında, ‘Suriye’de sınır bölgelerinde yönetim Esed rejimine, Esed 

ordusuna verilmeli’ gibi bir önerisi oldu. Türkiye bu öneriye nasıl bakıyor? Bir de, biraz önce siz başta da 

belirttiniz, Münbiç, ABD’nin çekilme süreci. ABD’nin çekilme sürecinde bir aksama olduğu görülüyor, geri mi 

aldılar bu kararı? Siz ABD’deki görüşmelerinizde ne gözlemlediniz?” 

“CERABLUS-İDLİB HATTINDA MEVCUT STATÜNÜN KORUNMASI ÖNCELİĞİMİZ” 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın: “Birinci sorunuzla ilgili şunu söyleyeyim: Bir kere demin de ifade ettim, bizim 

Cerablus’tan Afrin’e, Afrin’den İdlib’e kadar o bölgede oluşturduğumuz statüye baktığınız zaman, burada ne 

PKK’nın ne DEAŞ’ın ne de rejim unsurlarının olmadığını görüyoruz; dolayısıyla bir böyle bir yapı mümkündür. 

Şimdi ‘Türkiye’nin terör unsurlarından temizlediği yerlere rejim gelsin’ demek, biraz fırsatçılık oluyor. Yani 

Türkiye’de burada terörle mücadele ederek buraları temizleyip hem kendi güvenliğini, hem de bölge halkının 

güvenliğini teminat altına almış durumda. 

Ama Suriye haritasının diğer bölgelerine baktığınız zaman, rejimin zaten Fırat’ın doğusunu Amerikalılara 

bıraktığını, belli yerleri daha önce, bizim müdahalemizden önce mesela Afrin’de PYD’ye, YPG’ye bıraktığını, 

belli yerlerde Rusya Federasyonu’na bıraktığını, güneyde başka unsurlara bıraktığını görüyoruz. Yani 

‘Türkiye’nin temizlediği yerlere rejim unsurları gelsin’ demek, aslında gerçeklerle de bağdaşmıyor. Ama bizim 

zaten ne bir beklentimiz, ne bir talebimiz, ne de bir onayımız söz konusu. Dediğim gibi, bizim öncelikli olarak 

sınırda öngördüğümüz şey, Cerablus-İdlib hattında mevcut statünün korunması, yerel halkın kendi imkânlarıyla 

buraları yönetmesi. Fırat’ın doğusunda da bir güvenli bölge kurulduğu zaman buranın kontrolünün Türkiye’de 

olması; bizim öncelikli perspektifimiz budur. 

İkinci sorunuza gelecek olursam; Sayın Trump’ın Amerikan birliklerinin Suriye’den çekileceğini açıklamasından 

beri haftalardır, hatta işte aylardır biliyorsunuz Amerikalılar arasında bir tartışma devam ediyor. Bununla ilgili 

net bir yol haritasının ortaya konamadığını görüyoruz, yani bir gün söylenen şeylerin ertesi gün yalanlandığını ya 

da revize edildiğini görüyoruz. Bu kargaşa şu anda devam ediyor Washington’da bizim edindiğimiz izlenimler de 

bu yönde. 

Bildiğiniz gibi önce bir ‘200 asker bırakalım’ dediler, sonra ‘400’ dediler, sonra 800 rakamı açıklandı; belli ki 

farklı birimler arasında da farklı görüşler dile getiriliyor. Bizim açımızdan çekilme kararı doğru bir karardır, 

güvenli bölgenin kurulması doğru bir karardır; ama bunun şeklinin nasıl olacağı, buraları kimin kontrol edeceği, 

bu bölgenin kime hizmet edeceği konusu bunlardan daha da önemlidir. 



  Türk Dış Politikası Gündemi  

31 

 

              

 

Dediğim gibi burada temel mesele, Amerikan yönetiminin hâlâ PYD, YPG unsurlarına destek vermeye devam 

etmesidir. Sayın Cumhurbaşkanımız bunu Sayın Trump’la yaptığı birçok görüşmede açıkça ifade ettiler. Bizim 

Suriye’nin herhangi bir bölgesinde, Fırat’ın doğusunda, Deyrizor’da, Rakka’da veya bir başka yerde güvenliği 

sağlamak için PYD, YPG gibi bir terör örgütüne ihtiyacımız yok. Burada DEAŞ’a karşı bir mücadele verilecekse, 

başka terör örgütlerine karşı bir mücadele verilecekse, bunu birlikte yapabiliriz. Birlikteden kasıt nedir? 

Türkiye’dir, Amerika Birleşik Devletleri’dir, uluslararası koalisyondur, yerel halktır, Hür Suriye Ordusu’dur. 

Birçok unsurun içerisinden terörle doğrudan irtibatlı bir örgütü seçip bunlara destek vermek, zaten baştan beri 

Amerikan politikasının en yanlış tarafını teşkil etmiştir. Dolayısıyla bizim beklentimiz, bu çekilme sürecinin 

devam etmesi, güvenli bölgenin kurulması ve bunun da Türkiye’nin kontrolünde olmasıdır.” 

S-400 SAVUNMA SİSTEMLERİ 

Soru: “Sorum Amerika Birleşik Devletleri’yle devam eden F-35 ve Patriot görüşmelerine ilişkin olacak. Millî 

Savunma Bakanı Sayın Hulusi Akar’ın ABD’deki temaslarında bu konu gündeme geldi, hatta Sayın Berat 

Albayrak’ın Donald Trump’la yaptığı görüşmede de S-400 konusu gündeme gelmişti. Devam eden müzakerelerde 

gelinen aşamaya ilişkin bizimle hangi detayları paylaşabilirsiniz? Ve bu aşama Türkiye’nin beklentilerine cevap 

veriyor mu?” 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın: “Şimdi bu hafta sizin de işaret ettiğiniz gibi Hazine ve Maliye Bakanımız Sayın 

Berat Albayrak’ın, Savunma Bakanımız Sayın Hulusi Akar’ın ve benim, Ticaret Bakanımız Ruhsar Pekcan 

Hanımın da Washington’da temasları oldu, tabi bu konuları da mevkidaşlarımızla görüştük. 

Şimdi S-400’lerin alınması hâlinde Türkiye’ye birtakım yaptırımların uygulanacağı, F-35 programının dışına 

çıkartılacağı, Patriot satışlarının engelleneceğine dair birtakım ifadelerin Amerikan makamları tarafından 

yapıldığını gördük. Biz burada tabii ki görüşlerimizi açık ve net bir şekilde mevkidaşlarımıza ve kamuoyuna 

ilettik. 

Türkiye’ye dönük bu tür öncelikle tehdit, şantaj yahut yaptırım dilinin ters tepeceğini açık bir şekilde ifade ettik. 

İkili ilişkilerimizin dayanması gereken temel ilkeler, karşılıklı çıkarların korunması, karşılıklı güven, ortak 

değerler ve ortak hedefler üzerine inşa edilmelidir, bunun dışında tek taraflı, dayatmacı söylemleri tabii ki kabul 

etmemiz mümkün değil. 

Şimdi burada S-400’ler alınırsa F-35’lerle ilgili hassas bilgilere erişim olur, bu da F-35 programını tehlikeye sokar 

şeklindeki argümana karşı da bildiğiniz gibi Dışişleri Bakanımız Sayın Mevlüt Çavuşoğlu NATO toplantıları 

vesilesiyle Washington’da bulunduğu sırada bir teknik heyet kurulması teklifinde bulundu. Bu teknik heyet 

uzmanlardan oluşacak, NATO şemsiyesi altında böyle bir riskin olup, olmadığını detaylı bir şekilde inceleyecek. 

Bizim bu teklifimiz, bu konun bütün boyutlarıyla aydınlatılmasını amaçlıyor. Eğer gerçekten Amerikalıların 

nezdinde böyle bir endişe varsa, S-400’lerin gelmesi hâlinde F-35 programı riske girer, hassas bilgilere ulaşım 

sağlanır, bu da programın geleceğini tehlikeye sokar gibi bir endişe varsa, bunu gelin NATO şemsiyesi altında 

uzmanların katılacağı şeffaf, nesnel, objektif bir araştırma komisyonuyla, teknik heyetle hep birlikte ortaya 

çıkartalım. Böyle bir durum varsa bunun gereğini yapalım, çünkü biz de Türkiye olarak parçası olduğumuz F-35 

programının bir üçüncü ülke tarafından tehlikeye atılmasını veya bir başka savunma sistemi tarafından riske 

edilmesini tabi ki istemeyiz, kabul etmeyiz. 

“TÜRKİYE F-35 TEKNOLOJİSİNİN BİR ORTAĞIDIR, ORTAĞI OLMAYA DA DEVAM EDECEKTİR” 

Dolayısıyla bu riskleri analiz edecek bir çalışmanın yapılması lazım. Ama bir ön kabulle, bir ön hükümle daha 

böyle bir çalışma yapılmadan bu sonuçlara varılması elbette doğru olmaz. Türkiye’nin S-400 kararı bir gecede 

verilmiş bir karar değildir arkadaşlar, yani biz bunu da çeşitli vesilelerle her seviyede ifade ettik, bundan sonra da 

ifade etmeye devam edeceğiz. 

Türkiye tabi ki F-35 teknolojisinin bir ortağıdır, ortağı olmaya da devam edecektir. Biz F-35’lerin sadece bir 

müşterisi ya da alıcısı değiliz, 10 ülkeyle birlikte o projenin ortaklarından birisiyiz. Şu ana kadar yaptığımız 

yatırımlar var, buradan doğan hukuki haklarımız var. Bu teknolojiyi elde etmek, bunun bir parçası olmak da bizim 

hem öncelikli hedeflerimizdendir, hem de en doğal hakkımızdır. 

Teknoloji transferi konusunda, yani S-400 meselesinin aslında merkezinde yer alan teknoloji transferi konusunda 

da bizim beklentimiz, tabi ki müttefiklerimizin öncelikli olarak bu yolun önünü açmalarıdır. Yani NATO 

şemsiyesi altında NATO’nun en büyük ikinci ordusu olarak operasyonlara katılan, ittifaka destek veren, her tür 

riski alan, maddi katkı yapan Türkiye’nin, teknoloji transferi konusunda dışlanması elbette kabul edilemez. 

“S-400 KONUSUNDA DAYATMA KABUL EDİLEBİLECEK BİR DURUM DEĞİL” 

Biz savunma sanayimizde son yıllarda çok ciddi mesafeler kat ettik, bakın İHA’larımızı, SİHA’larımızı 

üretiyoruz, kendi mühimmatımızı üretiyoruz, merminin ötesinde toplarımızı üretiyoruz, motor dışında tanklar, 

helikopterler üretiyoruz ve bu süreç devam edecek, biz bu alanda daha da güçlenmek istiyoruz, bu bizim en doğal 

hakkımızdır. Egemen bir devlet olarak da hangi ülkeden hangi sistemi alacağımıza da Türkiye olarak biz karar 

veririz; ama bunu yaparken tabii ki müttefiklerimizle iş birliği içerisinde hareket etmek isteriz. Onlardan 

alacağımız teknolojinin bir başka sistem tarafından tehdit edilmesini ya da riske girmesini elbette istemeyiz. Ama 

bunları bize ‘ya o, ya bu’ şeklinde dayatmanın, ‘ya bunu kabul edersin ya da bu sonuçla karşı karşıya kalırsın’ 
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şeklinde bir dayatmanın yapılması tabii ki kabul edilebilecek bir durum değil. 

Bu meseleyi çözmek için tabi ki görüşmelerimiz, müzakerelerimiz bundan sonra da devam edecek. Biz umarımız, 

konu böyle bir yaptırımdır, tehdittir vesaire gibi mecralara kaymaz. Buralara gelmeden mevzuyu gerçekten 

karşılıklı güven, ortak hedefler, çıkarlar çerçevesinde çözme imkânımız olur. Bu konuda ben de Washington’da 

bazı açıklamalar yaptım takip etmişsinizdir. Kongre’nin perspektifinin ya da uygulamayı öngördüğü kanunların 

dışında Amerikan Başkanının da bir dizi yetkisinin olduğunu, buralarda belki bunların devreye girebileceğini, bu 

süreç içerisinde başka ara formüllerin bulunmasıyla ilgili de çalışmaların yapılabileceğini ifade ettik, bunların da 

takipçisi olacağız.” 

“TÜRK EKONOMİSİNİN BÜNYESİ SAĞLAM” 

Dolayısıyla dönem dönem ‘Türkiye’de bir ekonomik kriz var, tekrar inişe geçildi’ gibi felaket senaryolarının 

çizildiğini, yazıldığını görüyoruz, bunlar hep boşa çıktı. Şimdi bir geçmişe doğru hatırlayın, yani geçtiğimiz 10 

yıl içerisinde kaç defa, 2007-2008 küresel finans krizinden beri bu tür senaryolar yazıldı, ‘Türk ekonomisi 

patlamak üzere, çökmek üzere, iflas etmek üzere, firmalar kapanacak, işsizlik sokaklara dökülecek’ vesaire 

vesaire gibi, bunların hiçbirisi gerçekleşmedi, alınan tedbirler bunların hepsinin önüne geçti. 

Şu geçtiğimiz 10 ay içerisinde iki seçim yaşadık biz, seçim dönemlerinde ister istemez ekonomi, piyasalar bundan 

etkilenirler. Ama buna rağmen bakın ne döviz endeksinde beklendiği gibi büyük patlamalar ya da büyük sapmalar 

oldu, ne büyüme hedeflerinde büyük sapmalar oldu. Bu fotoğrafı bütünlüğü içerisinde görmekte fayda var. Bu 

işsizlik olsun, enflasyon olsun, diğer konularda da tabi ki gerekli iyileştirmeleri yapmak için ilgili birimlerimiz 

çalışmalarına bundan sonra da devam edecekler.” 

Soru: “Sene başında aslında dile getirilmişti, hem Sayın Cumhurbaşkanı’nın, hem de ABD Başkanı Sayın 

Trump’ın olası Türkiye’ye, Cumhurbaşkanının da Amerika’ya bir ziyareti; ama net bir takvim ortaya 

konulmamıştı. Bu son ABD ziyaretinde özellikle Hazine ve Maliye Bakanı’nın yaptığı görüşmede bu konu 

gündeme geldi mi? Önümüzdeki günlerde hem ABD tarafından, hem de Sayın Cumhurbaşkanının ABD’ye bir 

ziyareti söz konusu olur mu?” 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Kalın: “Şu anda Sayın Cumhurbaşkanımızın Washington’a planlanan bir seyahati 

yok; fakat kendisinin sıra orada olduğu için Amerikan Başkanı’na ilettiği bir daveti söz konusu. Daha önceki 

görüşmelerimizde, benim de mevkidaşlarımla yaptığım görüşmelerde bu konuyu gündeme getirmiştik, Beyaz 

Saray’da buna olumlu baktığını, 2019 yılı içerisinde bu ziyaretin olabileceğini ifade etmişlerdi. Ama bugün 

itibarıyla bizim bu ziyaretimizden sonra da kesinleşmiş bir gün, tarih şu anda yok, olursa zaten onu sizinle 

paylaşırız. Ama bizim beklentimiz, Sayın Trump’ın Türkiye’yi bu yıl içerisinde ziyaret etmesi olacaktır.” 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105018/cumhurbaskanligi-sozcusu-kalin-firat-in-dogusunda-

olusturulacak-guvenli-bolge-turkiye-nin-kontrolunde-olmalidir- 

 

AP'den vize ücretleri zammına onay 

18 Nisan 2019 

Avrupa Parlamentosu, vize başvuru ücretlerinin 80 avroya yükseltilmesini onayladı. 

Strazburg'da düzenlenen AP Genel Kurulu'nda, Avrupa Birliği'ne (AB) kısa dönemli vize başvurularına ilişkin 

düzenleme 123 "hayır" oyuna karşı 408 "evet" oyuyla kabul edildi. 

Yeni düzenlemeye göre, AB'nin 100'ün üzerinde ülke vatandaşına uyguladığı seyahat vizesi ücreti 60 avrodan 80 

avroya çıkarılacak.  

Söz konusu ücret, öğrencilerden, araştırmacılardan ve 6 yaşın altındaki çocuklardan alınmazken, sanatçılar, 

profesyonel sporcular ve sık seyahat edenler için çoklu giriş vize imkanı sağlanacak.  

Vize başvuruları seyahatten 6 ay öncesine kadar yapılabilecek.  

Düzenlemenin yürürlüğe girmesi için AB Konseyinin resmi onayı gerekiyor. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/apden-vize-ucretleri-zammina-onay-41186565  

 

Cumhurbaşkanı Erdoğan'dan önemli mesajlar 

18 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan Memur-Sen Konfederasyonu Uluslararası “İşin Geleceği: Tehditler ve 

Fırsatlar” Konferansı'nda konuştu: 

Küresel adaletsizlikler için biz sesimizi yükselttikçe saldırıların da dozu artıyor. Ey Financial Times, 4 milyon 

mülteciye ev sahipliği yapan Türkiye’yi sen tanıdın mı? Acaba senin ülkende şu anda ne kadar mülteci var? Hadi 

bunu haber yap bakalım. Ama biz 4 milyon mülteciye ev sahipliği yaparken, kimsenin doğru dürüst ciddi desteği 

olmadan şu ana kadar harcadığımız 35 milyar dolardı. AB’nin bize verdiği destek, söz verdiği halde 6 milyar dolar 

olarak; gelen sadece 1 milyar 750 milyon avrodur. Onlar öyle yapacak, biz doğrusunu yapacağız. Ülkemizdeki 4 

milyon mülteciyi de acaba bir yerden destek gelir mi diye beklemeyeceğiz. Elimizde bir tas çorbamız varsa, o bir 

tas çorbayı mülteci kardeşlerimizle paylaşarak yolumuza devam edeceğiz. 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/son-dakika-cumhurbaskani-erdogandan-onemli-mesajlar-41186813  

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105018/cumhurbaskanligi-sozcusu-kalin-firat-in-dogusunda-olusturulacak-guvenli-bolge-turkiye-nin-kontrolunde-olmalidir-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105018/cumhurbaskanligi-sozcusu-kalin-firat-in-dogusunda-olusturulacak-guvenli-bolge-turkiye-nin-kontrolunde-olmalidir-
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/apden-vize-ucretleri-zammina-onay-41186565
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/son-dakika-cumhurbaskani-erdogandan-onemli-mesajlar-41186813
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Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun  Gambiya Dışişleri Bakanı Dr. Mamadou Tangara’yla görüşmesi 

18 Nisan 2019 

Sayın Bakanımız 18 Nisan 2019 tarihinde ülkemizi ziyaret eden Gambiya Dışişleri Bakanı Dr. Mamadou 

Tangara’yla bir görüşme gerçekleştirdi.  Sayın Bakanımız askeri eğitim işbirliğimizin, THY’nin haftada üçe 

çıkacak doğrudan seferlerinin ve şirketlerimizin yatırımlarının Gambiya’yla ilişkilerimize güç kattığını ifade etti.  

İki Bakan Kalkınma İşbirliği Anlaşması ile Diplomatik Temsilcilikler için Arsa Takasına İlişkin Protokolü 

imzaladılar. Sayın Bakanımız anlaşmaların ilişkilerimizi daha da ileri götüreceğini vurguladı. 

Bilahare Sayın Bakanımız Kosova Demokratik Türk Partisi Genel Başkanı ve Bakan Mahir Yağcılar, 

Milletvekilleri Müferra Şinik ve Fikrim Damka’yla biraraya geldi. 

Görüşmede Kosova’yla ilişkilerimiz ve soydaşlarımızın durumunu ele alındı. 

  
Sayın Bakanımız son olarak KKTC Başbakan Yardımcısı ve Dışişleri Bakanı Kudret Özersay’la da bir görüşme 

gerçekleştirdi. 

Görüşmede, Kıbrıs meselesinde gelinen aşama değerlendirildi. 

Sayın Bakanımız Kıbrıs Türkünün siyasi eşitliğini ve güvenlik endişelerini karşılayan bir çözüm modeli için ortak 

çabalarımızı sürdüreceğimizi vurguladı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-disisleri-bakanimizin-gambiya-db-ile-gorusmesi.tr.mfa 

 

SC-27, Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Hami Aksoy’un Fransa Cumhurbaşkanı Macron’un Sözde “Suriye 

Demokratik Güçleri” Heyetini Kabulü Hakkındaki Soruya Cevabı 

19 Nisan 2019 

Fransa Cumhurbaşkanı Emmanuel Macron'un terör örgütü PKK’nın Suriye uzantısı PYD/YPG güdümündeki 

sözde “Suriye Demokratik Güçleri” (SDG) heyetini kabul etmesini kınıyoruz. Terör örgütü uzantılarına suni 

meşruiyet kazandırmaya yönelik bu teşebbüs müttefiklik ilişkileriyle bağdaşmayan son derece yanlış bir adımdır. 

Suriye’nin siyasi birliğini ve toprak bütünlüğünü hedef alan gündemlerin ilerletilmesine müsaade edilmemesinin 

önemini ve Türkiye’nin milli güvenliğini temin etmek için gerekli gördüğü önlemleri almaktan çekinmeyeceğini 

tekrar hatırlatıyoruz. 

http://www.mfa.gov.tr/sc_-27_-fransa-cb-nin-sozde-suriye-demokratik-gucleri-heyeti-kabulu-hk-sc.tr.mfa  

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Türkiye-Polonya-Romanya Üçlü Dışişleri Bakanları Toplantısına ev 

sahipliği yapması 

 19 Nisan 2019 

Çavuşoğlu, 19 Nisan 2019 tarihinde Polonya Dışişleri Bakanı Jacek Czaputowicz ve Romanya Dışişleri Bakanı 

Sayın Teodor Melescanu’nun katılımıyla Türkiye-Polonya-Romanya Üçlü Dışişleri Bakanları Toplantısına 

Ankara’da ev sahipliği yaptı. Sayın Bakanımız Türkiye, Polonya ve Romanya olarak NATO’nun kanat 

bölgelerinde önemli sorumluluklarımızın olduğunu ve Avrupa’nın bekasına ciddi katkı yaptığımızı ifade etti. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-disisleri-bakanimizin-gambiya-db-ile-gorusmesi.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sc_-27_-fransa-cb-nin-sozde-suriye-demokratik-gucleri-heyeti-kabulu-hk-sc.tr.mfa
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Sayın Bakanımız Müttefikler arasında dayanışma ve birliğin önem taşıdığını vurguladı. Toplantının ardından üç 

Bakan ortak basın toplantısı düzenledi. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-turkiye-romanya-polonya-uclu-d%C4%B1sisleri-bakanlari-

toplantisina-katilimi.tr.mfa 

 

Uçak gemimize el konuyor /Cahit Armağan DİLEK  

20 Nisan 2019 

…ABD'nin Ege'de artan askeri varlığı artık gizli saklı değil. Girit'ten Volos'a, Larissa'dan Dedeağaç'a yayılan 

ABD askeri üsleri ve konuşlanmaları var. ABD istihbarat ve savaş uçakları Ege'de vızır vızır uçuyor. Girit ile 

Rodos arasındaki Kerpe adasına NATO/ABD üssü gündemde. İsrail ile birlikte Girit adasına Doğu Akdeniz'i 

kontrol edecek radar sistemi kuruluyor. …Rusya'nın artık Doğu Akdeniz'de esas aktörlerden olduğunu 

söyleyelim. Fransa için Mari'deki askeri üs hazırlanıyor, Almanya Baf Havaalanı'na geliyor, Rum-Yunan ikilisi 

Doğu Akdeniz'e kıyıdaş ancak Türkiye ile sorunlu ülkelerle müttefiklik kuruyor. Rumlara yönelik ambargoyu 

kaldırmakla eş zamanlı olarak ABD Kıbrıs'ta asker konuşlandırmak üzere üs noktası arayışını sürdürüyor. ABD 

Fransa İngiltere savaş gemileri Kıbrıs'ta liman yapıyor./Kıbrıs'ta iki üssü bulunan İngiltere 121 adet dikey iniş ve 

kalkış yapabilen  F-35B tipi savaş uçağını Sonbaharda buradaki Akrotiri Üssü'ne getiriyor. Konuşlanmanın geçici 

bir süre ve eğitim maksatlı olacağı söylense de Kıbrıs ve civarındaki olağanüstü gelişmeler bunun sadece eğitim 

maksatlı kalmayacağı şüphelerini artırmaktadır.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ucak-gemimize-el-konuyor-51608yy.htm 

 

No: 112, Astana Süreci Kapsamında Suriye’de Gözaltında Tutulanların Karşılıklı Olarak Serbest 

Bırakılması Hk. 

 22 Nisan 2019 

Astana süreci kapsamında Türkiye, Rusya Federasyonu ve İran’ın yanısıra Birleşmiş Milletler’in katılımıyla 

kurulan Zorla Alıkonan/Kaçırılan Kişilerin Serbest Bırakılması, Cenazelerin Takası ve Kayıp Şahısların 

Akıbetinin Tespitine İlişkin Çalışma Grubu bünyesinde hazırlanan üçüncü proje çerçevesinde, Suriye’de muhalif 

gruplar ve rejim tarafından gözaltında tutulan bazı kişiler, 22 Nisan 2019 tarihinde muhaliflerin kontrolündeki el 

Bab’ın güneyindeki Abu Zindeyn mıntıkasında karşılıklı ve eşzamanlı olarak serbest bırakılmıştır. Çalışma Grubu 

faaliyetlerini önümüzdeki dönemde de sürdürecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_112_-astana-sureci-kapsaminda-suriye-de-gozaltinda-tutulanlarin-serbest-

birakilmasi-hk.tr.mfa  

 

 
Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Tacikistan Dışişleri Bakanı Sirojiddin Muhriddin’le görüşmesi 

22 Nisan 2019 

Görüşmelerde, Türkiye ve Tacikistan’ın Dışişleri Bakanlıkları arasında Arşiv Alanında İşbirliği Mutabakat Zaptı 

imzalandı. Görüşmelerin ardından, iki Bakan ortak basın toplantısı düzenledi. Sayın Bakanımız, Türkiye-

Tacikistan ilişkilerini geliştirmek için yatırımcılarımıza uygun ortamın sağlanacağını, sivil havacılığın 

geliştirileceğini ve karşılıklı kültür merkezlerinin kurulacağını ifade etti. Sayın Bakanımız ayrıca, Türkiye ile 

Tacikistan arasındaki ikili ticaret hacmini 1 milyar Dolara çıkarma hedefini vurguladı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-tacikistan-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa  

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-turkiye-romanya-polonya-uclu-d%C4%B1sisleri-bakanlari-toplantisina-katilimi.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-turkiye-romanya-polonya-uclu-d%C4%B1sisleri-bakanlari-toplantisina-katilimi.tr.mfa
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ucak-gemimize-el-konuyor-51608yy.htm
http://www.mfa.gov.tr/no_112_-astana-sureci-kapsaminda-suriye-de-gozaltinda-tutulanlarin-serbest-birakilmasi-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_112_-astana-sureci-kapsaminda-suriye-de-gozaltinda-tutulanlarin-serbest-birakilmasi-hk.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-tacikistan-disisleri-bakani-ile-gorusmesi.tr.mfa
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İngiliz basını iddia etti: ABD, Türkiye’nin muafiyetini kaldıracak  

22 Nisan 2019 

ABD’nin Türkiye’nin de aralarında bulunduğu sekiz ülkeye İran’dan petrol alımı için tanıdığı muafiyeti kaldırmak 

üzere olduğu öne sürüldü. ABD, İran’la yapılan ticarete yönelik tüm dünya için geçerli ambargo kararı açıklarken 

Türkiye, Çin, Hindistan, Japonya, Güney Kore, Tayvan, İtalya ve Yunanistan’a geçici olarak petrol alımında 

muafiyet tanımıştı. Ankara geçici muafiyetten yararlanmakla birlikte ambargoya uymayacağını dile getiriyordu. 

Amerikan Washington Post gazetesinin köşe yazarlarından Josh Rogin, ABD Dışişleri Bakanı Mike Pompeo’nun 

2 Mayıs’tan itibaren sekiz ülkenin muafiyetine son verileceğini 22 Nisan’da (bugün) açıklayacağını yazmıştı. 

Türkiye Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu geçen hafta Washington gezisi sırasında yaptığı açıklamada 

Ankara’nın İran’a yönelik yaptırımlardan bir süre daha muaf tutulmayı ‘beklediğini’ söylemişti.”  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ingiliz-basini-iddia-etti-abd-turkiyenin-muafiyetini-kaldiracak-

231382h.htm  

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu’nun Belçika Başbakan Yardımcısı, Dışişleri ve Savunma Bakanı Didier 

Reynders’le görüşmesi 

23 Nisan 2019 

Çavuşoğlu, 23 Nisan 2019 tarihinde ülkemizi ziyaret eden Belçika Başbakan Yardımcısı, Dışişleri ve Savunma 

Bakanı Didier Reynders’le bir görüşme gerçekleştirdi. Görüşmenin ardından düzenlenen ortak basın toplantısında 

Sayın Bakanımız, -ye katılım sürecinin Türkiye’terörizmle mücadele, Avrupa Konseyi, NATO ve ülkemizin AB

Sayın Bakanımız ayrıca, Gümrük Birliği’nin   ğunu ifade etti.Belçika ilişkilerindeki önemli hususlar oldu

Belçika ticaret -güncellenmesi ve ürünlerin çeşitlendirilmesinin, 2018 yılında 7,5 milyar Doları aşan Türkiye

’nın Ankara Sayın Bakanımız aynı gün Sri Lanka hacminin daha da artmasını sağlayacağını vurguladı.

Büyükelçisi Pakeer Mohideen Amza’yla görüştü. Sayın Bakanımız Büyükelçi Amza aracılığıyla Sri Lanka 

hükümetine ve halkına geçen Pazar günü meydana gelen hain terör saldırılarından dolayı bir kez daha Türk 

ndu.hükümetinin ve halkının taziyelerini su  

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-didier-reynders-ile-gorusmesi.tr.mfa  

 

No: 113, ABD Başkanı Donald Trump’ın 1915 Olaylarına İlişkin Açıklaması Hk. 

24 Nisan 2019 

 ABD Başkanı Trump’ın 1915 olaylarına ilişkin 24 Nisan 2019 tarihli açıklamasını reddediyoruz. Ermenilerin 

kurguladıkları sübjektif anlatıyı temel alan bu açıklamanın hiçbir değeri yoktur. Tarihin iç siyasi mülahazalarla 

çarpıtılması asla kabul edilemez. Aynı dönemde Ermeni isyancılarca katledilen 500 binden fazla Müslümanın 

acılarını bir kez daha hatırlatarak Başkan Trump’ı adil olmaya davet ediyoruz. 

Türkiye, 104 yıl önce yaşanan olayların her yönüyle anlaşılması için Ortak Tarih Komisyonu kurulması önerisinin 

arkasındadır. 1915 olaylarındaki sorumluluklarını unutturmak isteyen radikal Ermeniler ise bu öneriye olumlu 

yaklaşma cesaretini gösterememektedir. 

Bu vesileyle, Osmanlı İmparatorluğu’nun yıkılış sürecinde hayatını kaybeden Müslüman, Hristiyan, Yahudi tüm 

sivil Osmanlı milletlerini saygıyla anıyoruz. 

http://www.mfa.gov.tr/no_113_-abd-baskani-trump-in-1915-olaylarina-iliskin-aciklamasi-hk.tr.mfa  

 

“Amacı hakikati bulmak olan herkese arşivlerimizin kapıları sonuna kadar açıktır” 

24 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Arşivlerimizin Gelişimi, Vizyonu ve Tarih Araştırmalarına Katkısı Sempozyumu’nda 

yaptığı konuşmada, “Doğu Anadolu bölgemizdeki Müslüman ahaliyi kadın, çocuk, ihtiyar demeden katleden 

Ermeni çetelerini ve onlara destek verenlerin tehciri, böyle bir dönemde yapılabilecek en makul davranıştır. Tehcir 

başka bir şey katliam başka bir şeydir. Bunu anlatıyoruz. Buradan yine haykırıyorum, söylüyorum: Tüm dünya 

şunu bilmeli biz arşivleri sonuna kadar açtık. Amacı hakikati bulmak olan herkese arşivlerimizin kapıları sonuna 

kadar açıktır” dedi. 

“ARŞİV, MİLLETİN VE DEVLETİN HAFIZASIDIR” 

“Arşiv, milletin ve devletin hafızasıdır” diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, hafızası olmayan milletlerin, nereden 

geldiklerini, bugün nerede durduklarını ve nereye gideceklerini bilemeyeceklerini dile getirdi. Güçlü bir arşiv 

geleneğinin, aynı zamanda güçlü bir devlet geçmişinin ifadesi olduğunu hatırlatan Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Biz, 

her fırsatta 2 bin 200 yılı aşkın devlet geleneğine, coğrafyamızda da bin yıllık bir geçmişe sahip olduğumuzu 

ısrarla söylüyoruz. İşte bu devlet geleneğimizin ve yaşadığımız topraklardaki geçmişimizin en büyük dayanağı 

tarih çalışmaları ile zengin arşiv birikimimizdir. Özellikle Osmanlı, dünyada en iyi kayıt tutan ve bunu muhafaza 

eden devletlerin başında gelir” şeklinde konuştu. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Osmanlı arşivinde yürütülen çalışmalarla 31 milyon belge ve 275 bin defterin tasnif 

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ingiliz-basini-iddia-etti-abd-turkiyenin-muafiyetini-kaldiracak-231382h.htm
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ingiliz-basini-iddia-etti-abd-turkiyenin-muafiyetini-kaldiracak-231382h.htm
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-didier-reynders-ile-gorusmesi.tr.mfa
http://www.mfa.gov.tr/no_113_-abd-baskani-trump-in-1915-olaylarina-iliskin-aciklamasi-hk.tr.mfa
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edildiğini, Cumhuriyet arşivinde bulunan 40 milyon belgenin de dörtte biri ile 117 bin defterin dörtte üçünün 

tasnif edildiğini açıklayarak başbakanlığı döneminde hayata geçirilen dijitalleşme projeleriyle devlet belgelerinin 

önemli bir bölümünün bilgisayar ortamında güvence altına alındığını kaydetti. 

“MECLİS VE İSTİHBARAT DIŞINDAKİ TÜM KURUMLARIMIZIN ARŞİVLERİ ARTIK MERKEZÎ 

OLARAK YÖNETİLİYOR” 

Mevcut arşivin korunması yanında devlet belgelerinin nasıl muhafaza ve tasnif edileceği konusunda yaşanan 

sıkıntıyı da Devlet Arşivleri Başkanlığını Cumhurbaşkanlığı’na bağlayarak ortadan kaldırdıklarını ifade eden 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Arşivciliğimizin önünde artık yeni bir dönem açmış bulunuyoruz. Meclis ve istihbarat 

dışındaki tüm kurumlarımızın arşivleri artık merkezî olarak yönetiliyor. İnşallah bundan sonra devlet 

belgelerimizi ecdadımızın hassasiyetinde koruyacak ve değerlendireceğiz” dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Cumhuriyet kurulduktan sonra tek parti döneminde milletin geçmişiyle bağlarının 

kopartılmasına yönelik fevkalade yanlış bir politika izlendiğini, Osmanlı’yı reddeden, Selçuklu’yu görmezden 

gelen, İslam medeniyetine tümden düşman kesilen, Türk tarihini daracık bir kovuğa hapsetmek isteyen kısır bir 

anlayış türetildiğini anlatarak yaşanan süreçte ortaya çıkan tahribatı küçümsemenin mümkün olmadığını sözlerine 

ekledi. 

“TÜRKİYE, ARŞİVLERİNDE KENDİSİYLE BİRLİKTE DEV BİR COĞRAFYANIN HAFIZASINI 

SAKLIYOR” 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Osmanlı arşivi öyle bir hazine ki, sadece ülkemizin değil, aynı zamanda 40’dan fazla 

devletin geçmişini içinde barındırıyor. Bir başka ifadeyle, Türkiye, arşivlerinde kendisiyle birlikte dev bir 

coğrafyanın hafızasını saklıyor. Bugün bölgemizdeki pek çok uluslararası sorunun çözümünün Osmanlı 

arşivlerinde aranması boşuna değildir” açıklamasında bulundu. 

Bölgedeki kimi ülkeler ve örgütlerin haydutlukla, zorla, baskı ve hileyle demografiyi değiştirdiğine, buna da 

hukuki kılıflar uydurmaya çalıştığına dikkati çeken Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Bizim arşivlerimizdeki kayıtlar bu 

bölgelerin gerçek sahiplerini tüm açıklığıyla ortaya koymaktadır. Coğrafyada adalet yeniden tesis edildiğinde, 

elimizdeki arşiv belgelerinin yardımıyla inşallah hak yerini bulacaktır” dedi. 

“ARŞİV ARAŞTIRMACILIĞINI HAK ETTİĞİ YERE GETİRMEK İÇİN HER TÜRLÜ DESTEĞİ VERMEYE 

HAZIRIZ” 

Osmanlı arşivlerinde çalışmak için mali kayıtlarda kullanılan siyakat yazısı ve rakamları bilmek şart olduğunu, 

Budin’den Yemen’e kadar uzanan geniş coğrafyadaki mahalli kelimelere, yer isimlerine, kavramlara hâkim 

olunması gerektiğine işaret eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, Osmanlı Türkçesinin öğrenilmesi için teşviklerde 

bulunduklarını, ortaöğretimden başlayarak Osmanlı Türkçesini yaygınlaştırmanın milletin tarihiyle bağlarını 

güçlendirmenin yanında, kültürel zenginlik bakımından da çok büyük fayda sağlayacağını vurguladı. 

Osmanlı Türkçesini bilmenin sadece Osmanlı’yı öğrenmek için değil, Cumhuriyet tarihini de hakkıyla bilmek için 

gerekli olduğuna vurgu yapan Cumhurbaşkanı Erdoğan, Gazi Mustafa Kemal’den İsmet İnönü’ye, Celal 

Bayar’dan Kenan Evren’e kadar Cumhuriyet dönemi devlet adamlarının önemli bir bölümünün de notlarını 

Osmanlı Türkçesiyle tuttuğunu söyledi. 

“Bir insanın şahdamarı kesildiğinde durumu neyse, arşivleri olmayan bir devlet de aynı durumdadır” diyen 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, arşiv araştırmacılığını hak ettiği yere getirmek ve prestijli bir uğraş hâline dönüştürmek 

için her türlü desteği vermeye hazır olduklarını kaydetti. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, TRT’de yayınlanan Diriliş Ertuğrul dizisinin tek başına Osmanlı tarihine ilgiyi 

artırdığını dile getirerek bu örnekten hareketle tarihe ve arşivlere ağırlık vermek gerektiğini ifade etti. 

“TÜRKİYE’YE DEMOKRASİ DERSİ VERMEYE KALKIŞANLARIN KANLI BİR GEÇMİŞE SAHİP 

OLDUĞUNU GÖRÜYORUZ” 

“Arşivlerimiz sayesinde, tüm dünyaya göğsümüzü gererek gerçekleri haykırdığımız tartışmalardan biri de 

özellikle Ermeni meselesidir” diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Ermeni meselesi ve terörle mücadele üzerinden 

Türkiye’ye insan hakları ve demokrasi dersi vermeye kalkışanlara baktığımızda, hepsinin de kanlı bir geçmişe 

sahip olduğunu görüyoruz. Buna karşılık her fırsatta iftira attıkları bizim ecdadımız ise kalpleri, gönülleri 

fethederek hâkimiyet alanını genişletmiştir” şeklinde konuştu. 

Son asırlarda yaşanan büyük kıyımların ve acıların sorumlusu veya kışkırtıcısının, bugün insan hakları ve 

özgürlükler havarisi maskesi takanlar olduğunu anlatan Cumhurbaşkanı Erdoğan, şöyle devam etti: “Haçlı 

seferlerinde o dönemin dünyasında çok büyük bir rakamı ifade eden 4 milyon insanın ölümünün sorumlusu ne 

Türkler ne de Müslümanlardır. Sömürgecilik yoluyla ekonomik refah tesis etmek için dünyanın dört bir yanında 

50 milyon insanın vahşice katledilmesinin sorumlusu da Türkler veya Müslümanlar değildir. Amerika Kıtasındaki 

kadim medeniyetlerin ve halkların yok edilmesinin altında bizim ecdadımızın iddiası yoktur. Yaklaşık 70 milyon 

insanın ölümüyle tarihin en büyük kıyımlarının yaşandığı 1. ve 2. Dünya Savaşlarını kimlerin çıkarttığı da bellidir. 

Soykırımdan söz edenler daha 80 yıl önce Avrupa’da başlattıkları Yahudi avını toplama kamplarını herhalde 

hafızalarından silmiş durumdalar. Milyonlarca Kırım Tatarını ve Ahıska Türkünü bir gecede trenlere doldurup 

ölüme gönderenleri biz unutmadık ve unutmayacağız. Masumların Libya ve Cezayir çöllerinde yankılanan 
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feryatlarını bugün bile duyuyor, yüreğimizde hissediyoruz. Oralardaki zulüm ve katliamların sorumlusu da 

Müslümanlar değildir. Daha 25 sene önce Ruanda’da 800 bin insanı o soykırımda kimlerin öldürdüğü aşikârdır 

ve failleri Fransızlardır. Kalkıp bize ders veriyor Fransızlar, ne dersi veriyorsun? Cezayir’de yüz binlerce insanı 

katleden, soykırıma uğratan yine Fransızlardır bunları çok açık, net belgelerle, arşiv belgeleriyle elimizde bunları 

biliyoruz. Ama bunlar yaptıkları dezenformasyonla tüm dünyayı aldatmanın hep gayreti içinde oldular.” 

Bosna’da, Karabağ’da, Arakan’da milyonlarca masum insanı vahşice katledenlere kimlerin seyirci kaldığını, 

kimlerin örtülü destek verdiğini gayet iyi bildiklerini ifade eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, sadece 1912 yılından 

1919 yılına kadar Balkanlar’da 2 milyon, Doğu ve Güneydoğu Anadolu’da da 2 milyona yakın sivilin sırf Türk 

ve Müslüman oldukları için katledildiğini hatırlattı. 

“BUGÜNE KADAR ERMENİ MESELESİNİ KAŞIYAN HİÇBİR DEVLET İDDİALARINI ARŞİV 

BELGELERİYLE İSPAT EDEMEDİ” 

Ecdat gibi bugün de Türkiye olarak dünyada hep mazlumların yanında yer almayı sürdürdüklerinin altını çizen 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Bu tarihi gerçeklere rağmen bizi Ermeni meselesi üzerinden köşeye sıkıştırmak 

isteyenlerin yüzlerine her fırsatta kanlı geçmişlerini çarpmak mecburiyetindeyiz. Doğu Anadolu Bölgemizdeki 

Müslüman ahaliyi kadın, çocuk, ihtiyar demeden katleden Ermeni çetelerini ve onlara destek verenlerin tehciri 

böyle bir dönemde yapılabilecek en makul davranıştır. Tehcir başka bir şey, katliam başka bir şeydir, kimi 

aldatıyorsunuz? Buradan yine haykırıyorum, söylüyorum; tüm dünya şunu bilmeli, biz arşivleri sonuna kadar 

açtık. Ey Ermeniler, varsa arşiviniz siz de açın. Tüm dünya, üçüncü ülkeler varsa arşivlerinizi açın, getirin bütün 

arşiv incelemelerinde yetkili olanları çalıştıralım, çalışsınlar ortaya çıkan tablolardan sonra siyasiler olarak biz 

konuşalım. Siyasetçinin işi arşivler noktasında bunları incelemek değildir, anlamazlar da bu işten. Amacı hakikati 

bulmak olan herkese arşivlerimizin kapıları sonuna kadar açıktır” şeklinde konuştu. 

Bugüne kadar Ermeni meselesini kaşıyan hiçbir grup ve devletin, iddialarını arşiv belgeleriyle ispat edemediğine 

dikkati çeken Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Fransa başta olmak üzere sözde Ermeni soykırımı iddialarıyla ortalığı 

bulandıranların hiçbirinin de hakikat diye bir derdi olmadığını biz zaten biliyoruz. Tüm dünyanın da bilmesini 

istiyoruz” dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan konuşmasının sonunda, açılışı yapılan sempozyumda iki gün boyunca Ermeni 

meselesinden kamu arşivlerine, dijitalleşmeden arşiv eğitimi ve muhafazasına kadar geniş bir alanda görüşlerin 

ortaya konacağı bilgisini vererek sempozyuma katkı sağlayacak tüm bilim insanı ve araştırmacılara başarılar 

diledi. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105090/-amaci-hakikati-bulmak-olan-herkese-arsivlerimizin-kapilari-

sonuna-kadar-aciktir-  

 

Türkiye Ermenileri Patrik Genel Vekili Sayın Ateşyan’a Mektup 

24 Nisan 2019 

Sayın Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan, Türkiye Ermenileri Patrik Genel Vekili Sayın Aram Ateşyan’a 

bir mektup gönderdi. 

https://www.tccb.gov.tr/basin-aciklamalari/365/105096/turkiye-ermenileri-patrik-genel-vekili-sayin-atesyan-a-

mektup  

 

Komedyen Cumhurbaşkanı ve Ukrayna'nın Geleceği/ Deniz Berktay 

24 Nisan 2019 

Zelenski’yi seçimin ardından ilk kutlayanlardan biri, Moskova Patrikhanesi’ne bağlı Kiev Metropoliti Onufriy 

oldu. Kısa bir süre sonra da, Moskova Patriği (Rus Ortodoks Kilisesi’nin başı) Kirill, Zelenski’yi tebrik etti. 

Zelenski’nin destek aldığı kesimler, yukarıda da kısaca değindiğimiz üzere, Poroşenko’nun Moskova 

Partrikhanesi’nden ayrı, milliyetçi çizgide yeni bir Ukrayna Ortodoks Kilisesi kurma çabasına tepki gösteren 

kesimlerdir. Zelenski’nin bu konuda tavrının farklı olacağını ve Moskova Patrikhanesi’ne açık destek vermese 

de, en azından bu kilisenin devlet tarafından “düşman kilise” olarak gösterilmesi ve devletin yeni kiliseye geçişleri 

teşvik etmesi şeklindeki politikalara son vereceğini, yani, dini alanda statükoyu devam ettireceğini öngörebiliriz. 

Bu açıdan da, cumhurbaşkanlığı seçimlerinin kaybedenlerinden biri de Fener Rum Patrikhanesi’dir. 

http://soyledik.com/tr/makale/7861/komedyen-cumhurbaskani-ve-ukraynanin-gelecegi--deniz-berktay.html  

 

‘Ankara-Şam anlaşırsa ne Körfez ne de Avrupa ülkeleri Suriye’ye asker göndermeyi düşünemez’ 

25 Nisan 2019 

Trump’ın Suriye'den çekilerek yerine çeşitli ülkelerin askerlerini konuşlandırma ve böylece Suriye’ye müdahale 

sürecinin ülkesine yönelik maliyetini düşürme planlarını Prof. Dr. Hasan Ünal ve 21. Yüzyıl Türkiye Enstitüsü 

Başkanı Cahit Armağan Dilek, Sputnik’e değerlendirdi. 

Amerikan Wall Street Journal gazetesi, Washington’ın şimdiye dek 21 ülkeden Suriye'ye asker gönderme 

talebinde bulunduğu ancak bu ülkelerin yarısının ABD’ye yanıtının olumsuz olduğu yönünde bir iddiaya yer 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105090/-amaci-hakikati-bulmak-olan-herkese-arsivlerimizin-kapilari-sonuna-kadar-aciktir-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105090/-amaci-hakikati-bulmak-olan-herkese-arsivlerimizin-kapilari-sonuna-kadar-aciktir-
https://www.tccb.gov.tr/basin-aciklamalari/365/105096/turkiye-ermenileri-patrik-genel-vekili-sayin-atesyan-a-mektup
https://www.tccb.gov.tr/basin-aciklamalari/365/105096/turkiye-ermenileri-patrik-genel-vekili-sayin-atesyan-a-mektup
http://soyledik.com/tr/makale/7861/komedyen-cumhurbaskani-ve-ukraynanin-gelecegi--deniz-berktay.html


  Türk Dış Politikası Gündemi  

38 

 

              

 

verdi. Söz konusu iddia çarpıcı. Zira bu olası senaryo ABD’nin, Türkiye’nin ‘terör örgütü’ olarak kabul ettiği ve 

PKK’yla ilişkili olduğuna işaret ettiği YPG’ye sürdürdüğü yardım konusunda Avrupa ve Körfez ülkelerinden 

yeterli destek bulamadığı anlamına geliyor. Tam bu noktada önemli bir soru gündeme geliyor. Acaba ABD 

Başkanı Donald Trump’ın Suriye'den çekilerek yerine çeşitli ülkelerin askerlerini konuşlandırma ve böylece 

Suriye’ye müdahale sürecinin ülkesine yönelik maliyetini düşürme planları, Washington’ın öngördüğü kadar 

kolay bir süreç olmayabilir mi? Sputnik’in bu sorusunu yanıtlayan Maltepe Üniversitesi, Siyaset Bilimi ve 

Uluslararası İlişkiler Bölümü öğretim üyesi Prof. Dr. Hasan Ünal’a göre ABD’nin bu hedefine ulaşması oldukça 

zor gözüküyor. 

‘AVRUPA VEYA KÖRFEZ ÜLKELERİ KENDİLERİNİ TEHLİKEYE ATMAZ’ 

Gelinen noktada ABD’nin Avrupa ve Körfez’deki müttefiklerinden yeterli destek alamayacağına işaret eden Ünal 

“Bu ülkelerin hiçbirisi Amerika’nın askeri varlık göstermediği bir alanda bulunarak kendilerini tehlikeye atmak 

istemez. Zira bu ülkeler, Türkiye’nin YPG’ye karşı olası bir operasyonunda Türkiye’yle karşı karşıya gelmek de 

istemez. Türkiye, Afrin operasyonunu gerçekleştirirken, kendisiyle etkili bir iletişim ağı olan ABD’yi, askerlerini 

çekmesi konusunda uyarmıştı. Keza, Trump’ın bölgeden çekilme kararını almasından hemen önce Türkiye 

Fırat’ın doğusuna operasyon için düğmeye basarken Amerikan birliklerine ‘bize koordinatlarını verin yoksa 

operasyonda başınıza bir şey gelirse, bizden bilmeyin’ dediği ve ABD’nin de bu koordinatları Türkiye’ye verdiği 

basına yansımıştı. Avrupalı ülkeler, Türkiye’nin olası bir operasyonunda askerlerine zarar gelmesi ihtimalini de 

göz önünde bulundurur” değerlendirmesinde bulundu. 

‘ABD’NİN YAPTIKLARI, TÜRKİYE’NİN PYD POLİTİKASININ HAKLILIĞINI ORTAYA KOYUYOR’ 

Avrupa’nın Suriye’de asker bulundurmalarıyla ilgili meşruiyet kaygısı olacağına işaret eden Ünal “IŞİD vahşi bir 

örgüt olarak Avrupa ülkelerinde eylemler düzenledi, sivil halka zarar verdi. Bu örgütün ortadan kaldırılmasına 

yönelik bir kamuoyu oluştu. Dolayısıyla Avrupa ülkelerinin hükümetleri bu bölgeye IŞİD’le mücadele adına birlik 

gönderebilirler. Ama IŞİD bittikten sonra hala Suriye’de kalmalarını, halklarına izah etmeleri mümkün değil. Bu 

yüzden aslında Amerika bence boş işlerle uğraşıyor. Suriye’den çekilip PYD’yle ilişkilerine son vermek yerine 

koskoca Türkiye’yi kaybetme riskini göze alıyor. Dolayısıyla, Amerikan politikalarının izah edilebilir bir tarafı 

yok. Öte yandan, bu haberler aslında Türkiye’nin PYD konusundaki stratejilerinin ve taktiklerinin aslında ne 

kadar doğru olduğunu gösteriyor. Türkiye’nin stratejisinde aksayan taraf, bütün bunlar ortadayken hala Suriye’yle 

anlaşmaması. Bu anlaşmazlık yüzünden İdlib’in yüzde 90’ı El Nusra kontrolüne geçti. Suriye hükümetini 

tanımamak, Türkiye’ye fayda getirmez” dedi. 

ABD’nin Suriye’den çekilmeme dayanaklarından birinin Ankara-Şam mutabakatını olası görmemesi olduğuna 

değinen Ünal “Amerika’nın ‘Suriye’den çekildim, çekilmiyorum’, ‘PYD’yi bıraktım, bırakmıyorum’ şeklindeki 

tavrının en önemli dayanağı bizim Suriye’yle herhangi bir şekilde uzlaşmayacağımız konusundaki varsayım. Bu 

varsayım değişirse, denklem de değişir. İdlib’in Suriye’nin etkili kontrolüne girmesine izin vermeyeceğimiz, 

elimizdeki Suriye topraklarını tutarak sonuna kadar Suriye hükümetini zayıflatmaya çalışacağımız yönündeki 

varsayımı. Eğer bu konularda Türkiye Suriye’nin toprak bütünlüğüne destek verdiği yönündeki açıklamalarını, 

Şam’da kimin iktidarda olup olmamasına bakmaksızın ve etkili bir biçimde toprak bütünlüğüne destek veren bir 

politikaya yönelse o zaman Avrupalı ülkelerin ya da herhangi bölgesel Arap ülkelerinin Suriye’ye asker 

göndermeyi düşünmeleri bile mümkün olmayacaktır. Çünkü o zaman Suriye kendi topraklarında etkili egemenlik 

kurma yönünde gayet ciddi adımlar atmaya başlayacaktır” diye ekledi. 

‘SURİYE’DE YALNIZ KALAN ABD, KÖRFEZ ÜLKELERİNDEN ELLERİNİ TAŞIN ALTINA 

KOYMASINI İSTEDİ’ 

Sputnik’e konuşan bir diğer isim olan 21. Yüzyıl Türkiye Enstitüsü Başkanı Cahit Armağan Dilek'e göreyse, 

ABD’nin bugün içinde bulunduğu durum, Suriye’de IŞİD krizinin başlamasından çok daha öncelere, ülkenin 

önceki başkanı Barack Obama dönemindeki politikalara dayanıyor. ABD’nin Suriye’ye müdahalesinin temel 

ayağının önce Avrupa ve Körfez ülkeleriyle birlikte gerçekleştirilen hava operasyonları olduğuna işaret eden 

Dilek “2015 sonbaharında kara operasyonları masaya yatırıldı. Suudiler liderliğinde Türkiye’nin de olduğu  İslam 

ordusu oluşturulması bunun bir sonucu ama bu güç Suriye’ye nakledilemedi. Rusya’nın Suriye’ye askeri 

müdahalesi, büyük oranda bu gücün karadan müdahalesini öteledi. O süreçten sonra ABD Suriye’de karada yalnız 

kaldı, az sayıda İngiliz özel kuvvetlerinin yanında nispeten daha kalabalık Fransız askerleri haricinde koalisyon 

ülkeleri asker vermedi. Şimdi Suriye’de, Trump’a göre IŞİD’in yenildiği değerlendirmesinden sonraki çekilme 

kararı da aslında büyük oranda bu karada koalisyon gücünü yeniden oluşturmayı tetiklemek, canlandırmak içindi. 

Trump hem IŞİD’in bittiğini hem de maliyeti karşılamak üzere koalisyon ülkelerinin elini taşın altına sokmasını 

isteyerek koalisyon ülkelerinden asker katkısı yapmasını, Körfez ülkelerinden de hem asker hem para vermesini 

istedi” dedi. 

‘ABD, TÜRKİYE’YE KARŞI YPG’Yİ DESTEKLEYEN TEK ÜLKE OLMAK İSTEMİYOR’ 

Trump’ın Suriye’deki YPG’ye daha fazla ülkenin destek vermesini istemesinin ardında Türkiye’ye karşı tek 

kalmamak olduğuna işaret eden Dilek “Trump’ın daha fazla ülkenin Suriye kuzeyine katkı vermesinin bir nedeni 

de PKK/YPG’ye yönelik destek nedeniyle Türkiye’nin karşısında tek sorumlu ve sorunlu ülke olmaktan 
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kurtulmak istemesi vardı. Böylece Trump Türkiye’den ABD’ye gelen suçlama ve tepkileri bir koalisyon 

oluşumuna yöneltmeyi ve bu baskıdan kurtulmayı hedefliyordu” diye konuştu. 

Dilek “WSJ’nin haberinde ABD’nin istekte bulunduğu ülkelerin yarısının olumlu cevap vermediği söylense de 

ABD’nin hangi ülkeden ne talepte bulunduğu net değil. ABD’nin asker katkısı vereceklerden asker, asker 

veremeyeceklerden de mali-lojistik destek istediği anlaşılıyor.Diğer taraftan IŞİD’in Suriye ve Irak’ta varlığının 

sürdüğü, yeni bir terör dalgasına hazırlandığı (IŞİD 2.0, terörizm 3.0, dördüncü nesil terör vs), binlerce elemanını 

barındırdığı konusunda hem istihbarat raporları hem de ülke değerlendirmeleri mevcut. Buralarda IŞİD üzerinde 

baskı sürdürülmedikçe Suriye-Irak dışındaki ülkelerde IŞİD saldırılarının artacağı değerlendirmeleri de var” 

değerlendirmesinde bulundu. 

‘ABD, BÖLGENİN YENİDEN DİZAYN EDİLMESİ PROJESİNDEN VAZGEÇMİŞ DEĞİL’ 

 “Hem terör tehdidi hem de Suriye’den pay alma arasına sıkışan ülkelerin, ABD’nin Suriye’de koalisyon 

oluşturma taleplerine değişen seviyelerde katkı sunarak katılacağını düşünüyorum” diyen Dilek “Söz konusu 

Avrupa ve Körfez ülkelerini Suriye kuzeyindeki koalisyon oluşumuna katkı vermeye iten diğer bir sebep de bu 

koalisyon gücünün emperyalist proje olan büyük Kürdistan’ın batı parçasının kurulmasını sağlayacak olmasıdır. 

Koalisyon gücüne katkı vermeye diğer teşvik edici bir unsur da, hedef tahtasına konan İran’ın bölgede yarattığı 

söylenen tehdit üzerinden Suriye’deki varlığının bertaraf edilmesi politikasıdır. WSJ haberine ilişkin 

değerlendirme yaparken konuyu öncesinden alıp bugüne getirmemin sebebi, ABD’nin bölgenin yeniden dizaynı 

kapsamında Suriye kuzeyi için bir güç oluşturma planından vazgeçmediğini göstermek, ama zaman zaman 

beklenmeyen hususların oluşması (Rusya’nın müdahil olması gibi) nedeniyle gecikmelerin olduğunu ifade etmek, 

planı hayata geçirmek için de ABD’nin terör tehdidini, ekonomik yaptırımları ve projeleri, ekonomik ve askeri 

destekleri koz olarak kullandığını ortaya koymak içindir. Evet, herşey ABD’nin kontrolünde değildir. Koalisyon 

oluşturmakta sorunlarla karşılaşmakla birlikte elinde karşısındaki muhataplarını ikna edecek, zorlayacak 

manivelaları halen vardır. Ancak uzun soluklu projesinden vazgeçtiğine yönelik emare yoktur” diye ekledi. 

https://tr.sputniknews.com/columnists/201904251038870689-ankara-sam-anlasirsa-ne-korfez-ne-de-avrupa-

ulkeleri-suriyeye-asker-gondermeyi-dusunemez/ 

 

Akıncı, Guterres Raporu’nu değerlendirdi 

25 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Mustafa Akıncı BM Genel Sekreteri’nin BM Güvenlik Konseyi’ne dün sunularak resmileşen 

Kıbrıs raporunu değerlendirdi.  

Akıncı, BM Genel Sekreteri (BMGS) Antonio Guterres’in 6 Ekim 2018-10 Nisan 2019 dönemini kapsayan 

raporunu değerlendirdiği yazılı açıklamasında, Kıbrıs Türk kurumlarının AB ile uyum çalışmalarının Crans-

Montana sonrasında Rum tarafının engellemesi ile durmuş bulunduğuna dikkat çekti ve raporda bu konuların da 

görmezden gelindiğini açıkladı. Akıncı ayrıca raporda, Rum tarafının olumsuzluğuna açıklıkla değinilmemesinin 

ciddi bir eksiklik olduğunu; Kıbrıs Türk tarafının olumlu tutumunun görmezden gelinmesinin de üzüntü verici 

olduğunu vurguladı. 

BMGS’nin her zaman beklendiği gibi taraflar arasında dengeli bir tutum izlemeye çalıştığını ifade eden Akıncı, 

“Genel Sekreteri temsilen temaslar yapmakta olan Sn. Lute’un çalışmaları henüz sona ermediğinden, bu tutumun 

gerekçesi anlaşılır olmakla birlikte; sonuç olarak Kıbrıs Türk tarafına yapılmış bir haksızlık oluşturmaktadır” 

değerlendirmesinde bulundu. 

Akıncı, raporda yeri geldikçe geçmiş mutabakatlara, 11 Şubat 2014 belgesine ve 30 Haziran 2017 tarihli Guterres 

çerçevesine atıf yapıldığını ama adı geçen geçmiş mutabakatlar ve belgeler karşısında tarafların konumuna 

değinilmediğini kaydetti. 

“Bilindiği gibi Lute ile temaslarımızda referans kavramlarını oluştururken, Kıbrıs Türk halkının yetkilendirdiği 

Lider olarak geçmiş mutabakatları, 11 Şubat 2014 belgesini ve sulandırılmaması kaydı ile 30 Haziran 2017 

çerçevesini zemin olarak kabul ettiğimizi ifade etmekteyiz. Buna karşılık Rum tarafı siyasal eşitlik ve etkin katılım 

örneğinde olduğu gibi geçmiş mutabakatlardan çok önemli bir ilkeyi reddetmekte, bunun yanında 30 Haziran 

2017 çerçevesi yerine mevcut olmayan bir 4 Temmuz 2017 çerçevesi koymaya çalışmaktadır” ifadelerini kullanan 

Akıncı, raporda Rum tarafının olumsuzluğuna açıklıkla değinilmemesinin ciddi bir eksiklik olduğunu; Kıbrıs Türk 

tarafının olumlu tutumunun görmezden gelinmesinin de üzüntü verici olduğunu vurguladı. 

Akıncı, “Rum tarafının olumsuz tavırlarının BM raporlarında görmezden gelinmesi bilinmelidir ki Kıbrıs’ta 

çözüm çabalarına katkı yapmamaktadır” dedi. 

“Buna rağmen BMGS’nin raporunda iki kesimli iki toplumlu Federasyonda siyasal eşitlik vurgusu, geçmiş 

mutabakatlara ve 11 Şubat belgesine atıfta bulunması ve aynı zamanda bir kez daha çerçevenin 30 Haziran 2017 

tarihli metin olduğunun kayda geçmiş olması önemlidir” ifadelerini kullanan Cumhurbaşkanı Akıncı, bunun Rum 

tarafına dolaylı da olsa bir uyarı anlamında olduğunu belirtti. 

Bunun yanında ucu açık süreçlerin artık geçmişte kaldığı ve sürecin çözüm odaklı olması gerektiğinin de 

belirtildiğini ifade eden Akıncı, bunun da Genel Sekreter’in, sürecin takvimli olması gerektiği konusundaki Kıbrıs 

https://tr.sputniknews.com/columnists/201904251038870689-ankara-sam-anlasirsa-ne-korfez-ne-de-avrupa-ulkeleri-suriyeye-asker-gondermeyi-dusunemez/
https://tr.sputniknews.com/columnists/201904251038870689-ankara-sam-anlasirsa-ne-korfez-ne-de-avrupa-ulkeleri-suriyeye-asker-gondermeyi-dusunemez/
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Türk tarafının yaklaşımı ile aynı düşüncede olduğunu gösterdiğini vurguladı.  

“Tüm bunlar Kıbrıs Türk tarafı olarak ortaya koymakta olduğumuz istikrarlı ve tutarlı tavrın kabul gördüğü 

anlamındadır” diyen Akıncı, güven artırıcı önlemler konusunda da benzer dengeci tavrın sergilendiğini kaydetti. 

“Mobil telefonlar konusu belki en nihayet gerçekleşeceğe benzese de bu konuda Rum tarafının yanlışta ısrarı 4 

yıl kaybettirmiştir. Benzer şekilde Kıbrıs Türk kurumlarının AB ile uyum çalışmaları Crans-Montana sonrasında 

Rum tarafının engellemesi ile durmuş bulunmaktadır. Raporda bu konular da görmezden gelinmiştir” diyen 

Akıncı, buna rağmen Kıbrıs Türk tarafı olarak yapıcı ve tutarlı tavırlarını sürdürmekte kararlı davranacaklarını ve 

Kıbrıs’ta kalıcı bir barışın, adil bir çözümün tüm taraflar için en hayırlı sonuç olacağının bilinci içerisinde 

olacaklarını vurguladı. 

Cumhurbaşkanı Mustafa Akıncı, Kıbrıs Türk halkına yıllardır uygulanan ambargoların haksızlığı ve gereksiz yere 

sürdürüldüğünün de artık anlaşılması gerektiğine dikkat çekti ve “Çözüm için elinden geleni fazlasıyla yapmış ve 

hâlâ yapmakta olan halkımıza karşı bu tutum büyük bir adaletsizlik anlamındadır” dedi. 

TAK Haber Ajansı/KKTC Enformasyon Dairesi 

 

'Yarın Suriye Anayasa Komitesi’nin oluşumu ilan edilebilir' 

25 Nisan 2019 

Kazakistan’ın başkenti Nur-Sultan’da Suriye ile ilgili Astana formatındaki müzakerelerin 12. turu başladı. İki gün 

boyunca devam edecek olan görüşmelerin sonucunda nihai belgenin kabul edileceği bir genel toplantının 

yapılacağı öngörülüyor. 

Zirve sırasında katılımcıların özellikle Suriye Anayasa Komitesi’nin oluşumu, Astana formatına yeni ülkelerin 

katılması ve İdlib’de terör sorununun çözümü gibi konuları görüşmek istedikleri söyleniyor. 

Nur-Sultan’da başlayan görüşmelerle elde etmek istenilen sonuçlar neler? İdlib sorununun çözümünü 

hızlandırmak için nasıl bir formül geliştirilebilir? Siyasi süreçle ilgili beklentiler neler? 

Konuyla ilgili Sputnik’e konuşan güvenlik uzmanı ve eski asker Abdullah Ağar, şu değerlendirmelerde bulundu. 

Astana süreci kendi dinamizmi içerisinde devam ediyor ve sonuçlar üretiyor. Bunlardan belki de en önemlisi, 

Anayasa Komitesi’nin teşkili. Sanıyorum, 12. tur görüşmelerinden sonra Anayasa Komitesi’nin teşkili, yetkileri 

ve organizasyonu ile ilgili bir açıklama yapılacak. Daha önce Komitenin üçüncü 50 kişilik grubu içerisinde 

Türkiye’nin kabul etmediği altı isim vardı. Sanırım, bununla ilgili sorun aşıldı. Dolayısıyla Anayasa Komitesi’nin 

nihai oluşumu ilgili bir açıklama yapılacak. 

Diğer önemli konu, İdlib meselesi. Bu sorunun konuşulacağını düşünüyorum. Ayrıca her iki eksenin elinde 

tutuklular var. Bu tutuklularla ilgili bir gelişmenin yaşanacağını öngörmemiz mümkün. 

Sonuç olarak, bu saydığım başlıklarla ilgili mesafe alınacağını ve bunlarla ilgili bazı açıklamaların yapılacağını 

öngörüyorum. 

Peki İdlib meselesinin çözümünü engelleyen temel faktörler neler? Süreci hızlandırmak için nasıl bir yöntem 

geliştirmek gerekir? 

İdlib ile ilgili bazı rahatsızlıklar var. Bu rahatsızlıkların temelinde radikal olarak tanımlanan örgütlerin 

faaliyetlerinin devam etmesi ve bunların içlerine başkaların da eklenmesi. Örneğin, en son Deyr Zor’un 

güneydoğusunda IŞİD’in son varlığı olan bölgede YPG/PKK ile çatışmalar yaşandıktan sonra oradan bazı çıkışlar 

oldu. Bu çıkışlardan sonra oradan birtakım IŞİD’lilerin İdlib’e kadar geldikleri konuşuldu. Hatta IŞİD lideri 

Bağdadi’nin İdlib’de saklandığı söylendi. Bir diğer taraftan İdlib bölgesinde yabancı savaşçı diye tanımlanan bazı 

profesyonel cihatçıların oluşturduğu yapılanmaların kontrol ettiği alanlar var. Buna bir de HTŞ’nin oradaki 

hükümranlığını eklemek gerekir. 

İdlib meselesinin çözümü için bence, bir anda travmatik çözümlerden ziyade geçiş politika ve stratejilerinin 

egemen olacağı projeler lazım. 

Son olaylar ışığında genel olarak Suriye krizinin çözümü ile ilgili düşünceleriniz neler? 

Özellikle ABD’nin Golan tepeleriyle ilgili almış olduğu karar, Suriye’nin toprak bütünlüğü ile ilgili büyük bir 

riski içerisinde barındırıyor. Şu anlamda: Golan Tepeleri’nin İsrail tarafından ilhakıyla ilgili ortaya çıkan bu 

karardan sonra çok rahat bir şekilde Fırat Doğusu için de benzer bir karar ortaya çıkarılabilir. Şimdi Suriye 

meselesinin, toprak bütünlüğü çerçevesinde çözümlenmesi gerekiyor. Yani bu noktada Rusya, Türkiye ve İran’ın 

Astana süreci kapsamında ortaya koymuş olduğu irade ve kararlılığının, “small group” olarak tanımlanan yapı 

tarafından da gösterilmesi gerekiyor. 

https://tr.sputniknews.com/columnists/201904251038867666-yarin-suriye-anayasa-komitesinin-olusumu-ilan-

edilebilir/  

 

Kürt Ulusal Konseyi ve PYD arasında Paris'te gizli toplantı/ Çeviri  Turgut Adsız   

25 Nisan 2019   

Özel kaynaklar, Fransa'nın başkenti Paris'te bir hafta önce Kürt Ulusal Konseyi ve Pyd arasında gözlerden uzakta 

bir toplantı düzenlendiğini bildirdiler. Kaynaklara göre, toplantı Fransız Dışişleri bakanlığının iki tarafa daveti 

https://tr.sputniknews.com/columnists/201904251038867666-yarin-suriye-anayasa-komitesinin-olusumu-ilan-edilebilir/
https://tr.sputniknews.com/columnists/201904251038867666-yarin-suriye-anayasa-komitesinin-olusumu-ilan-edilebilir/
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üzerine geldi. 

Konseyden İbrahim Biro, Kamran Haco ve Havas Halil'i, Pyd'den Salih Müslim, İlham Ahmet ve BedranCiya'yı 

kapsadı. Kaynak, gizli bir şekilde yapılan toplantının yaklaşık 3 saat sürdüğünü, iki heyetin medyadan uzakta 

Paris'te Hilton otelinde dolaylı bir şekilde bir araya geldiğini doğruladı. Ulusal konsey Fransızlara devlet olarak  

Pyd ile olası herhangi bir anlaşma için garantör taraf olmalarını şart koştu. 

Görüşmede tüm tutukluların serbest bırakılmasını, karargahların yeniden açılmasını ve Rojava peşmergesinin 

Suriye'de Kürt bölgelerinde yeniden rolünü oynamasını istedi. Bu arada Pyd görüşmede konseyin Suriye 

muhalefeti koalisyonundan derhal çekilmesini, tüm yöneticilerin derhal Türkiye'den ayrılmalarının ve IKBY'de 

Kürdistan Demokratik Partisi ile ilişkisini kesmesini şart koştu. Kaynağa göre, konsey heyeti Fransızlardan Ulusal 

Konseyde başkanlık kuruluyla görüşünceye kadar kendilerine süre verilmesini talep etti. Ondan sonra Paris'te 

birinci toplantının yapılmasından 10 gün sonra yapılması beklenen ikinci görüşmeye katılıp katılmayacaklarına 

karar verecekler. 

Dış ilişkilere ek olarak Kürt Ulusal Konseyinde başkanlık kurulu üyelerinin tümü Salı günü Erbil'e ulaştı. 

Başkanlık kurulundaki üyelerden birisi, Kürt Ulusal konseyi başkanlığının ve dış ilişkiler heyetinin Erbil'de 

Çarşamba günü gizli bir toplantısı olacağını, toplantının Muhammed İsmail, Faysal Yusuf, Fasla Yusuf, Nimet 

Davud, Süleyman Oso, İbrahim Biro, Kamran Haco ve Havas Halil'i kapsayacağını belirtti. Başkanlık kurulunun  

Paris toplantısında tartışılan şeyin resmini koymasına ek olarak Pyd ile ortak yönetim kurulması konusunda 

Fransa'nın önerilerinin görüşülmesi kararlaştırıldı. İki heyeti Fransız şemsiyesi altında Paris'te diyaloğun ikinci 

turunu yapmaları bekleniyor. 

(Çeviri yapılan kaynak: https://www.kurdstreet.com/خاص-إجتماع-سري-بين-المجلس-الوطني-الكور/) 

https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/kurt-ulusal-konseyi-ve-pyd-arasinda-paris-te-gizli-toplanti  

 

Cumhurbaşkanı Erdoğan'dan Anzak Günü mesajı! 

25 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Anzak Günü mesajında, "Ortak acıları, yeni düşmanlıklar üretme değil, dostluğun, 

sevginin, barışın aracı haline dönüştürme konusunda Çanakkale’nin tüm toplumlara örnek olmasını temenni 

ediyorum." dedi. 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, "Ortak acıları, yeni düşmanlıklar üretme değil, dostluğun, sevginin, 

barışın aracı haline dönüştürme konusunda Çanakkale’nin tüm toplumlara örnek olmasını temenni ediyorum. 

Anzak Günü münasebetiyle ülkemizde bulunan misafirlerimiz aracılığıyla tüm dünyaya barış çağrılarımızı 

yineliyoruz." ifadesini kullandı. 

Çanakkale Kara Savaşları'nın 104. yıl dönümünde, bu topraklarda vatanlarını ve şereflerini savunan yüz binlerce 

askeri, şehitleri ve gazileri rahmetle yad ettiğini belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Bugün Çanakkale 

Savaşları’nda can veren her milletten tüm askerleri anıyoruz. Ortak acıları, yeni düşmanlıklar üretme değil, 

dostluğun, sevginin, barışın aracı haline dönüştürme konusunda Çanakkale’nin tüm toplumlara örnek olmasını 

temenni ediyorum. Anzak Günü münasebetiyle ülkemizde bulunan misafirlerimiz aracılığıyla tüm dünyaya barış 

çağrılarımızı yineliyoruz." değerlendirmesinde bulundu. 

https://www.superhaber.tv/cumhurbaskani-erdogandan-anzak-gunu-mesaji-haber-192757  

 

Şok İddia: ABD PYD’ye Çok Nitelikli Silahlar Verdi/ Çeviri Turgut Adsız 

25 Nisan 2019 

Uluslararası koalisyon üzerinden sunulan ABD silahlarından yeni parti ve lojistik yardımlar PYD’ye ulaştı. Özel 

kaynak, silah partilerinin geçtiğimiz Salı günü Irak Semelka sınır kapısını geçtiğini belirterek yeni silahların anti-

tank füzeleri, tanklar ve ABD yapımı uçaksavarları kapsadığına işaret etti. 

Kaynak, koalisyondan sunulan nitelikli silahlar arasında İsrail menşeli 'Spike' anti tank-zırhlı füzeler bulunduğunu 

da vurguladı. 'Spike' hedeflere isabet kaydetmede büyük hassasiyete sahip elektro optik güdümlü füze 

sayılmaktadır. İç seyrüsefer sistemini kapsamaktadır. Füze kara araçları ve İHA'lar dan atılabilmektedir. 

Kaynak, uluslararası koalisyonun PYD’ye yüksek etkiye sahip Stinger tipinde omuzda taşınan  kara-hava 

uçaksavar füzeleri teslim ettiğini de sözlerine ekledi. Kaynağa göre, gelişmiş füzeler üssüne ek olarak bu silahların 

Rumeylan kentinde hava üssünün yakınında korumasını ABD deniz piyade güçleri ve PYD unsurlarının 

denetlediği yer altındaki gizli depoya nakledildi. 

Çeviri yapılan kaynak:  http://www.alkhabour.com/ar/news/single/480/أسلحة_أمريكية_نوعية_تصل_ب_ي_د 

https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/sok-iddia-abd-pyd-ye-cok-nitelikli-silahlar-verdi 

 

Türk medyasındaki hareketlilik ne anlama geliyor? 

25 Nisan 2019 

İstanbul'da geçtiğimiz günlerde yapılan operasyonda Birleşik Arap Emirlikleri istihbaratına çalışan iki ajan 

yakalandı. 

https://www.kurdstreet.com/خاص-إجتماع-سري-بين-المجلس-الوطني-الكور/
https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/kurt-ulusal-konseyi-ve-pyd-arasinda-paris-te-gizli-toplanti
https://www.superhaber.tv/cumhurbaskani-erdogandan-anzak-gunu-mesaji-haber-192757
https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/sok-iddia-abd-pyd-ye-cok-nitelikli-silahlar-verdi
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Milli İstihbarat Teşkilatı (MİT) ve İstanbul Emniyeti'nin İstanbul'da yaptıkları ortak operasyonla yakalanan iki 

BAE ajanı, sorgularında Birleşik Arap Emirlikleri'ne çalıştıklarını itiraf etti. 

Yakalanan kişilerden birinin Cemal Kaşıkçı soruşturmasıyla bağlantılı bir kişiyle telefon görüşmesi yaptığı da 

ortaya çıktı. 

İddiaya göre, "Prens Selman ve ortağı Birleşik Arap Emirlikleri’nin (BAE), Türkiye, Katar ve birkaç ülkede, 

ülkeleri yönetilmez hale getirmek için bu ülkelerde yeni medya organları kuracakları" ihbarı yapıldı. 

İşte , Türkiye'de son dönemde medya sektöründe yaşanan hareketlilik dikkate alındığında oldukça önem kazanan 

o iddialar; 

- Casus operasyonunun tam deşifresi 

Ekim ayının ikinci haftası.. Cemal Kaşıkçı’nın Suudi Arabistan’ın İstanbul başkonsolosluğunda canice 

öldürüldüğünün ortaya çıkmasından sadece birkaç gün sonra.. Bir İngiliz vatandaşı Türkiye’nin Londra 

Büyükelçiliği’ne gelerek Kaşıkçı ile ilgili anlatacağı bazı şeyler olduğunu ve soruşturmanın aydınlatılması için 

bunları paylaşmak istediğini söyler. İngiliz konuk görüşme odasına alınır. Anlattıkları Ankara’ya "gizli" gizlilik 

dereceli kripto olarak gönderilmek için bir bir not edilir. 

İngiliz konuğun Kaşıkçı ile ilgili anlattıkları mesleki bilgiler ve arkadaşlık hikayeleridir. Ancak verdiği bir bilgi 

odada bulunanların dikkatini çeker. Sözkonusu olan Kaşıkçı ile Bay İngiliz’in cinayetten iki hafta önce yaptıkları 

bir yazışmadır. 

Bir örneği Ankara’ya ulaştırılan bu maillere göre Kaşıkçı, İngiliz dostuna mealen şunları söylemektedir: Prens 

Selman ve ortağı Birleşik Arap Emirlikleri’nin (BAE), Türkiye, Katar ve birkaç ülkede, ülkeleri yönetilmez hale 

getirmek, başarabilirlerse yönetimleri devirmek için bir dizi faaliyete girişeceğini öğrendim. Bunun için yurtdışı 

ve yurtiçindeki bazı medya organlarını da kullanacaklar. Bu ülkelerde yeni medya organları kuracaklar. Bunun 

için büyük bir bütçe ayırmışlar. 

İngiliz konuk bu maili gösterdikten sonra odadakilere “Acaba maillerimiz mi izleniyor? Bu yüzden mi öldürüldü” 

diye sorar. 

Ekim ayında, Kaşıkçı cinayetinden yine birkaç gün sonra BAE’den bir şahıs Türkiye’ye giriş yapar. İsminin baş 

harfleri S.S.’dir. Filistin kökenli olan S.S. MİT Başkanlığı tarafından takibe alınır. Şahıs, Türkiye’de mukim 

yabancı kişi ve öğrencilerle görüşmeler yapmaktadır. Bu kişilere Fetih hareketi, Hamas ve Müslüman Kardeşler 

ile ilgili sorular yöneltir. Bilgi toplamaya çalışır. S.S. eski bir patlayıcı uzmanıdır. Bir görüşmesinde “Yakında 

göreceksin, Muhammed Dahlan Filistin’in Başkanı olacak” der. Muhammed Dahlan ismini bir kenara not edelim. 

S.S.’ye yakın markaj devam eder. Geçtiğimiz ay şahsın yanına Bulgaristan’dan bir konuk gelir. Bu kişi Z.H.’dir. 

O da Filistin kökenlidir. Hakkında yapılan incelemede emekli bir istihbarat tümgenerali olduğu, Filistin 

yönetimince de arandığı bilgisi edinilir. Z.H. de patlayıcı uzmanıdır. İki şahıs bir süre daha izlenir daha sonra 15 

Nisan’da operasyon için düğmeye basılır. 

Yapılan aramalarda BAE’ne ait bir bankadan kendilerine gönderilen çekler ve yazışmalar bulunur. Bunun üzerine 

iki casus sorgularında BAE istihbaratı için çalıştıklarını kabul ederler. Amaçlarının “Türkiye karşıtı bir yapı 

oluşturmak, Türkiye’deki yabancı uyruklu şahıslar hakkında bilgi toplamak” olduğunu söylerler. BAE 

finansmanıyla Türkiye karşıtı faaliyet yürüten Dahlan’ın basın organları üzerinden yaptığı propaganda ile 

Türkiye’deki örtülü faaliyetleri de deşifre olur. 

Burada Dahlan için parantez açmak gerekiyor. Dahlan, BAE Veliaht Prensi Muhammed bin Zayed Al Nahyan ile 

yakın ilişki içerisinde. İsrail, Suud, BAE üçlüsünün, Mahmud Abbas’ın yerine Filistin Başkanı yapmak istediği 

isim. “Yüzyılın barış projesi” olarak soslanan Filistin’in parçalanması, Kudüs’ün İsrail’e verilmesi projesinin 

gönüllü uygulayıcısı olmak istiyor. Dahlan 15 Temmuz’da da FETÖ darbe girişiminin başarıya ulaşması için 

yoğun bir propaganda faaliyeti yürütmüştü. Türkiye’deki örtülü faaliyetlerine hız verdiği, memlekete “bomba 

uzmanı” casuslarını göndermesinden anlaşılıyor. Anlaşılan bölgeyi cehenneme çevirmek isteyenler 15 

Temmuz’da yarım kalan işgal girişimini -belki de kaos çıkararak- tamamlamak istiyor. Çünkü Türkiye onlar için 

tek engel. 

https://www.superhaber.tv/turk-medyasindaki-hareketlilik-ne-anlama-geliyor-haber-192754 

 

Letonya Tatar sürgününü soykırım olarak tanıyacak  

26 Nisan 2019 

Kırım Tatar Milli Meclisi (KTMM) Başkanı Refat Çubarov yaptığı açıklamada, “Letonya Parlamentosu Dışişleri 

Komitesi, 18 Mayıs 1944 Sürgününü Kırım Tatar halkına karşı yapılan soykırım eylemi olarak tanınması 

konusunun incelenmesiyle ilgili başvuru dilekçesini kabul etti. 16 Mayıs 2019 tarihinde Letonya Parlamentosu 

bu konuyu inceleyecek.” diye bildirdi.  

Kırım’ın Rusya tarafından işgal edilmesinden sonra Ukrayna’nın başkenti Kıyiv’de Ukrayna Başsavcılığı’na bağlı 

olarak kurulan Kırım Özerk Cumhuriyeti Savcılığı, 2016 yılında 1944 Kırım Tatar Sürgünü olayı ile ilgili 

soruşturma başlattı.Rus işgali altında bulunan Kırım’da işgalci güçler, 5 yıldan beri Kırım Tatarlarına sürgün 

kurbanlarını anmak için toplu etkinlikler ve mitingler düzenleme izni vermiyor.  

https://www.superhaber.tv/turk-medyasindaki-hareketlilik-ne-anlama-geliyor-haber-192754
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https://www.yenicaggazetesi.com.tr/letonya-tatar-surgununu-soykirim-olarak-taniyacak-231922h.htm 

S 

-400'den vazgeçsek dahi F-35'i vermemeye çalışacaklar/Köşe Yazısı Serdar Turgut  

27 Nisan 2019 

S-400 sadece bir bahane. 

Amerikan yönetimini İsrail her zamankinden çok daha güçlü bir şekilde yönlendiriyor. 

Çünkü bugüne kar buradaki evanjelist Neo-Con'lar hiç bu kadar etkin bir şekilde yönetime hakim olmamışlardı. 

Aralarında Washington’un Türkiye’ye en düşman isimlerinin de bulunduğu bu grup koşulsuz olarak İsrail'e ve 

onun çıkarlarına bağlı. 

Yönetim İsrail ve Suudi Arabistan işbirliği ile bölgede kurulmasına çalışılacak yeni düzenin planını Jared 

Kushner’e yazdırdı. 

O plan öyle adaletsiz ve haksızlıklarla dolu ki tepki olur diye açıklanması sürekli erteleniyor. 

İlk önce Ramazan ayından önce açıklanacaktı sonra da Ramazan'ın bitmesinin beklenmesine karar verildi. 

İsrail Amerika’ya yaptırdığı plana Türkiye’nin karşı durmasından çekiniyor. 

Bunu güçlü bir Türkiye’nin yapmasını hiç istemiyor. 

Ve İsrail F-35’leri alacak Türkiye’nin daha da güçleneceğini bildiğinden, "Ne olursa olsun bunları Türkiye’ye 

vermeyin" diyor yönetime. S-400 bağlamında F-35 teslimat işi bu yüzden çıkmaza sokuldu. Ama biz S-400’leri 

almaktan vazgeçsek dahi İsrail ve buradaki evanjelist Neo-Con işbirliği bunu başka şeyler uydurarak engellemeye 

çalışacak. Amaçları ne olursa olsun Türkiye daha güçlenmesin ve F-35’ler de verilmesinden ibaret. 

Bize çıkarılan ekonomik zorlukları da bu bağlamda ele alıp değerlendirmekte yarar var. 

https://www.haberturk.com/yazarlar/serdar-turgut-2025/2444278-s-400den-vazgecsek-dahi-f-35i-vermemeye-

calisacaklar-nedenini-aciklayayim-isterseniz 

 

No: 115,  Portekiz Parlamentosunun 1915 Olaylarına İlişkin Açıklaması Hk.  

27 Nisan 2019 

Portekiz Parlamentosu’nun 1915 olayları hakkında 26 Nisan 2019 tarihinde yaptığı açıklamayı reddediyoruz.  

Tarihi siyasallaştıran, uluslararası hukuku ve Avrupa hukukunu hiçe sayan bu tür yaklaşımlar asla kabul edilemez. 

Portekiz Parlamentosu’ndan iç siyasi saiklerle gerçekleri çarpıtmak yerine tarihi gerçeklere, arşiv kayıtlarına ve 

hukuka saygı göstermesini bekliyoruz. 

http://www.mfa.gov.tr/no_115_-portekiz-parlamentosunun-1915-olaylarina-iliskin-aciklamasi-hk.tr.mfa 

 

“Türkiye'nin Irak ve Suriye kaynaklı terör tehditlerine karşı aldığı önlemlerin ve yaptığı operasyonların 

meşruiyeti tartışılmaya açık değildir” 

27 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, AK Parti 28. İstişare ve Değerlendirme Toplantısı'nda yaptığı konuşmada, “Suriye'de 

müttefiklik ilişkimize asla yakışmayacak politikalar izleyen Amerika ile S-400 meselesinde de ciddi görüş 

ayrılıkları içindeyiz. Türkiye'nin Irak ve Suriye kaynaklı terör tehditlerine karşı aldığı önlemlerin ve yaptığı 

operasyonların meşruiyeti tartışılmaya açık değildir” dedi. 

“ERMENİ TEHCİRİ NE BİR SOYKIRIMDIR NE DE BÜYÜK FELAKETTİR” 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’yi uluslararası alanda sıkıştırılmak için kullanılan araçlardan birinin de Ermeni 

meselesi olduğunun altını çizerek, Türkiye’nin bu konuda pek çok devletin ve toplumun aksine utanacak bir 

geçmişi olmadığını, Türk milletinin bin yıllık yurdu olan Anadolu’da hep ahlakı, vicdanı, irfanı, imanı ve gücünü 

bunlardan alan yüreği ve bileğiyle var olduğunu, büyüdüğünü ve mücadele ettiğini anlattı. 

Ermeni tehcirinin bir asır önce büyük acıların önüne kesmek için başvurulan bir yöntem bir hicret olduğunu 

söyleyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerini şöyle sürdürdü: “Şayet Ermenilere karşı iddia edildiği gibi bir yola 

başvurmuş olsaydık, bugün Avrupa’dan Amerika’ya, Kuzey Afrika’dan Kafkasya’ya kadar geniş bir alanda 

yaşayan milyonlarca Ermeni’den söz edilemezdi. Tehcir dönemin zor şartlarında bir keyfiyet değil, bir mecburiyet 

olarak uygulandığı için elbette ciddi sıkıntılar ve acılar yaşanmıştır. Ama tüm bunların konuşulacağı, tartışılacağı, 

hakikatlerin aranacağı yer ülkelerin parlamentoları veya yönetim binaları değildir. Bu hakikatlerin aranacağı yer 

arşivlerdir, bunu yapacak olan da tarihçilerdir, bilim insanlarıdır. Bizim arşivlerimiz her konuda olduğu gibi 

Ermeni meselesi hususunda da tüm araştırmacılara açıktır. Hodri meydan üçüncü ülkelerde varsa onlar da açsınlar, 

onlar da bu çalışmaları yaptıralım, ama gelmiyorlar. Ermeni tehciri ne bir soykırımdır ne de büyük felakettir. Bu 

sadece bir asır öncesinin gerçekten çok sıkıntılı şartlarında yaşanmış acı bir olaydan ibarettir. Türkiye’yi 

suçlayanlara sadece ve 1. ve 2. Dünya Savaşlarında 70 milyon insanın ölümünden sorumlu olduklarını 

hatırlatıyoruz. Fransa Cumhurbaşkanı Sayın Macron önce bu işleri öğrenmesi lazım, bu işleri bilmiyor. Ve yanlış 

kılavuz seçtiği için yanlış konuşuyor. Fransa’da 700 bin Ermeni var diye onlara mesaj vermek Bay Macron seni 

kurtarmayacak. Önce siyasette dürüst olmayı öğren, siyasette dürüst olmadıkça kazanman mümkün değil, 

kaybedeceksin.” 

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/letonya-tatar-surgununu-soykirim-olarak-taniyacak-231922h.htm
https://www.haberturk.com/yazarlar/serdar-turgut-2025/2444278-s-400den-vazgecsek-dahi-f-35i-vermemeye-calisacaklar-nedenini-aciklayayim-isterseniz
https://www.haberturk.com/yazarlar/serdar-turgut-2025/2444278-s-400den-vazgecsek-dahi-f-35i-vermemeye-calisacaklar-nedenini-aciklayayim-isterseniz
http://www.mfa.gov.tr/no_115_-portekiz-parlamentosunun-1915-olaylarina-iliskin-aciklamasi-hk.tr.mfa
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“AMERİKA İLE S-400 MESELESİNDE DE CİDDİ GÖRÜŞ AYRILIKLARI İÇİNDEYİZ” 

Amerika'nın uluslararası ticaretten nükleer silahlanmaya kadar geniş bir alanda küresel sistemi sarsan adımlarının 

etkilerinin sürdüğüne işaret eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerini şöyle sürdürdü: “Suriye'de müttefiklik 

ilişkimize asla yakışmayacak politikalar izleyen Amerika ile S-400 meselesinde de ciddi görüş ayrılıkları 

içindeyiz. Türkiye'nin Irak ve Suriye kaynaklı terör tehditlerine karşı aldığı önlemlerin ve yaptığı operasyonların 

meşruiyeti tartışılmaya açık değildir. Buna rağmen Amerika'nın ısrarla bölücü terör örgütüyle birlikte hareket 

etmeye kalkmasını, güvenliğimizi güçlendirmeye ve çeşitlendirmeye yönelik tasavvurlarımıza karşı çıkmasını 

üzüntüyle takip ediyoruz. Kim ne derse desin, bizim için asıl önemli olan ülkemizin ve milletimizin istiklali ve 

istikbalidir. Bu uğurda 15 Temmuz'da canını ortaya koymuş bir millet olarak, Suriye'deki terör bataklığını 

kurutmaya yönelik adımları atmayı, S-400 ve benzeri güvenlik tahkimatlarını yapmayı da sürdüreceğiz. Şu şöyle 

demiş, bu böyle demiş, hepsi bir kenara. Biz ne diyoruz o önemli.” 

Türkiye’nin Avrupa Birliği müzakereleriyle ilgili çok kan kaybettiğini sözlerine ekleyen Cumhurbaşkanı 

Erdoğan, Türkiye’ye verilen sözlerin yerine getirilmesini sabırla beklediklerini yineledi. 

“KUDÜS’ÜN TARİHİ BU MÜBAREK ŞEHRE KİRLİ ELLERİNİ UZATANLARIN ACI AKIBETLERİYLE 

DOLUDUR” 

Bölgenin kanayan yarası Filistin ve Kudüs meselesinin son dönemde yine alevlendiğini, İsrail’in hak, hukuk, 

adalet, ahlak tanımaz uygulamaları sebebiyle bölgenin âdeta barut fıçısına çevrildiğini vurgulayan 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Kudüs mahremiyetine her fırsatta el uzatan, Filistin topraklarını işgal eden, son olarak 

Golan Tepelerini ilhak eden İsrail yönetimi bu tehlikeli politikalardan derhal vazgeçmelidir. Golan Tepeleri 

Suriye’nindir İsrail’in değil” uyarısında bulundu. 

“Kudüs’ün tarihi bu mübarek şehre kirli ellerini uzatanların acı akıbetleriyle doludur” diyen Cumhurbaşkanı 

Erdoğan, tarihi tekerrür ettirmenin hiç kimseye faydasının dokunmayacağını, Filistinlilerin haklarını ve 

özgürlüklerini teminat altına alan Doğu Kudüs’ü de bu ülkenin başkenti olarak tanıyan kapsamlı bir anlaşmaya 

varılana kadar bu sorunların çözülmeyeceğini kaydetti. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Libya’nın da bölgedeki sorunlu topraklardan biri olduğuna dikkati çekerek, Türkiye’nin 

Libyalıların yanında dimdik duracağını, Libya’yı yeni bir Suriye’ye dönüştürmek isteyenlerin heveslerini 

kursaklarında bırakmak için tüm imkânları seferber edeceklerini bildirdi. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105152/-turkiye-nin-irak-ve-suriye-kaynakli-teror-tehditlerine-karsi-

aldigi-onlemlerin-ve-yaptigi-operasyonlarin-mesruiyeti-tartisilmaya-acik-degildir- 

 

 
 

No: 116, Sayın Bakanımızın 28-29 Nisan 2019 Tarihlerinde Irak’ı Ziyareti Hk. 

27 Nisan 2019 

Sayın Bakanımızın ziyareti çerçevesinde, terörle mücadele ve Irak’ın yeniden imarı başta olmak üzere, ikili 

ilişkilerimizin tüm veçhelerinin ele alınması ve bölgesel meselelerin istişare edilmesi öngörülmektedir. Sayın 

Bakanımız ziyaret sırasında Irak’ın asli unsurlarından Türkmen toplumunun temsilcileriyle de bir araya gelecektir. 

http://www.mfa.gov.tr/no_116_-sayin-bakanimizin-irak-i-ziyareti-hk.tr.mfa  

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105152/-turkiye-nin-irak-ve-suriye-kaynakli-teror-tehditlerine-karsi-aldigi-onlemlerin-ve-yaptigi-operasyonlarin-mesruiyeti-tartisilmaya-acik-degildir-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105152/-turkiye-nin-irak-ve-suriye-kaynakli-teror-tehditlerine-karsi-aldigi-onlemlerin-ve-yaptigi-operasyonlarin-mesruiyeti-tartisilmaya-acik-degildir-
http://www.mfa.gov.tr/no_116_-sayin-bakanimizin-irak-i-ziyareti-hk.tr.mfa
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Suriyeliler; Yeni Bir Kavimler Göçü Mü? /Cahit Armağan DİLEK 

27 Nisan 2019 

…100 bin Suriyeli sığınmacı olarak belirlenen kırmızı çizgi kısa sürede aşıldı, hem de 50 katı yani 50 kırmızı 

çizgi aşıldı. … Öyle arttı ki Suriye sınırına yakın illerimizde  Suriyeli sığınmacıların artan demografik 

yoğunluğuyla tabiri yerindeyse küçük Suriye, onların Suriye'de boşalttığı yerlerde ise PKKistan oluşuyor. 

Türkmenleri, Arapları Suriye kuzeyinden süren PKK/PYD onların topraklarına, kaynaklarına el koydu, kendi 

yönetimini oluşturdu. PKK/PYD'nin hiç istemeyeceği şeylerin başında Türkiye'deki Suriyeli sığınmacıların geri 

dönmesi geliyor. Çünkü dönerlerse şimdi işgal ettikleri toprakları, el koydukları kaynakları, kurdukları yönetimi 

kaybedecekler. Belki de bunun için PKK/PYD'yi destekleyen Batılı güçler, uluslararası kuruluşların hepsi Suriyeli 

sığınmacıların Türkiye'ye entegre edilmesi projelerini peşpeşe Türkiye'ye dayatıyorlar. Bunların kabul 

edilmesinde de başarılı oluyorlar. Çünkü Türkiye'de iktidar iç politika hesaplarıyla Suriyeli sığınmacıların 

Türkiye'de kalmasına yeşil ışık yakıyor, hatta daha da ileri gidip vatandaşlık ümidi veriyor, Türk vatandaşlarının 

önüne geçen imtiyaz uygulamaları yapıyor. Suriyelilere harcandığı ifade edilen en az 37 milyar doların 

Türkiye'nin şuanda içine düştüğü ekonomik krizin derinleşmesinde büyük etkisi olduğunu artık bütün uzmanlar 

söylüyor. Eğitim seviyeleri düşük olan, Türkiye'de eğitim imkanı bulamayan Suriyeliler suç ve terör örgütlerinin 

eline düşüyor. 10 yıl içinde her 13 kişiden birinin Suriyeli olacağı bir Türkiye'den bahsediyoruz. Türk milletinin 

içine kama gibi sokulan ikinci bir milletten bahsediyoruz. Devlettin ve milletin birliği ve bütünlüğüne yönelen, 

ortadan kaldıran tehditten bahsediyoruz. /Prof. Ümit Özdağ'ın da dediği gibi Türk milletinin son bin yılda 

karşılaştığı 1095 Haçlı seferleri, 1402 Ankara Savaşı sonrası Fetret Dönemi, 1918 Mondros Mütarekesiyle 

başlayan işgallerden sonraki dördüncü büyük tehdit Suriyeli sığınmacılar. Etkisi ve sonuçlarıyla adeta yeni bir 

kavimler göçü…  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/suriyeliler-yeni-bir-kavimler-gocu-mu-51694yy.htm 

 

Bakan Çavuşoğlu’ndan Irak’ta önemli açıklamalar 

28 Nisan 2019 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan'ın yıl sonuna doğru 4'üncü Yüksek 

Düzeyli Stratejik İşbirliği Konseyi Toplantısı için Irak'a gideceğini bildirdi. 

Bakan Çavuşoğlu ve Irak Dışişleri Bakanı Muhammed Ali el-Hekim, Irak'ın başkenti Bağdat'ta görüşmelerinin 

ardından ortak basın toplantısı düzenledi.      

Irak'ta bulunmaktan duyduğu memnuniyeti dile getiren Çavuşoğlu, mevkidaşı Hekim'le Türkiye ve Irak 

arasındaki ikili ilişkileri tüm boyutlarıyla ele aldıklarını ve bölgesel konularda görüş alışverişinde bulunduklarını 

ifade etti.       

Çavuşoğlu, ikili ilişkileri daha da geliştirmek için birlikte çalışmaya devam edeceklerini belirterek, Irak 

Cumhurbaşkanı Berhem Salih'in bu yıl Ankara'ya yaptığı ziyarette alınan kararların uygulanması için birlikte 

çalıştıklarını vurguladı.   

İlerleyen süreçte Irak Başbakanı Adil Abdulmehdi'yi Türkiye'de ağırlamaktan memnuniyet duyacaklarını 

söyleyen Çavuşoğlu, "Ayrıca, bu yılın sonuna doğru Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan da 4'üncü Yüksek 

Düzeyli Stratejik İşbirliği Konseyi Toplantımızı da gerçekleştirmek üzere Irak'ı ziyaret edecek. Bu ziyaretlerin ön 

hazırlıklarını bugün kardeşim Hekim ile yapmış bulunmaktayız." dedi.      

Çavuşoğlu, bölgesel konularda Irak ile Türkiye'nin görüşlerinin örtüştüğünün altını çizdi.      

Kazakistan'ın başkenti Nur Sultan'da düzenlenen Suriye konulu 12. Garantörler Toplantısı'nda Irak ve Lübnan'ın 

gözlemci ülke olarak davet edilmesi kararı aldıklarını belirten Çavuşoğlu, bölgedeki önemli ülkelerden biri olan 

Irak'ın Suriye konusunda yapıcı rol oynayacağı temennisinde bulundu.        

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bakan-cavusoglundan-irakta-onemli-aciklamalar-41196654 

 

TBMM Başkanı Şentop'tan tepki: Fransa’nın bu konuyu istismar eden siyasetçileri var 

28 Nisan 2019 

CNN TÜRK'te yayınlanan Hakan Çelik ile Hafta Sonu programının konuğu olan TBMM Başkanı Mustafa Şentop, 

batılı ülkelerin 1915 olaylarına ilişkin istismarlarına tepki göstererek, "Türkiye’ye ait olan arşivleri bütün 

dünyadaki tarihçilere açtığını, aynı şekilde Ermenistan’ın da arşivlerini açması gerektiğini söylüyoruz. Fransa’nın 

bu konuyu istismar eden siyasetçileri var. Bazı lobiler, bazı çevreler var" dedi. 

Türkiye bu konuda elinden geleni, yaptı yapmaya devam ediyor edecek. Daha farklı yöntemler geliştirilmesi de 

lazım. 

Türkiye bu konunun parlamentoların, siyasetçilerin işi olmadığını söylüyor.Parlamentoların karar vereceği bir 

mesele olmadığını söylüyor. Bu konunu tarihçilerin bilim adamlarının işi olduğunu söylüyor. Türkiye’ye ait olan 

arşivleri bütün dünyadaki tarihçilere açtığını aynı şekilde Ermenistan’ın da arşivlerini açması gerektiğini 

söylüyoruz. Fransa’nın bu konuyu istismar eden siyasetçileri var. Bazı lobiler bazı çevreler var.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/suriyeliler-yeni-bir-kavimler-gocu-mu-51694yy.htm
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bakan-cavusoglundan-irakta-onemli-aciklamalar-41196654
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En son ben de sanıyorum üç hafta kadar önceydi Antalya’da NATO toplantısında bir Fransız aslen kendisi Tunus 

kökenli, 2012’de Fransız vatandaşlığı almış ailesi halen Tunus’ta bir hanımefendi, kendisinin Paris belediye 

başkanlığı gibi bir hedefi olduğu ve her toplantıda medyatik şovlar yaptığı bana söylenmişti. Orada buna benzer 

şeyler söyledi. Üç cümle kurabiliyor dördüncü cümlesi yok. Neden çünkü siyasetçinin işi değil bilmek zorunda 

da değil. Bir kanaatiniz olabilir ama meseleyi bu kanaat üzerine inşa edemezsiniz. Türkiye’nin bu konuda farklı 

dillerde yayın yapması bir takım tartışma programlarıyla Türkiye’nin görüşünün anlatılması gerektiğini 

düşünüyorum. 

YENİ SİSTEM DÜNYADA HANGİ ÜLKENİN SİSTEMİNE BENZİYOR 

Fransa’daki yarı başkanlık esasen tam benzemiyor. ABD’yi esas alan bir çalışmaydı. Modelimiz 2013 yılında 

hazırlanmış çalışmayı esas alan hükümet modeliydi. Trump gelene kadar ideale yakın bir sistem olarak 

niteleniyordu ABD sistemi. Siyasi aktörler hesaba katmadan değerlendirme yapmak yanlış olur. Siyasi aktörler 

ve siyasi konjonktür bütün sistemlerde farklı tablolar ortaya koymuştur. Siyasi aktör sistem ne olursa olsun farklı 

bir istikamet verebiliyor. TBMM bütün farklı görüşlerin temsil edildiği bir yer. Yürütme öyle değil. Temel mesele 

şu siyasetin zaman zaman gerginleştiği ciddi tartışmalara neden olduğu doğrudur. Seçim öncesi görülüyor genelde 

bu durum. Ama seçim bitikten sonra gerçek gündeme dönmek gerekiyor. Kendimizi ayrıştırmak değil katkı 

sunmak önemlidir. 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/tbmm-baskani-sentop-acikladi-100-yil-icin-onemli-hazirlik-41196656 

 

Alman siyasetçiden Türkiye çıkışı  

28 Nisan 2019 

AP seçimlerinde Avrupa Halk Partisi'nin liste başı adayı Alman siyasetçi Manfred Weber, Türkiye ile ilişkilerde 

'en çok dürüstlüğe ihtiyaç var' dedi ve üyelik müzakerelerinin sonlandırılması gerektiğini tekrarladı. "Bu nedenle 

Türkiye'nin AB'nin üyesi olabileceğine inanmıyorum” diyen Alman politikacı, "Ortaklık, dostluk istiyoruz ama 

Türkiye ile üyelik müzakerelerini sonlandırmamız gerek" diye konuştu. Alman siyasetçi, Atina'da seçim 

kampanyasını başlatması dolayısıyla yaptığı konuşmada da Türkiye'nin 'hiçbir zaman AB üyesi olamayacağını' 

söylemişti.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/alman-siyasetciden-turkiye-cikisi-232164h.htm 

 

Gizli rapor ortaya çıktı 

28 Nisan 2019 

Almanya'da Anayasayı Koruma Teşkilatı, ülkedeki şiddet eğilimli aşırı sağcıların teşkil ettiği tehlikenin giderek 

büyüdüğü uyarısında bulundu. Welt am Sonntag gazetesinin haberine göre, Federal Anayasayı Koruma 

Teşkilatı'nın hazırladığı gizli bir rapora göre, aşırı sağcı çevrelerin farklı akımları içinde terörist eğilimler artıyor. 

Ayrıca aşırı sağcı çevreler içinde organize olmamış sağcılar arasında da terörist eğilimler ve şiddet 

potansiyellerinin gözlemlendiği kaydediliyor./ Ayrıca potansiyel suçluların toplandığı ve tanınmış daha büyük 

aşırı sağcı örgütlerin, aşırı sağ çevrelerde pek nüfuzunun bulunmadığı vurgulanıyor. Raporda, sağcı terörist 

görüşlerin özellikle mülteciler, göç ve İslam konularından beslendiği kaydediliyor. 

https://odatv.com/gizli-rapor-ortaya-cikti-28041909.html 

 

Almanya'da 'İç savaş senaryosu'  

28 Nisan 2019 

Aşırı sağcıların iletişimlerini öncelikle internet üzerinden sağladıklarına işaret edilen raporda, "Resmi makamlar, 

aşırı sağcıların iç savaş senaryosuna ve kaygı duyulan kamu düzeninin çökmesine hazırlandıklarına ilişkin ipuçları 

buldu." denildi.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/almanyada-ic-savas-senaryosu-232228h.htm 

 

En kötü senaryolar henüz gerçekleşmedi/Sinan Baykent 

29 Nisan 2019 

İtalya’nın başkenti Roma’nın yaklaşık 70 kilometre doğusunda bulunan Collepardo kasabasındaki Certosa di 

Trisulti Manastırı uzunca bir zaman için İtalyan monarşisinin önde gelen kutsal mekânlarındandı. 1204 yılında 

civar mağaralardan birinde Hz. Meryem’in belirdiği iddiaları üzerine Ortaçağ’ın en kudretli Papa’sı addedilen III. 

İnnocentius’un talimatıyla inşa edilen manastırın 21.yüzyıldaki işlevi şimdiden çok daha farklı ve karmaşık 

olacağa benziyor. 

Dünyanın geri kalanından bütünüyle tecrit edilmiş gözlerden ırak bu devasa manastır bundan böyle ABD Başkanı 

Donald Trump’ın eski kampanya yöneticisi Steve Bannon ile ortağı Benjamin Harnwell’in inisiyatifiyle kurulan 

“Hristiyanî-Yahudi Değerler Akademisi”nin karargâhı olarak kullanılacak. Söz konusu manastır önümüzdeki yaz 

itibariyle Bannon'un deyimiyle bir "Gladyatör Okulu" olarak işleyecek. 

Bannon-Harnwell ikilisi özellikle İsviçreli milyarderlerlerin – ki aralarında popülist UDC'nin (“Union 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/tbmm-baskani-sentop-acikladi-100-yil-icin-onemli-hazirlik-41196656
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/alman-siyasetciden-turkiye-cikisi-232164h.htm
https://odatv.com/gizli-rapor-ortaya-cikti-28041909.html
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/almanyada-ic-savas-senaryosu-232228h.htm
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Démocratique du Centre”, Demokratik Merkez Partisi) eski lideri Christoph Blocher de var – cömert bağışlarıyla 

kurulan merkezde Avrupa popülistleri için bürokrasi-medya-STK üçgenine yönelik "insan yetiştireceklerini" 

ifade ediyor. 

…Özellikle 11 Eylül saldırılarından sonra düşünsel planda hareketlenmeye başlayan sağ popülizm, Suriye savaşı 

ve DAEŞ’in ortaya çıkışıyla birlikte iyiden iyiye ivme kazanarak Avrupa’da ciddi bir toplumsal taban üzerinde 

hâkimiyet kurmayı başardı…/Bannon çok mahir bir örümcek misali bütün Avrupa’da ağlarını örmüş vaziyette. 

2018 yılının sonbaharında Brezilya’da mevcut Devlet Başkanı Jair Bolsonaro’nun seçim kampanyasını şahsen 

yöneten Bannon’un kısa vadedekiyeni hedefinde ise 26 Mayıs tarihinde düzenlenecek olan Avrupa Parlamentosu 

seçimleri var…/bugün Bannon eliyle örgütlenen “Popülist Enternasyonal”in henüz başlarındayız ve en kötü 

senaryolar henüz gerçekleşmedi. Steve Bannon, Certosa di Trisulti Manastırı’nda bu yaz başlatacağı “Hristiyanî-

Yahudi Değerler Akademisi” vasıtasıyla Hitler Almanya’sının “Nationalpolitische Erziehungsanstalten" (Ulusal 

Siyasal Eğitim Enstitüleri – kısaca NAPOLA) kurumunu yeniden canlandırmak niyetinde gibi duruyor 

https://odatv.com/en-kotu-senaryolar-henuz-gerceklesmedi-29041930.html  

 

 
Türkiye'nin yeni taarruz helikopteri vitrine çıkıyor 

29 Nisan 2019 

Kamuoyunda Atak-2 olarak da bilinen Ağır Sınıf Taarruz Helikopteri, ilk kez IDEF'19'da vitrine çıkacak. TUSAŞ, 

sözleşmenin imzasının üzerinden geçen yaklaşık 2 aylık sürede helikopterin tam boy modelini hazırladı. Bir 

yandan helikopterin birebir ölçülerdeki modelini çalışan TUSAŞ, yoğun bir mesainin sonunda Ağır Sınıf Taarruz 

Helikopter 'mockup'ını IDEF'19'a yetiştirdi. 

ZORLU ŞARTLARDA ETKİN VE CAYDIRICI 

Ağır Sınıf Taarruz Helikopteri Projesi, Türk Silahlı Kuvvetlerinin (TSK) bu alandaki ihtiyacına yönelik olarak 

başlatıldı. 

Projeyle yüksek miktarda faydalı yük taşıyabilen, zorlayıcı çevresel etmenlere dayanıklı, ileri teknoloji hedef 

takip ve görüntüleme, elektronik harp, seyrüsefer, haberleşme ve silah sistemleriyle donatılmış, yüksek manevra 

kabiliyetine ve performansına sahip, etkin ve caydırıcı bir taarruz helikopterinin tasarlanarak üretilmesi 

planlanıyor. 

Projeyle ayrıca yerli sistem kullanımının azami seviyeye çıkarılması, tedarik güvenliği ve ihracat serbestliğinin 

sağlanması hedefleniyor. 

Ağır Sınıf Taarruz Helikopteri Projesi'nin yurt dışı bağımlılığın azaltılmasında, mevcut yurt içi projelerde edinilen 

bilgi birikimi ile yerli, milli ve yenilikçi çözümlerin hayata geçirilmesinde ve TSK'nin etkinliğinin artırılmasında 

önemli bir rol oynayacağı düşünülüyor. 

ATAK'IN 2 KATI KALKIŞ AĞIRLIĞI 

Geliştirilecek helikopter, mevcut Atak helikopterinin yaklaşık 2 katı kalkış ağırlığına sahip olacak ve bu alanda 

dünyada sadece iki örneği bulunan en üst sınıf taarruz helikopterleri arasında yerini alacak. Helikopterin ilk test 

uçuşunun 5 yıl sonra yapılması planlanıyor. 

10 ton sınıfındaki helikopter, 2 turboşaft motora sahip olacak ve bin 200 kilogramdan fazla faydalı yük taşıyacak. 

Tandem kokpitli helikopter, yüksek irtifa ve yüksek sıcaklık şartlarında görev yapabilecek. Helikopter, çevresel 

etmenlere dayanıklı, yüksek ileri hız limitine sahip olacak. 

https://odatv.com/en-kotu-senaryolar-henuz-gerceklesmedi-29041930.html
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Gelişmiş elektronik harp ve karşı tedbir sistemleri bulunacak helikopterde, yüksek kalibreli top, yeni nesil 2,75 

inç roket, uzun menzilli ve farklı güdüm sistemlerine sahip tanksavar füzeleri ile havadan havaya füze sistemleri 

olacak. 

https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038893437-turkiyenin-yeni-taarruz-helikopteri-vitrine-cikiyor/ 

 

Milli Savunma Bakanlığı yetkililerinden S-400 ve F-35'lere dair açıklama 

29 Nisan 2019 

Milli Savunma Bakanlığı yetkilileri S-400'lerle ilgili ilk sevkiyatın haziran ve temmuz aylarında yapılacağını, F-

35'lerin ise kasım ayında Türkiye'ye geleceğini bildirdi. Yetkililer, F-35'lerin Malatya'da konuşlandırılacağını 

ifade etti. 

FETÖ'DEN İHRAÇ EDİLEN ASKERLERİN SAYISI 

Yetkililer Türk Silahlı Kuvvetleri'nden (TSK) FETÖ ile mücadele kapsamında ihraç edilen askerlerin sayısına 

dair de bilgi verdi. 

Buna göre 15 Temmuz 2016'dan bu yana 16 bin 540 personel ihraç edildi, 6 bin 154 personel hakkında ise süreç 

devam ediyor. 

'150 EMEKLİ PERSONELİN RÜTBELERİ GERİ ALINDI' 

Olağanüstü hal (OHAL) uygulamasının sona ermesinden bu yana bakan onayı ile 1425 personel hakkında ihraç 

işlemi gerçekleştirildiği, 150 emekli personelin rütbelerinin geri alındığı ifade edildi. 

Bakanlık yetkilileri, yeni askerlik sistemiyle ilgili çalışmaların devam ettiğini, tekliflerin kanun taslağına 

konulduğunu ve bakanlıkların mutabık kalması durumunda Cumhurbaşkanlığı onayına sunulacağını aktardı. 

https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038894147-milli-savunma-bakanligi-yetkililerinden-s-400-ve-f-

35lere-dair-aciklama/  

 

Eski Musul Başkonsolosu Yılmaz: Dış politikada ciddi revizyona gidilmeli 

29 Nisan 2019 

Meclis’in diplomat kökenli milletvekillerinden Öztürk Yılmaz, Türkiye’nin dış politikada revizyona gitmesi 

gerektiğini belirtti. Yılmaz, Mısır ile ilişkilerin normalleştirilmesi, Şam yönetimiyle ilişkilerin gözden geçirilmesi, 

Suudi Arabistan ile siyasi tansiyonun düşürülmesi, BAE ile ilişkilerin düzeltilmesi gerektiğini söyledi. 

Eski Musul Başkonsolosu Bağımsız Ardahan Milletvekili Öztürk Yılmaz, TBMM’de yaptığı açıklamada 

Türkiye’nin izlediği dış politikaya ilişkin değerlendirmelerde bulundu. 

Dış politikada ciddi bir revizyona gidilmesi gerektiğini vurgulayan Yılmaz, şöyle devam etti: 

"Öncelikle bir kere Mısır'la ilişkilerin normalleşmesi lazım, düzeltmek lazım. Arap ülkeleri içinde öncü bir ülke 

ve ağırlığı olan bir ülke. Mısır'da rejim değişikliği ve ortaya çıkan kargaşayla ilgili söylenenler söylendi. Artık 

yeni bir sayfa açmak lazım, gerçeklerle yüzleşip Mısır’la siyasi ilişkileri çabucak, fazla zaman kaybetmeden 

düzeltmek lazım. İki, Suudi Arabistan ile siyasi tansiyonu düşürmek lazım. Bu konuda da ciddi sıkıntı var. Üç, 

Birleşik Arap Emirlikleri ile ilişkileri düzeltmek lazım. Dört, Şam yönetimiyle mutlaka ilişkileri yeniden gözden 

geçirmek lazım.” 

Türkiye’nin ABD ile ilişkilerindeki gerginliğe dikkat çeken Öztürk Yılmaz, “Bizim ABD ile mevcut sorunlar ve 

Türkiye’nin hassasiyetlerine dokunan sinir uçlarına dokunan ABD’nin yaklaşımı devam ediyor, bunu biliyoruz. 

Ama tansiyonu düşürmek için diyalog kanallarını açık tutmak ve yoğunlaştırmak ve ortak çıkar alanlarına 

yoğunlaşmak önem taşıyor” dedi. 

Öztürk Yılmaz, Türkiye-AB ilişkileri konusunda da, “Türkiye’nin AB üyelik perspektifi tamamen neredeyse 

unutulur hale gelmiştir. Bu konuda ciddi bir ilerleme olmayacağın realist bir bakış açısıyla görmek lazım, en 

azından şu konjonktürde. Ama tam üyeliğe, sadece o alana takılıp bir şekilde ilişkilerin gelişmesini engelleyecek 

mecralara sürüklenmemek önem taşıyor” diye konuştu. 

https://tr.sputniknews.com/columnists/201904291038894519-eski-musul-baskonsolosu-yilmaz-dis-politikada-

ciddi-revizyona-gidilmeli/  

 

Ukrayna basını: Erdoğan, Zelenskiy'e koruma tahsis etti, başka kimseye bu kadar ilgi gösterilmiyor 

29 Nisan 2019 

Ukrayna’da yeni devlet başkanı seçilen Zelenskiy, perşembe günü haftasonu Bodrum’da tatil yapacağını 

bildirmişti. Strana.ua sitesinin yerel polis kaynağına dayandırdığı haberine göre, Cumhurbaşkanı Erdoğan 

Zelenskiy için koruma tahsis etti. Kaynak “Otelde şimdi farklı ülkelerden yaklaşık 20 üst düzey devlet görevlisi 

bulunuyor, ancak kimse için bu kadar fazla alaka gösterilmiyor. Zelenskiy’nin yanındaki Erdoğan’ın tahsis ettiği 

korumalar çok ciddi. Zelenskiy restoranda akşam yemeği yerken gazeteciler fotoğraf çekmek istediğinde 

korumalar derhal engelledi” ifadelerini kullandı. 

https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038893220-ukrayna-basini-erdogan-zelenskiye-koruma-tahsis-

etti-baska-kimseye-bu-kadar-ilgi-gosterilmiyor/  

https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038893437-turkiyenin-yeni-taarruz-helikopteri-vitrine-cikiyor/
https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038894147-milli-savunma-bakanligi-yetkililerinden-s-400-ve-f-35lere-dair-aciklama/
https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038894147-milli-savunma-bakanligi-yetkililerinden-s-400-ve-f-35lere-dair-aciklama/
https://tr.sputniknews.com/columnists/201904291038894519-eski-musul-baskonsolosu-yilmaz-dis-politikada-ciddi-revizyona-gidilmeli/
https://tr.sputniknews.com/columnists/201904291038894519-eski-musul-baskonsolosu-yilmaz-dis-politikada-ciddi-revizyona-gidilmeli/
https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038893220-ukrayna-basini-erdogan-zelenskiye-koruma-tahsis-etti-baska-kimseye-bu-kadar-ilgi-gosterilmiyor/
https://tr.sputniknews.com/turkiye/201904291038893220-ukrayna-basini-erdogan-zelenskiye-koruma-tahsis-etti-baska-kimseye-bu-kadar-ilgi-gosterilmiyor/
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Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu Bağdat, Basra ve Erbil’de temaslarda bulunmak üzere 28-29 Nisan 

2019 tarihlerinde Irak’ı ziyaret etti. 

28-29 Nisan 2019 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, 

* 28 Nisan 2019 tarihinde Bağdat’ta Irak Dışişleri Bakanı Muhammet El Hekim’le bir görüşme gerçekleştirdi. * 

Irak’ın imarına taahhüt edilen 5 milyar doların DEAŞ’ın yıkıma uğrattığı bölgelerdeki stratejik altyapı 

projelerinde kullanılacağını, Türk şirketlerin de yeniden imar projelerinde yer alacağını ifade etti. *Aynı gün,  Irak 

Başbakanı Adil Abdülmehdi tarafından kabul edildi. * Türkiye-Irak ikili ticaret hacmini 20 milyar Dolar hedefine 

taşıyacağımızı ve PKK’nın Irak’ta kökünü kurutmak için birlikte mücadele edeceğimizi vurguladı. 

(Çavuşoğlu, Erbil Uluslararası Havalimanı'nda Irak Kürt Bölgesel Yönetimi (IKBY) Başbakanı Neçirvan Barzani, 

IKBY Hükümet Sözcüsü Safin Dizayi ve Türkiye'nin Erbil Başkonsolosu Hakan Karaçay ile diğer yetkililer 

tarafından karşılandı. http://www.hurriyet.com.tr/dunya/disisleri-bakani-cavusoglu-erbilde-41197262 ) 

* Irak Temsilciler Meclisi Türkmen Grubu Milletvekilleriyle de biraraya geldi. * Irak’ın kurucu unsuru ve üçüncü 

büyük etnik grubu Türkmen kardeşlerimizin güvenliği, hak ve çıkarlarının korunmasının temel önceliklerimizden 

olduğunu vurguladı. * Irak Temsilciler Meclisi Başkanı Muhammed Halbusi’yle de bir görüşme gerçekleştirdi. 

*su  yönetimi konusunda tecrübelerimizi Irak’la paylaşmaya hazır olduğumuzu ve Parlamentolarımız sayesinde 

ilişkilerimizin daha da güçleneceğini ifade etti. * Bağdat’tan ayrılmadan önce Büyükelçiliğimizin yakında 

açılacak olan yeni hizmet binasını da ziyaret etti. 

* Bağdat ziyaretini tamamladıktan sonra Basra’ya geçti. Basra Valisi Esad el İdani ve Basra aşiretlerinin önde 

gelenleriyle görüşmeler gerçekleştirdi. Konumu ve doğal kaynaklarıyla Basra’nın Irak’ın ekonomik başkenti 

olduğunu ve Türkiye’den Basra’ya ticaret koridoru tesis edeceğimizi ifade etti. Basra ziyaretinin ardından Erbil’e 

geçti. 

* 29 Nisan 2019 tarihinde Irak Türkmen Cephesi temsilcileriyle biraraya geldi.* Irak’ın üçüncü, IKB’nin ise ikinci 

büyük etnik grubu olan Türkmen kardeşlerimizin hem Irak hem IKB’de yönetimde temsil edilmesi gerektiğini 

vurguladı.*Aynı gün IKBY Güvenlik Konseyi Başkanı Mesrur Barzani’yle de bir görüşme gerçekleştirdi. * PKK, 

DEAŞ ve FETÖ terör örgütleriyle mücadeleye birlikte odaklanacağımızı ve IKBY’yle ticari ve yatırım 

ilişkilerimizi artıracağımızı ifade etti. *Bilahare IKBY Başbakanı Neçirvan Barzani’yle de bir görüşme 

gerçekleştirdi. * Ovaköy’de ikinci sınır kapısı açılmasının hem Irak hem IKB için yararlı olacağını vurguladı ve 

işadamlarımızın faaliyetlerini desteklediğimizi ifade etti. *Son olarak IKBY Başbakan Yardımcısı Kubat 

Talabani’yle de biraraya geldi. 

Sayın Bakanımız Irak’ın tüm bölgeleri ve gruplarıyla ilişkilerimiz ilerlediğini ve özel sektör ve işadamlarımızla 

Süleymaniye‘de de daha görünür olacağımızı vurguladı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-irak-i-ziyareti-28-04-2019.tr.mfa 

 

 
Bakan Çavuşoğlu, IKBY Başbakanı Neçirvan Barzani ile görüştü 

29 Nisan 2019 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, Irak'taki temasları kapsamında Irak Kürt Bölgesel Yönetimi (IKBY) 

Başbakanı Neçirvan Barzani ile bir araya geldi. Başkent Bağdat ve Basra temaslarının ardından Erbil'e gelen 

Çavuşoğlu, IKBY Başbakanlık konutunda Barzani ile basına kapalı ikili ve heyetler arası görüşme gerçekleştirdi.  

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/disisleri-bakani-cavusoglu-erbilde-41197262
http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-irak-i-ziyareti-28-04-2019.tr.mfa
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Bakan Çavuşoğlu, daha sonra Barzani'nin, onuruna vereceği öğle yemeğine katılacak.  

Erbil'deki temasları kapsamında Çavuşoğlu, IKBY Güvenlik Ajansı Müsteşarı Mesrur Barzani ve Türkmen siyasi 

temsilcilerle bir araya gelmişti. Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu, dün Bağdat'ta Irak Başbakanı Adil Abdulmehdi, 

mevkidaşı Muhammed Ali el-Hekim, Meclis Başkanı Muhammed el-Halbusi ve Türkmen milletvekilleriyle bir 

araya gelmiş, daha sonra Basra'da Vali Esad el-İdani ile görüşme gerçekleştirmişti. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/bakan-cavusoglu-ikby-basbakani-necirvan-barzani-ile-gorustu-41197748 

 

Dışişleri Bakanı Çavuşoğlu, Slovakya yolcusu 

29 Nisan 2019 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, V4+Türkiye Dışişleri Bakanları 4. Toplantısı”na katılmak ve ikili temaslarda 

bulunmak üzere 29-30 Nisan 2019 tarihlerinde Slovakya’da bulunacak. 

Dışişleri Bakanlığı'ndan Bakan Çavuşoğlu'nun ziyaretine ilişkin şu açıklama yapıldı: 

"Sayın Bakanımız, Vişegrad Grubu (V4) Dönem Başkanı Slovakya’nın davetine icabetle, “V4+Türkiye Dışişleri 

Bakanları 4. Toplantısı”na katılmak ve ikili temaslarda bulunmak üzere 29-30 Nisan 2019 tarihlerinde 

Slovakya’yı ziyaret edecektir." 

"Sayın Bakanımızın Slovak, Çek, Polonyalı ve Macar muhataplarıyla biraraya geleceği V4+Türkiye toplantısında, 

Türkiye-AB ilişkilerinin yanı sıra Ortadoğu’daki güncel gelişmeler ile terörle mücadele ve düzensiz göç dahil 

olmak üzere çeşitli uluslararası meselelerin ele alınması öngörülmektedir." 

"Sayın Bakanımız ziyaret vesilesiyle ayrıca, Slovakya Dışişleri ve Avrupa İşleri Bakanı Sayın Miroslav Lajčák’la 

ikili bir görüşme gerçekleştirecektir." 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/disisleri-bakani-cavusoglu-slovakya-yolcusu-41197409 

 

ABD'den Türkiye kritik ziyaret 

29 Nisan 2019 

ABD Dışişleri Bakanlığı Suriye Özel Temsilcisi James Jeffrey'in 30 Nisan-2 Mayıs tarihleri arasında Ankara’ya 

geleceği açıklandı. Yapılan açıklamada, “Elçi Jeffrey kuruluşlar arası bir heyetle üst düzey Türk yetkililer ile 

Suriye meselesi hakkında görüşmek üzere önderlik edecek.” ifadelerine yer verildi. 

Yapılan açıklamada görüşmede Türkiye’nin güvenliği konusundaki meşru kaygıları, Suriye’nin kuzeyindeki 

istikrarın arttırılması ve ABD’nin askeri kuvvetlerini bölgeden çekmesi gibi konuların ele alınacağı kaydedildi. 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/son-dakika-abdden-turkiye-kritik-ziyaret-41198380 

 

Beyaz Saray'dan Erdoğan - Trump görüşmesiyle ilgili açıklama 

29 Nisan 2019 

Beyaz Saray, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ile ABD Başkanı Donald Trump arasındaki telefon 

görüşmesinde ikili ticaretin artırılması, S-400'ler konusu ve Suriye'nin kuzeyi ile ilgili son durumun ele alındığını 

bildirdi. 

Beyaz Saray, Cumhurbaşkanı Erdoğan ile ABD Başkanı Trump arasındaki görüşmeye ilişkin yazılı açıklama 

yaptı. 

Açıklamada şu ifadelere yer verildi: 

"İki lider, ticareti arttırma noktasındaki ortak arzu, Suriye'nin kuzeyine ilişkin güvenlik endişelerine yönelik 

müzakerelerde sağlanan ilerleme ve Türkiye'nin planlanan S-400 füze savunma sistemi alması dahil ikili ilişkiler 

hakkındaki birçok konuyu ele aldı." 

Açıklamada ayrıca, Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın, Trump'a, ABD'nin San Diego kentinde hafta sonu yaşanan 

sinagog saldırısı dolayısıyla taziye dileklerini ilettiği kaydedildi. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-beyaz-saraydan-erdogan-trump-gorusmesiyle-ilgili-aciklama-

41198326 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/bakan-cavusoglu-ikby-basbakani-necirvan-barzani-ile-gorustu-41197748
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/disisleri-bakani-cavusoglu-slovakya-yolcusu-41197409
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/son-dakika-abdden-turkiye-kritik-ziyaret-41198380
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-beyaz-saraydan-erdogan-trump-gorusmesiyle-ilgili-aciklama-41198326
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-beyaz-saraydan-erdogan-trump-gorusmesiyle-ilgili-aciklama-41198326
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Kıbrıslı Rum başpiskopostan skandal ifadeler 

30 Nisan 2019 

Yarım asırdır devam eden Kıbrıs müzakerelerine atıfta bulunan Hrisostomos, Türklerle mücadelelerinin yüzlerce 

yıl süreceğini, kiliselere gelerek dine sarılmak yerine KKTC’ye geçip eğlenen, Türklerden alışveriş yapan ve 

Ercan Havalimanı’nı kullanarak Türkiye’ye giden Rumların eşcinsel olduğunu öne sürdü. Bu sözlere sert tepki 

gösteren KKTC Dışişleri Bakanlığı, “Ortaçağ zihniyetindeki Başpiskopos Hrisostomos, ırkçı, ilkel ve hoşgörüden 

uzak anlayışında, küçük de olsa iyileşme olmadığını bir kez daha ispat etti” değerlendirmesinde bulundu. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/kibrisli-rum-baspiskopostan-skandal-ifadeler-41198411  

 

Başbakan Yardımcılığı ve Dışişleri Bakanlığı Hrisostomos’un Paskalya açıklamasını kınadı 

30 Nisan 2019 

KKTC Başbakan Yardımcılığı ve Dışişleri Bakanlığı, Başpiskopos Hrisostomos’un Paskalya Bayramı nedeniyle 

Kıbrıslı Rumlara hitaben yaptığı açıklamayı kınadı.Yapılan açıklamada, Hrisostomos’un sarf ettiği sözlerin tam 

anlamıyla Orta Çağ yaklaşımını ve zihniyetini yansıttığı vurgulanarak, söz konusu açıklamaların Rum Ortodoks 

Kilisesi’nin ırkçı, ilkel ve hoşgörüden uzak anlayışında küçük de olsa bir iyileşme olmadığını en açık şekilde 

gözler önüne serdiği belirtildi. 

Açıklamada şöyle denildi: 

“Başpiskopos yaptığı açıklamada, ülkemize geçip alış-veriş yapan, seyahatleri için Ercan Havaalanı’nı kullanmayı 

tercih eden Kıbrıslı Rumları, hem “ulusal” hem de “dini” değerleri erozyona uğramış kesimler olarak niteleyen 

Orta Çağ zihniyetini ifade etmekten çekinmemiştir. Bu adada iki halk arasında güven ortamını oluşturacak olan 

en önemli unsur iki tarafın özellikle ticaret ekonomi ve turizm konularında daha fazla ilişki içerisine girmesi ve 

işbirliği yapmasıdır. 

Bu noktada Kıbrıs Rum yönetimine bir kez daha çağrı yapmak istiyoruz, iki taraf arasında zaten var olan güven 

eksikliğini daha da geriye götüren bu açıklamaları kınayıp, iki halkı birbirinden uzaklaştıran açıklamalar yerine 

barışçıl ve iş birliğinin önemini vurgulayan mesajı Kıbrıs Rum toplumuna veriniz. İki taraf arasındaki geçişlerin 

karşılıklı olarak artması, ekonomi ve ticaret konularındaki ilişkilerin ve aktivitelerin kapsamının genişlemesi ve 

serbestleştirilmesi; yaratacağı ekonomik karşılıklı bağımlılık nedeniyle bu adada asıl ihtiyacımız olan şeydir.” 

TAK Haber Ajansı/ KKTC Enformasyon Dairesi 

 

ABD, Müslüman Kardeşleri terör örgütü ilan edecek 

30 Nisan 2019 

Beyaz Saray, Trump yönetiminin Müslüman Kardeşler'i yabancı terör örgütü olarak sınıflandırmak için çalışma 

yürüttüğünü açıkladı. 

Beyaz Saray sözcüsü Sarah Sanders, e-posta ile yaptığı açıklamada "Başkan Trump ulusal güvenlik ekibine danıştı 

ve bölgenin liderleri ile endişelerini paylaştı, sınıflandırma çalışması şu anda iç sürecimizden geçiyor" dedi. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-abd-musluman-kardesleri-teror-orgutu-ilan-edecek-41199117 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/kibrisli-rum-baspiskopostan-skandal-ifadeler-41198411
http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-abd-musluman-kardesleri-teror-orgutu-ilan-edecek-41199117
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Dışişleri Bakanı  Vişegrad Grubu (V4)+Türkiye Dışişleri Bakanları 4. Toplantısı’na katılmak ve ikili 

temaslarda bulunmak üzere Bratislava’yı ziyaret etti.  

30 Nisan 2019 

 Sayın Bakanımızın 30 Nisan 2019 tarihinde katıldığı V4 Dışişleri Bakanları toplantısında, Orta Doğu’daki son 

gelişmeler, terörizmle ve düzensiz göçle mücadele ve Türkiye-AB ilişkileri ele alındı. Sayın Bakanımız Orta 

Avrupa’daki bu 4 ülkeyle (Slovakya, Çekya, Macaristan ve Polonya) yakın işbirliğimizin devam edeceğini 

vurguladı. Aynı gün Sayın Bakanımız Slovak Seyahat Acenteleri Birliği Başkanı Mikulas Milko’ya da turizm 

ilişkilerimize katkılarından dolayı teşekkür belgesi takdim etti. Sayın Bakanımız 2018 yılında ülkemize gelen 

Slovak turistlerin sayısının yüzde 60 arttığını ifade etti. Bilahare Sayın Bakanımız Slovakya Dışişleri Bakanı 

Miroslav Lajcak’la bir görüşme gerçekleştirdi. Sayın Bakanımız Slovakya’yla yakın işbirliğimizi ekonomik 

alanda derinleştireceğimizi ve savunma sanayii projelerine de genişleteceğimizi vurguladı. 

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-slovakya-yi-ziyareti-30-04-2019.tr.mfa  

 

S-400'den sonra asıl kavga şimdi başlıyor 

30 Nisan 2019 

Rosoboroneksport Genel Müdür Yardımcısı, Rusya ve Türkiye’nin beşinci nesil savaş uçaklarına ilişkin 

görüşmeler yaptıklarını söyledi. 

Rusya devlet silah ihracat şirketi Rosoboroneksport Genel Müdür Yardımcısı Sergey Ladygin, Rus silahlarının 

Türkiye’deki varlığının hiçbir şekilde Amerikan silahlarının işlemesine engel olmayacağını ekledi. 

https://odatv.com/s-400den-sonra-asil-kavga-simdi-basliyor-30041904.html 

 

Bakan Çavuşoğlu'ndan AB üyeliği açıklaması 

30 Nisan 2019 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, "AB üyeliği hala Türkiye için stratejik hedef. AB bizi almak istemiyorsa 

kararını vermeli." dedi. 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu, Slovakya Dışişleri Bakanı Miroslav Lajcak, Çekya Dışişleri Bakanı Tomas 

Petricek, ?Polonya Dışişleri Bakan Yardımcısı Marcin Przydacz ve Macaristan Dışişleri Bakanı Peter Szijjarto, 

Slovakya'nın başkenti Bratislava'da Vişegrad Grubu ülkeleri ve Türkiye'nin katılımıyla düzenlenen "V4 Türkiye 

Dışişleri Bakanları 4. Toplantısı"nın ardından ortak basın toplantısı düzenledi.  

Toplantının çok verimli geçtiğini kaydeden Çavuşoğlu, görüşmelerde ortak çıkarlar ve bölgesel konuların yanı 

sıra Suriye, Libya, İran ve Irak'taki durumu değerlendirdiklerini söyledi.  

Çavuşoğlu, mevkidaşlarını Türkiye'nin Suriye sorununun çözümü için neler yaptıkları konusunda 

bilgilendirdiğini belirterek, bu kapsamda ABD'nin Suriye'den çekilmesi, İdlib'teki son durum ve İdlib'in statüsü, 

siyasi durum, Anayasa Komitesi'nin kurulması, Suriyelilerin ülkelerine geri dönüşü gibi konularda bilgi verdiğini 

kaydetti.  

Düzensiz göç konusunu da masaya yatırdıklarını dile getiren Çavuşoğlu, "Düzensiz göç konusu, hep birlikte 

mücadele etmemiz gereken ortak bir sorun." diye konuştu.  

Çavuşoğlu, bu meseleye güvenliğin yanı sıra insani açıdan da yaklaşılması gerektiğinin altını çizerek, "Bu sadece 

Avrupa'nın değil, bu hepimizin birlikte mücadele etmesi gereken küresel bir sorun." ifadesini kullandı.  

Türkiye ve AB arasındaki göçmen anlaşmasının bu kapsamda etkili olduğuna işaret eden Çavuşoğlu, göç 

konusunda beraber çalışmaya devam ettiklerini anlattı.  

http://www.mfa.gov.tr/sayin-bakanimizin-slovakya-yi-ziyareti-30-04-2019.tr.mfa
https://odatv.com/s-400den-sonra-asil-kavga-simdi-basliyor-30041904.html
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"Hiçbir ayrımcılık yapmadan terörle mücadele etmek de çok mühim." diyen Çavuşoğlu, terörle mücadele 

konusunun yanı sıra AB-Türkiye ilişkilerini de değerlendirdiklerini bildirdi. 

Çavuşoğlu, Türkiye'nin herhangi bir müzakere başlığını ele almaya hazır olduğunu belirterek, "Türkiye herhangi 

bir şartı karşılamaya hazır. Seçimlerden sonra Türkiye'de reform bizim önceliğimiz ancak siyasi engellerden 

kaçınmalıyız. Bu önümüzdeki asıl problem." ifadesini kullandı.  

Türkiye'nin AB'ye, güvenlik, ekonomi ve göç gibi birçok konuda katkılar sunduğuna dikkati çeken Çavuşoğlu, 

Türkiye'nin AB üyeliği önünde siyasi engeller bulunduğunun altını çizdi.  

Bazı ülkelerin Türkiye'nin AB üyeliğine "kategorik olarak karşıt" durduğunu dile getiren Çavuşoğlu, şunları 

kaydetti:  

"Bazılarına göre Türkiye, 82 milyon nüfusuyla büyük bir ülke. Bu nedenle AP'de diğer ülkelerden daha fazla 

koltuğa sahip olacak. Diğerlerine göre ise Türkiye ağırlıklı olarak Müslümanların yaşadığı bir ülke. AB bir dini 

birlik ise o zaman tamam. Eğer AB, gücü herhangi bir ülkeyle paylaşmak istemiyorsa bu da tamam. Fransa ve 

Almanya arasındaki dengeyi anlıyoruz ancak Türkiye'nin AB'ye nasıl katkı sunabileceğini ihmal ediyorlar. AB 

üyeliği hala Türkiye için stratejik hedef. AB bizi almak istemiyorsa kararını vermeli."  

Çavuşoğlu, öte yandan üyelik konusunun reform ya da Türkiye'nin karşılaması gereken kriterlerle alakası 

olmadığını belirterek, "En iyi ilişkilere sahip olduğumuz 2006'da, Türkiye'nin reform sürecinin 'sessiz devrim' 

şeklinde nitelendirildiği zamanda bile birçok başlık, Fransa ve Avrupa Komisyonu dahil birçok üye ülke 

tarafından bloke edilmişti." diye konuştu. 

Türkiye'nin acil şekilde hava savunma sistemine ihtiyacı olduğunu vurgulayan Çavuşoğlu, "Türkiye bu sistemleri 

ABD dahil olmak üzere son 2-3 yıl değil, son 10 yıldır müttefiklerinden almaya çalıştı ancak diğer ülkelerden 

satın alamadık." dedi.  

Bazı NATO müttefiklerinin bataryalarını Türkiye sınırına yerleştirdiğine dikkati çeken Çavuşoğlu, "Son 2 yılda 

Almanya, ABD ve Hollanda gibi birçok müttefikimiz savunma sistemlerini geri çekti. Şu an bir İspanyol Patriot'u 

ve bir İtalyan SAMP-T'si var sınırımızda. Türkiye'nin güneyindeki bu sistemler yeterli değil. Bu nedenle 

Rusya'dan bu sistemleri almak durumunda kaldık. Rusya, bize en uygun teklifi yaptı." şeklinde konuştu. 

Çavuşoğlu, NATO Genel Sekreteri Jens Stoltenberg'in NATO müttefiki herhangi bir ülkenin bu savunma 

sistemlerini herhangi bir başka ülkeden alabileceği konusuna açıklık getirdiğini hatırlattı.  

"Başından beri Türkiye'nin alacağı sistemin NATO sistemini düşman görmemesi konusunda çok hassasız." diyen 

Çavuşoğlu, NATO'ya ve ABD'ye bu kapsamda uzmanlardan oluşan ortak bir teknik komite kurulmasını teklif 

ettiklerini bildirdi.  

Çavuşoğlu, "Hala yanıt bekliyoruz. Türkiye'nin buna acil ihtiyacı var ve Türkiye daha çok bu tür savunma 

sistemlerinden satın alacak. ABD, Fransa, İtalya gibi müttefiklerimizden alabilirsek elbette bunu yapacağız ama 

alamama durumumuzda başka yerden satın almak zorundayız." ifadelerini kullandı. 

AVRUPA'DA YÜKSELEN SAĞ  

Avrupa'da artan aşırı sağ ve bu tarz ideolojiye sahip bütün partilerin her şeye karşı olduğunu belirten Çavuşoğlu, 

"Bunlar İslamofobik, ırkçı, göçmen karşıtı fakat aynı zamanda temel AB değerlerine de karşılar. AB'nin kendisine 

karşılar. Bu nedenle aşırı sağcılar, sadece Türkiye'nin değil bütün AB ülkelerinin endişesi." şeklinde konuştu.  

Çavuşoğlu, aşırı sağcıların, AB'nin ilkeleri, Avrupa Parlamentosu (AP) ve Avrupa Konseyi gibi demokratik 

kurumlara zarar verdiğini dile getirerek, "Maalesef bunlar AP'de ve kendi meclislerinde daha fazla koltuk 

kazanabilirler diye endişeleniyoruz. Bu sadece bizim değil bütün Avrupa'nın kaygısı." dedi. 

"VATANDAŞLARIMIZ BU TARZ İNTİKAMCI TUTUMUN PARÇASI OLMAMALI"  

İstanbul'da, Birleşik Arap Emirlikleri (BAE) için çalıştığı iddiasıyla "askeri, siyasi ve uluslararası casusluk" 

suçlarından tutuklanan şüphelilerden birinin intihar etmesine ilişkin bir soru üzerine Çavuşoğlu, yargı sürecinin 

devam ettiğini ve bunun yargının meselesi olduğunu söyledi.  

Çavuşoğlu, öte yandan BAE'de bir Türk'e verilen ömür boyu hapis cezasının onanmasına ilişkin de neden böyle 

bir karar verildiğini bilmediğini ancak oradaki Büyükelçilikle temasta olduklarını kaydetti.  

"Vatandaşlarımız bu tarz intikamcı tutumun bir parçası olmamalı." diyen Çavuşoğlu, Türkiye'nin hukukun 

üstünlüğünün önem verildiği bir ülke ve sürecin takipçisi olduğunu söyledi.  

Bakan Çavuşoğlu, Slovakya'yı ve Slovak mevkidaşı Lajcak'ı V4'ün yanı sıra AGİT'e başarılı şekilde başkanlık 

ettikleri ve Ukrayna Özel Gözlem Misyonu Başkanlığına bir Türk diplomatı atadıkları için teşekkür etti.  

Çavuşoğlu ayrıca, Slovak vatandaşı Hydrotour CEO’su Mikulas Milko'ya Türkiye-Slovakya ilişkilerine turizm 

alanındaki katkılarından ötürü teşekkür belgesi takdim etti.  

Türkiye ve Slovakya'nın "harika siyasi ilişkilere" sahip olduğunu söyleyen Çavuşoğlu, "2018'de diplomatik 

ilişkilerimizin tesisinin 25. yılını kutladık. Türk ve Slovak insanı sıcak bir dostluğa sahip." dedi.  

Çavuşoğlu, "Türkiye'nin turizm başkenti Antalyalı bir bakan olarak turizmin insanları nasıl birbirlerine 

bağladığını biliyorum. 2018'de 40 milyondan fazla turiste ev sahipliği yaptık. Bunların 157 bin kadarı 

Slovakya'dandı. Bu sayının Milko gibi insanlar sayesinde daha da artacağına eminim." şeklinde konuştu. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bakan-cavusoglundan-ab-uyeligi-aciklamasi-41198911 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/son-dakika-bakan-cavusoglundan-ab-uyeligi-aciklamasi-41198911
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“Türkiye olarak son 17 yılda hemen her alanda tarihî nitelikte reform ve rekorlara imza attık” 

30 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, dış ticaretin Türkiye’nin yeni vizyonunun ete kemiğe büründüğü alan olduğuna dikkati 

çekerek, 2002 yılında 36 milyar dolar olan ihracatın, 2018 senesinde 168 milyar dolara yükseldiğini, aynı 

dönemde Türkiye’nin yıllık ortalama yüzde 5,6 gibi ciddi bir büyüme oranını yakaladığını, geçen senenin yüzde 

2,6 gibi önemli bir büyüme oranıyla kapatıldığı ve 2002 sonrasında gayri safi yurtiçi hasılanın yaklaşık 3 katlık 

bir büyüme kaydettiğini açıkladı. 

“2023’DE 500 MİLYAR DOLARLIK İHRACAT RAKAMI HEDEFLİYORUZ” 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Sıkıntılarımıza rağmen 2018 yılında ülkemize gelen doğrudan yatırımlar yüzde 12,5 

artarak 13 milyar dolara ulaştı.2003’den günümüze baktığımızda ise bu rakam 210 milyar doları aştı. Yurt 

dışındaki Türk yatırımları ise 38 milyar dolar seviyesinin üzerine çıktı. Aynı şekilde 2018 yılında ihracatımızda 

2017’ye göre yüzde 7 oranında bir artış oldu. Dış ticaret açığımız yüzde 29 düştü ve ihracatımızın ithalatımızı 

karşılama oranı yüzde 75’in üzerinde çıktı. Yine 2019 yılının ilk 3 ayında ihracatımız yüzde 3,3 artış göstermiş; 

ithalatımız ise yüzde 21,5 oranında azalmıştır. Son 12 aylık ihracatımız yüzde 5,5’lik artışla 169,1 milyar dolar 

olarak gerçekleşmiştir. Seçim atmosferine rağmen yine bu dönemde tarihimizin en yüksek ilk çeyrek ihracatına 

imza attık. 2019 yılında 182 milyar dolar, 2023’de ise 500 milyar dolarlık bir ihracat rakamı hedefliyoruz. İnşallah 

bu hedeflerimize de, tıpkı daha öncekiler gibi ulaşacağımıza inanıyoruz.” 

Türkiye’nin 2018 yılında 168 milyar dolarlık mal ihracatına ilave olarak 48,5 milyar dolarlık hizmet ihracatı 

yaptığına dikkati çeken Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Yani artık dünyanın dört bir köşesine sadece ürünlerimizi 

satmıyoruz;  aynı zamanda müteahhitlik hizmetlerimizi, dizilerimizi, sinema filmlerimizi, sağlık hizmetlerimizi 

ve kültürümüzü de ihraç ediyoruz. Öyle ki bugün 350 milyon dolarlık ihracat hacmiyle, dizi film ihracatında 

ABD’nin ardından ikinci sıraya yerleşmiş bulunuyoruz” diye konuştu. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, dünyadaki ilk 250 inşaat şirketi içinde 46 Türk inşaat firmasının bulunduğu bilgisini 

vererek, turizm sektörünün de artık Türkiye’de “bacasız sanayi” konumuna girdiğini söyledi. 

“2019 YILINDA 50 MİLYON TURİST RAKAMINA ULAŞACAĞIMIZA İNANIYORUM” 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “2002 yılında 13,2 milyon olan turist sayısını 2018 yılında 46 milyona; turizm 

gelirlerimizi ise 12,4 milyar dolardan 30 milyar dolar civarına taşıdık. Hamdolsun 2019 yılına turizmde çok farklı 

bir ivmeyle başladık. İlk 2 ayda yabancı turist sayımızda yüzde 7,4’lük bir artış oldu. Yaz ayları geldikçe bu 

sayılar, hiç şüphesiz daha da artacaktır. Bu işsizliği de aşağıya çekecektir. İnşallah 2019 yılında 50 milyon turist 

rakamına ulaşacağımıza inanıyorum” değerlendirmesinde bulundu. 

 “Türkiye’nin dış ticarette ve döviz gelirlerinde yakaladığı bu tarihî başarının mihmandarlarından birisi ticaret 

müşavirlerimizdir” ifadesini kullanan Cumhurbaşkanı Erdoğan, ticaret müşavirlerinin “bir akıncı ruhu” ile 

çalışarak Türk ürünlerinin yeni pazarlarla, yeni müşterilerle buluşmasını sağladıklarını dile getirdi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’nin 2023 hedeflerine ulaşması için 4 yıllık kesintisiz bir icraat dönemine 

girdiğini ve bu süreci en verimli şekilde değerlendirmek mecburiyetinde olduklarını belirterek, “Ülkemizi dış 

ticaret fazlası veren, bir başka ifadeyle cari fazla veren bir ekonomiye dönüştürmeyi hedefliyoruz. 2017 yılında 

yüzde 5,6 olan cari açığımızın millî gelire oranını, 2021 yılına geldiğimizde yüzde 2,6’ya kadar düşürmeyi 

planlıyoruz. Diğer taraftan büyümemizi 2021 yılına geldiğimizde yeniden yüzde 5’in üzerine çıkarmakta 

kararlıyız” şeklinde konuştu. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105181/-turkiye-olarak-son-17-yilda-hemen-her-alanda-tarih-nitelikte-

reform-ve-rekorlara-imza-attik- 

 

“TÜRKİYE’NİN DIŞLANDIĞI BİR F-35 PROJESİ, TAMAMEN ÇÖKMEYE MAHKÛMDUR” 

30 Nisan 2019 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’nin bugünlerde de F-35’ler konusunda haksızlıklara, dayatmaya maruz 

kaldığını kaydederek, “Proje ve üretim ortağı olduğumuz bir konuda bizi dışlamaya çalışanların, hala bu işin 

sonunun nereye varacağını göremediklerini düşünüyoruz. Türkiye’nin dışlandığı bir F-35 projesi, tamamen 

çökmeye mahkûmdur. Şimdi biz kendi millî muharebe uçağımızı üretecek adımları da hızla atmaya başladık. 

İnşallah hava kuvvetlerimizin bundan sonraki filolarında ağırlık, kendi millî muharebe uçaklarımızdan 

oluşacaktır. Bu çerçevede, geleceğin teknolojisi olarak bakılan insansız muharebe uçaklarıyla ilgili de çok yoğun 

çalışmalarımız var” diye konuştu. 

“SİLAHLI VE SİLAHSIZ HAVA ARAÇLARI KONUSUNDA TÜRKİYE DÜNYADA SÖZ SAHİBİ BİR 

KONUMA GELDİ” 

Türkiye’ye uçaklarda kullanılan bombaları vermeyenlerin, Türkiye’nin ürettiği bombaların gücü ve ekonomikliği 

karşısında şaşkınlıklarını gizleyemediklerini, silahlı ve silahsız hava araçları konusunda da Türkiye’nin dünyada 

söz sahibi bir konuma geldiğini aktaran Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Özellikle yüksek teknolojiye dayalı savunma 

sanayi ürünlerinin tasarım ve üretimi konusuna çok büyük önem veriyoruz. Zira zırh, optik, yazılım, motor, 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105181/-turkiye-olarak-son-17-yilda-hemen-her-alanda-tarih-nitelikte-reform-ve-rekorlara-imza-attik-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105181/-turkiye-olarak-son-17-yilda-hemen-her-alanda-tarih-nitelikte-reform-ve-rekorlara-imza-attik-
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simülasyon, patlayıcı teknolojileri başta olmak üzere, ülkemizin önünü kesmek için araç olarak kullanılan her 

hususta, kendimizin ve dostlarımızın ihtiyaçlarını karşılayacak altyapıyı kurmakta kararlıyız. İnşallah birkaç yıla 

kadar tüm bu hususlarda bambaşka bir yere gelmiş olacağız” ifadelerini kullandı.   

Doğrudan Cumhurbaşkanlığına bağlı görev yapan Savunma Sanayii Başkanlığı’nın portföyünde, proje bedeli 75 

milyar doları bulan 690’den fazla başlıkta çalışma yapıldığı bilgisini paylaşan Cumhurbaşkanı Erdoğan, kamuya 

ait savunma sanayi şirketlerimizin her birinin kendi alanlarında dünya markası olduğunu, özel sektörün çok sınırlı 

imkânlarla büyük başarılara imza attığını ve savunma sanayi alanında çok deneyimli, uzmanlaşmış insan kaynağı 

oluşturan Türkiye’nin artık dışarıdan uzman getirmek yerine yurt dışına uzman gönderir hâle geldiğini kaydetti. 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105177/-ulkemizde-uretilen-savunma-sanayii-urunlerinin-dunya-capinda-

kabul-gormesi-attigimiz-adimlarin-dogruluguna-isaret-ediyor- 

 

İsrail ikinci F-35 filosunu kurdu 

30 Nisan 2019 

İsrail’in önde gelen gazetelerinden biri olan The Jerusalem Post’un haberine göre İsrail Hava Kuvvetleri ikinci F-

35 filosunu kurdu. Filo ‘’Güney’in Savunucuları’’ olarak adlandırılacak. 

Gazetede yer alan haberde özellikle Suriye’de konuşlu S-300 ve S-400 füze savunma sistemlerinden düşük radar 

izi özelliği ile kaçma özelliğine sahip uçaklar, yakın hava destek yetenekleri ve çok sayıda sensör sayesinde 

pilotların havadayken eşsiz bir erişime sahip olduğu vurgulandı. 

Şu anda 14 adet F-35’e sahip olan İsrail Hava Kuvvetlerinin 2024 yılına kadar 50 uçağa sahip olması hedefleniyor. 

Ayrıca Orta Doğu’daki tehditlerin artması yüzünden, İsrail Hava Kuvvetleri için yaşlanmakta olan özellikle F-15 

uçaklarının yerine 25 adet yeni F-35 siparişi verilmesi bekleniyor. Böylece İsrail 75 adet F-35 uçağına sahip 

olacak. 

Gazete, F-35’in istihbarat toplama gibi avantajı olsa da İsrail envanterindeki F-15’lerin özellikle terör hedefleri 

ve füze sistemlerine karşı savunma olmak üzere birçok farklı misyona sahip olduğuna, oysa F-35’lerin düşük 

radar izi sağlamak için mühimmatını gövdesinde saklamak zorunda kalması yüzünden taşıyacakları silah ve 

mühimmatın sınırlı olduğuna dikkat çekti.  

İsrail F-15’lerinin çoğu 1977 yılından sonra envantere katıldı ve ihtiyaç dâhilinde 1990’lı yıllarda çeşitli 

versiyonlarda F-15 alımı yapıldı. Günümüzün gelişen teknolojik şartları karşısında pek çok modernize 

programının uygulandığı bu uçakların en yenisi 20 yıllık operasyon geçmişine sahip.  

Yetkililer, F-35 ile F-15 filolarının başta İsrail sınırlarının savunması olmak üzere İran ile olası çatışmaların da 

dâhil olduğu bir takım karmaşık operasyonların yürütmesine karşı kullanılacağına inanıyor. 

https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/israil-ikinci-f-35-filosunu-kurdu  

 

"AB Türkiye'ye saygısızlık yapıyor"  

30 Nisan 2019 

Macaristan Dışişleri Bakanı Szijjarto, AB üyelik sürecinde Türkiye'ye açık destek vererek "Türkiye gibi bir ülkeye 

AB’nin saygı göstermesi gerekir çünkü bizim güvenliğimiz Türkiye’den başlıyor, özellikle göç ve terör konuları 

düşünüldüğünde" dedi. Slovakya'nın başkenti Bratislava'da Türkiye ve Vişegrad Grubu (Slovakya, Çekya, 

Macaristan ve Polonya) ülkelerinin dışişleri bakanlarının katılımıyla “V4+Türkiye Dışişleri Bakanları 4. 

Toplantısı” gerçekleştirildi.Macaristan Dışişleri Bakanı Peter Szijjarto, ortak basın toplantısında yaptığı 

konuşmada, Vişegrad ülkeleri ve Türkiye'nin özellikle terörizmle mücadele ve göç konusunda iş birliğini 

güçlendirme üzerine fikir alışverişinde bulunduğunu söyledi.Szijjarto, terörle mücadelede Türkiye ile iş birliğinin 

çok önemli olduğunu vurgulayarak, Birleşmiş Milletler (BM) ve Avrupa Birliği’nin (AB) göç konusunu teşvik 

ederek terörü koruduğunu iddia etti.BM tarafından Macaristan’a karşı hukuki bir sürecin başlatıldığı bilgisini 

paylaşan Szijjarto, hukuki sürecin, “Macaristan sınırında polise taş atarak terör saldırısında bulunmuş bir kişinin 

hapsedilmesine ilişkin gerçekleştirildiğini” belirtti.'UTANÇ VERİCİ VE ŞOKE EDİCİ'Szijjarto, “BM'nin kendi 

ülkesini ve sınırlarını koruyan insanlar yerine bir teröristin yanında durması, bizce utanç verici ve şok edicidir” 

dedi.Türkiye'nin AB üyeliğine ilişkin bir soru üzerine Szijjarto, Türkiye'nin AB üyelik sürecine ilişkin daha dürüst 

bir tutum sergilenmesi gerektiğinin altını çizerek, şöyle devam etti:“Bazı üye ülkeler Türkiye'nin üyeliğine ilişkin 

yapılan görüşmelerde Türkiye'nin üyeliğine karşı olduklarını açıklıyorlar ancak şunu anlamakta güçlük 

çekiyorum, bu ülkeler neden halk karşısında bu görüşlerini paylaşmıyorlar.'GÜVENLİĞİMİZ TÜRKİYE'DEN 

BAŞLIYOR'Türkiye ile bu şekilde bir oyun oynanması adil değildir. Bu, Türkiye'ye karşı saygısızlık 

göstergesidir. Türkiye gibi bir ülkeye AB'nin saygı göstermesi gerekir çünkü bizim güvenliğimiz Türkiye'den 

başlıyor, özellikle göç ve terör konuları düşünüldüğünde.”Ayrıca, “Türkiye çok kısa sürede dünyanın en büyük 

ekonomilerinden biri olma yolunda. Türkiye, NATO içinde ikinci en büyük orduya sahip.” değerlendirmesinde 

bulunan Szijjarto, Türkiye'nin AB için önemli bir stratejik ortak olduğunu yineledi.  

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ab-turkiyeye-saygisizlik-yapiyor-232489h.htm  

 

https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105177/-ulkemizde-uretilen-savunma-sanayii-urunlerinin-dunya-capinda-kabul-gormesi-attigimiz-adimlarin-dogruluguna-isaret-ediyor-
https://www.tccb.gov.tr/haberler/410/105177/-ulkemizde-uretilen-savunma-sanayii-urunlerinin-dunya-capinda-kabul-gormesi-attigimiz-adimlarin-dogruluguna-isaret-ediyor-
https://21yyte.org/tr/fikir-tanki/israil-ikinci-f-35-filosunu-kurdu
https://www.yenicaggazetesi.com.tr/ab-turkiyeye-saygisizlik-yapiyor-232489h.htm
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Türkiye’ye art arda önemli ziyaretler 

30 Nisan 2019 

ABD’nin Suriye Özel Temsilcisi Jeffrey James Franklin bugün Türkiye’ye geliyor. 6 Mayıs'ta da NATO Genel 

Sekreteri Soltenberg gelecek. 

ABD Dışişleri Bakanlığı, ABD’nin eski Türkiye Büyükelçisi ve eski AB Başkanı Bush’un özel güvenlik 

danışmanı, ABD’nin Suriye Özel Temsilcisi Jeffrey James Franklin’in 2 Mayıs'a kadar sürecek olan Türkiye 

ziyaretiyle ilgili açıklama yaptı. Açıklamada Jeffrey'nin, beraberindeki heyetle birlikte Türk yetkililerle Suriye 

meselesini görüşeceği belirtildi. 

Görüşmelerde Kuzey Suriye'deki istikrar ve güvenliğin sağlanması çağrısının yapılacağı ve DEAŞ'ın kalıcı 

mağlubiyetinin sağlanması gibi diğer karşılıklı çıkarların da ele alınacağı kaydedildi. 

ABD Suriye Özel Temsilcisi James Jeffrey Franklin’in beraberindeki heyetin daha sonra Cenevre’ye geçerek 

Mısır, Fransa, Almanya, Ürdün, Suudi Arabistan ve İngiltere'nin özel elçileri ile beraber bazı Suriyeli gruplarla 

görüşeceği kaydedildi. 

Açıklamada, Jeffrey James’in Türk yetkililerle Suriye’nin kuzeyindeki tampon gölge konusunu görüşeceği 

belirtildi. 

Jeffrey James geçtiğimiz ay yaptığı açıklamalarda, Türkiye’nin güvenlik kaygılarını önemsediklerini belirterek 

Suriye’de başka bir Kandil Dağı görmek istemediklerini söyledi. Jeffrey Türkiye’nin kaygılarını yatıştıracak 

opsiyonlar üzerinde çalıştıklarını belirterek "Başkan Trump arkadaşlarımız Suriye Demokratik Güçler 

(PYD/YGP) karşı bir harekatı onaylamadığını Başkan Erdoğan söyledi" ifadelerini kullandı. 

Jeffrey, Türkiye’nin YPG’nin PKK ile bağlantıları sebebiyle çok gerginlik duyması sebebiyle, YPG güçlerinin 

olmayacağı bir güvenli bölge oluşturma konusunda çalıştıklarını söyledi. Jeffrey, "Ortağımız Suriye Demokratik 

güçlerini kimsenin yanlış ele almasını istemiyoruz, bundan dolayı herkesin ihtiyaçlarını karşılayacak bir çözüm 

için çalışıyoruz" dedi. 

Jeffrey, "Bağdat, Erbil ve Türklerle, Ürdün’le ve Suudilerle bütün bu problemlere çözüm bulmak için çalışıyoruz" 

dedi. 

SOLTENBERG ZİYARET EDECEK 

NATO Genel Sekreteri Jens Stoltenberg'in 6 Mayıs'ta Ankara'ya geleceği açıklandı. Jens Soltenberg, Ankara'da 

Dışişleri Bakanı Mevlüt Çavuşoğlu ile bir toplantıya katılacak. S-400 alımının görüşmelerde önemli bir gündem 

maddesi olması bekleniyor. 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/turkiyeye-art-arda-onemli-ziyaretler-41199366  

 

Dış Temsilciliklerimizce Darbe Teşebbüsü Sonrası Yapılan Girişimler (25 Nisan 2019 itibarıyla) 

Dış temsilciliklerimizin resmi görüşmeleri;  

• Cumhurbaşkanı seviyesinde: 230  

• Başbakan seviyesinde: 244  

• Bakan seviyesinde: 1592  

• Milletvekili seviyesinde: 2927  

• Üst düzey resmi temasların toplamı: 15398 

Dış temsilciliklerimizin;  

• Yazılı/görsel basınla mülakatları: 3588  

• Basın toplantıları: 435  

• Yayınladıkları makale/mektuplar: 920 

http://www.mfa.gov.tr/dis-temsilciliklerimizce-darbe-tesebbusu-sonrasi-yapilan-girisimler-31-ocak-2019.tr.mfa 

 

 

http://www.hurriyet.com.tr/dunya/turkiyeye-art-arda-onemli-ziyaretler-41199366
http://www.mfa.gov.tr/dis-temsilciliklerimizce-darbe-tesebbusu-sonrasi-yapilan-girisimler-31-ocak-2019.tr.mfa


  Türk Dış Politikası Gündemi  

57 

 

              

 

 


